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Krig og mat 

Trine Nickelsen
ansvarlig redaktør 

FN advarer: for første gang i nyere tid kan det vise seg at verden ved årets 

innhøsting ikke produserer nok mat. Krig og konflikt er en viktig årsak. 

Det gjelder Ukraina, men også andre land. I en rapport fra Verdens mat-

vareprogram omtales krigen i Jemen som «den verste menneskeskapte 

katastrofen i moderne historie». I åtte år har befolkningen i landet opplevd 

massiv bombing, beleiring og blokade. Også i andre land i Midtøsten og 

Afrika fulgte væpnete konflikter i kjølvannet av den arabiske våren i 2011, 

og satte med det en stopper for veien verden hadde valgt det første tiåret 

av det nye årtusen – mot stadig mindre krig og mer fred.  

Trolig påvirker krig og konflikt livet til flere mennesker i dag enn noen 

gang siden andre verdenskrig. Millioner uskyldige er fanget i kryssilden. 

Liv går tapt, kropper og sinn skades og tortureres, mennesker tvinges 

bort fra sine hjem. De langsiktige konsekvensene er også ekstremt øde-

leggende: samfunnsstrukturer i oppløsning, økonomi i ruiner, ødelagte 

livsskjebner.   

Det siste tiåret har igjen sult blitt et våpen i krig. Krigens aktører sulter ut 

befolkningen for å oppnå militære og politiske mål, de hindrer tilgangen til 

mat, vann og medisiner, og nekter hjelp til mennesker i akutt nød.  

Det er moralsk forkastelig og forbudt i folkeretten, men vi har sett det i 

Jemen, Syria og flere andre land. I dag bruker trolig parter i alle væpnete 

konflikter sult som ett av flere virkemidler for å vinne militære seire.  

Sulten folk opplever er akutt, men sulten fortsetter også. Om krigshand-

lingene opphører, opphører likevel ikke lidelsene. Millioner av mennesker 

er fanget i vedvarende sultkriser, kan vi lese i denne utgaven av Apollon. 

Det skyldes uløste konflikter, svekkete forsyningslinjer og skyhøye priser 

på mat. Stedene i verden med mest krig og konflikt, er også mest utsatt 

for klimaendringer. 

Bomber hindrer bøndene. Åkre blir ikke dyrket. Krig ødelegger jord,  

vann- og strømforsyning, og energiprisene er skyhøye. I Syria er situa-

sjonen alvorlig og dramatisk. Flere mennesker trenger hjelp nå enn da 

krigshandlingene raste, bare om lag tretti prosent av hveteproduksjonen 

er intakt, i Irak bare ti prosent. Krisen er stille. Millioner av barn får ikke 

sove om natten, de har ikke hatt noe å spise om dagen.

Alt dette stiller også forskning og utredning overfor store utfordringer.  

Kombinasjonen av krig, matmangel og flyktningstrømmer gjør at den 

akutte, sosiale bærekraften nå står på spill i store deler av verden. 
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– Det er ganske stor 
forskjell på sjømenn og 
mennene på Matemat-
isk institutt. 
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Kril bremsar aldringa

OLJE MOT ALDRING: Krilolje 
inneheld fleire ulike stoff som 
kan hemma mange av proses-
sane i cellene som driv aldring, 
viser nye forskingsresultat.  

 

– Olje frå kril bremsar aldringsprosessen hos 
forsøksdyra våre, fortel Hilde Loge Nilsen, forskar 
og seksjonsleiar på Avdeling for mikrobiologi ved 
Institutt for klinisk medisin. 
    Nyleg publiserte ho og kollegaene ein artikkel 
med dei lovande resultata.
 
Aldringa skjer i cellene. I cellene våre går det 
føre seg mange livsviktige prosessar. Dessverre 
blir dei tregare og dårlegare når vi blir eldre.     
    Arvematerialet vårt finst i alle celler, og det blir  
gradvis meir ustabilt etter kvart som åra går. 
Dessutan fungerer kraftverket til cellene, mito-
kondriane, mindre bra i gamle celler enn i unge. 
Det er ingen tvil – å bli eldre er den største risiko-
faktoren for mange sjukdommar – kreft, demens 
og hjarte- og karsjukdommar. 
     – Om vi berre kunne skru ned tempoet på ald-
ringsprosessen, ville fleire av oss ha kunna halda 
oss friske og ha ein betre alderdom enn i dag. Då 
må vi prøva å hjelpa cellene til å halda fram med 
å fungera så godt som mogleg, understrekar 
Nilsen.  

Rundorm fekk kril. For å finna fram til den beste 
hjelpa har ho og kollegaene gjort fleire forsøk 
med rundormen C.elegans. Det vesle forsøks-
dyret har ein livssyklus på berre tre veker. Trass 
i den korte levetida går dei gjennom eit livsløp 
som liknar på vårt. Mange av dei grunnleggjande, 
biologiske prosessane hos oss og rundormen er 
til forveksling like. 

– Etter fertil alder lever dei ganske lenge. Gradvis 
eldest dei og taper funksjon. Det er ikkje vanske-
leg å kjenna igjen ein gammal rundorm, lett 
tjukkfallen som han er, rynkete og treg, fortel 
Nilsen.
    I forsøka fekk rundormen krilolje. Det viser seg 
at nettopp denne olja kan hemma mange av pro-
sessane i cellene som driv aldring. 
     – Krilolje inneheld fleire ulike stoff som kan 
påverka desse prosessane – samtidig, peikar 
forskaren på.

Aktiv alderdom. – I staden for å bli meir skrøpe-
lege etter kvart som tida gjekk, heldt rundorm-
ane seg lenger på same nivå. Dei vart eldre, men 
ikkje meir skrøpelege, understrekar Nilsen.
    I studien undersøkte forskarane utviklinga av  
Parkinsons sjukdom hos eldre rundormar. Dei 
sjuke mangla nervesignalstoffet dopamin i hjern-
en fordi nerveceller i eit bestemt område av hjer-
nen døyr eller blir svekte.
    – Vi ser at rundorm som får krilolje, ikkje mistar 
nerveceller i hjernen når dei blir eldre. I staden 
beheld dei minne, nevromuskulær funksjon og 
er generelt mykje meir aktive enn kameratane på 
same alder. 
    – Kan krilolje bremsa aldringa også hos oss 
menneske? 
    – Aldersstudiar på menneske tek tid, men det 
er allereie godt dokumentert at krilolje har helse-
bringande effektar også på oss. =
     

I avhandlinga «Revisiting the surface, Edvard 
Munch and varnishes» tek konservator Thierry-
Olivier Ford for seg forskjellen mellom korleis 
Munch såg for seg bileta, og korleis dei ser ut i 
dag – og kva som kan gjerast for å stilla dei til-
bake til fordoms prakt. 
    Ford er den første som inngåande dokument-
erer konserveringshistorikken til alle dei 57 
Munch-bileta som er i Nasjonalmuseets eige.     
    For å unngå å skada måleria har konservator-
en brukt ein såkalla «non-invasive» – ikkje-inn-
gripande – metode for å studera bileta. Resultat-
et av undersøkingane er ein ny modell å følgja 
for konservatorar. Ford stiller no denne til fri 
bruk for andre museum, særleg dei som legg 
vekt på verka til éin enkelt kunstnar.=

Kva ville Edvard 
Munch ha sagt?
Vår største kunstnar føretrekte lerreta sine 
matte. Likevel har tiår med konservering og 
restaurering gjort mange av Edvard Munchs 
bilete til glinsande utstillingsobjekt.

DEN KJENDE BRUA i Åsgårdstrand såg annleis ut for 
Edvards Munchs opphavlege publikum, enn når me ser 
bileta i dag.
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Ja, det er faktisk råd å bremsa aldringsprosessen – takka vere nokre små, rekeliknande 
krepsdyr som finst i alle hav. 

Omega 3 
hindrar 
betennelse
To typar omega 3-feitt-
syrer og eit bestemt 
protein kan komma til 
å spela ei viktig rolle i 
behandlinga av betenn-
else i åra som kjem, 
truleg både på auge- 
overflata og andre 
stader i kroppen, viser 
Markus Vicente Tørud 
Olsen i doktoravhand-
linga si på Det medisin-
ske fakultetet.  
    Kvite blodceller pro-
duserer og frigjer dei 
to omega 3-feittsyrene 
Maresin 1 og Maresin 
2 og proteinet Annexin 
A1.= 
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I avhandlinga si viser Hannah Kristine Lun-
de korleis fenomenet pilegrimsvandring har 
utvikla seg i Noreg frå 1990-talet til i dag. 
    Ho studerer korleis pilegrimsferdene dei 
seinaste åra har vorte til store, administra-
tive prosjekt. Lunde innfører omgrepet  
pilegrimsbyråkratar om dei som legg til 
rette for turane. 
    I arbeidet med doktorgraden har Lunde 
sjølv gått delar av pilegrimsleia mellom 
Oslo og Trondheim, og vore med på ein 

gruppetur til Selja i Nordfjord, som er eit av 
dei andre store pilegrimsmåla i Noreg. 
    Lunde omtalar pilegrimsvandringane 
som ein norsk versjon av eit internasjonalt 
fenomen med element av kultur og tru, 
‘kulturarvturisme'. Pilegrimspørsmålet gjeld 
ikkje berre eit aukande tal vandrarar. Det 
har vorte til store, administrative prosjekt, 
frå det lokale til det transnasjonale, heiter 
det i avhandlinga.=

Kva får menneske til å gå landet på langs og på tvers på jakt etter heilagdommar i eit 
av dei mest sekulære landa i verda? 

Insulin er eit livsnødvendig hormon som 
regulerer blodsukkeret i kroppen. Dei som 
har type 1-diabetes, manglar heilt eller del-
vis insulin. 
    I avhandlinga si på Det medisinske fakul- 
tetet undersøkte Mette Eskild Bornstedt 
kva effekt ulike vitamin D-typar har på insu-
linproduksjonen. Det gjorde ho gjennom å 

studera celler frå rotte og mus i laboratori-
et. Då fann ho ut at aktivt vitamin D aukar 
evna cellene har til å produsera insulin. 
Studiane hennar viste også at vitamin D 
påverkar kva gen som vart uttrykt i cellene 
– mellom anna dei som regulerer trivselen 
og overlevinga hos cellene, i tillegg til å 
skilja ut insulin.=

Leif Ryvarden 
vann Bonnevie-
prisen 
Prisen fekk han for den  
enorme innsatsen sin for 
biologifaget. 

Kompetansen til Leif Ryvarden er 
svært viktig i ei tid der biologar 
med felterfaring og kunnskap 
om systematikk står i fare for å 
hamna på raudlista, heiter det i 
grunngivinga. 
    I naturkrisa vi er inne i, trengst 
biologar som kan beskriva, kart-
leggja og systematisera arter 
og viktige naturverdiar meir enn 
nokon gong.
    Leif Ryvarden har skrive viktige 
definisjonsverk om sopp, og han 
har skrive, redigert og omsett 
eit utal bøker for allmenta, mest 
kjende er dei praktfulle bøkene 
om Noregs nasjonalparkar. 
    Ryvarden er professor emeritus 
ved Institutt for biovitskap, UiO.
    Prisen er oppkalla etter Kristine  
Bonnevie, Noregs første kvinne-
lege professor, og det er Norsk 
Biologforening som deler han ut.  
=

Det blir stadig fleire 
pilegrimsbyråkratar   

Vitamin D kan påverka evna cellene 
har til å produsera insulin 

– Fleire studiar viser ein urovekkjande 
trend: bedrifter si marknadsmakt har auka 
svært mykje over tid, seier Tyra Merker. Ho 
disputerte for doktorgraden ved Økonom-
isk institutt i desember, med avhandlinga  
«Essays on Market Power and Pricing  
Strategies».
    – Litt forenkla kan vi seia at marknads-
makt gjer at bedrifter kan skru opp prisane 
og auka eige overskot. Det fører til at for- 
brukarane må betala meir, påpeikar Merk-
er. 
    Selskap med stor marknadsmakt tek 
stadig større marknadsdelar. 
    – Denne uheldige utviklinga skjer på 
tvers av land og industriar. Marknadsmakt 
kan i seg sjølv reknast for å vera problem-
atisk, ettersom høgare prisar inneber eit 
velferdstap for forbrukarar. 
    Veksten i marknadsmakt er utpeika 

som ein viktig forklaringsfaktor for andre 
urovekkjande makroøkonomiske trendar. 
Marknadsmakt kan rett nok motverkast ved 
velfungerande konkurranse. 
    – Konkurransepolitikk er eit viktig verktøy 
for å redusera marknadsmakt, til dømes 
gjennom å leggja til rette for nyetablering 
av konkurrentar, eller ved å forby skade- 
lege fusjonar og oppkjøp, seier Merker.        
    Forbrukarar kan sjølve påverka bedrifters  
høve til å skru opp prisane. Dersom for-
brukarane blir meir prismedvitne og byter 
til ein konkurrent viss dei finn eit betre til-
bod, så vil bedrifters høve til å auka prisane 
bli avgrensa. 
    – Styresmaktene kan bidra til å gjera det 
enklare for forbrukarar å samanlikna pri-
sar, til dømes gjennom å laga prissaman-
likningstenester og kampanjar for å gjera 
forbrukarane meir prismedvitne.=

Dei siste tiåra har vore gode for bedrifter og kapital. Men forbrukaren har høve 
til å kjempa imot. 

Marknadsmakta er tredobla 
på dei siste fire tiåra 

Manglar oppskrifta på morkaka 
Morkaka er rett og slett det dårlegast for-
ståtte organet i menneskekroppen. 

Det er eigentleg litt rart sidan vi veit at mor-
kaka regulerer all næringsstofftransport frå 
mor til foster. Vi veit òg at næringa fosteret 
får i mors liv, kan påverka helsa gjennom 
heile livet.
    I doktorgradsarbeidet sitt ved Det medi-

sinske fakultetet sette Oddrun Kristiansen 
seg som mål å finna ut meir. Det greidde ho. 
Mellom anna undersøkte ho aminosyra tau-
rin. Denne aminosyra er essensiell for fost-
eret. Då ho studerte transporten av taurin, 
gjorde ho ein overraskande observasjon: 
morkaka frigjer ikkje taurin berre til fosteret, 
men også til mor sjølv.=

– Fordi eg var i uniform og har 
vore kritisk til dei amerikanske 
og allierte sine militære opera-
sjonar, vart eg ei skyteskive. 

Det sa professor Tormod Heier 
ved Forsvarets høgskole til dei 
frammøtte i Domus Bibliotheca i 
november under samtalen: Putin 
skal fordømmast, ikkje forståast 
– eller? 
    UiO inviterer til slike ubehage-
lege samtalar, og også til mange 
andre samtalar og arrangement 
i Domus Bibliotheca. I den vakre 
bygningen er fakultetsbiblioteket 
for jus no gjort om til UiOs hus 
for spennande debattar om dei 
store spørsmåla i vår tid.= 

  

Inviterer til 
ubehagelege 
samtalar

DEBATT! Domus Bibliotheca er den 
venstre fløybygningen på Universitets-
plassen i Oslo sentrum.
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MATVAREMAKT: Tre gigantar dominerer daglegvarebransjen i Noreg: Norgesgruppen, Rema og Coop.  
Politikarar og forbrukarar etterlyser større konkurranse, lågare matvareprisar og betre utval.  
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PILEGRIMSVANDRINGANE har vorte til store, administrative prosjekt, frå det lokale til det transnasjonale.
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Benskjørhet 
(Osteoporose)

•	Sykdom	som	gjør	
skjelettet svakere og mer 
utsatt for benbrudd. Det 
kan	skyldes	en	under-
liggende	sykdom,	men	
den vanligste årsaken 
er den aldersbetingete 
benskjørheten,	som	har	
høy	forekomst	i	nordiske	
land. Årsaken til dette er 
ukjent.

Osteopeni

• Tilstand med for lite 
benvev. Kan forekomme 
som en naturlig del av 
aldringsprosessene og 
redusert belastning av 
skjelettet. 
Begrepet brukes ved 
røntgenologisk påvisbar 
forekomst	av	bensvinn,	
som en mildere grad av 
osteoporose.

Kilde: snl.no

BIOANTROPOLOGI • Skjelett

kroppslengde enn det mennene gjør. Særlig det 
siste, forteller Brødholt. 

En forklaring kan være at det var en stor på-
kjenning å få barn i tidligere tider. Kvinnene fikk 
mange barn tidlig i livet uten at alle hadde tilgang 
til den samme varierte ernæringen som i et mod-
erne samfunn.  

– De ammet også lenger enn i dag. Det var en 
stor påkjenning. De med høy status kunne betale 
noen for å ta vare på seg på eldre dager, og hadde 
langt bedre tilgang til det vi i dag ville kalle helse-
hjelp. Kvinner av lav status var i større grad en 
belastning for familien sin når de ikke lenger var 
arbeidsføre.

I middelalderen ble skjelettet svekket på en  
annen måte enn i dag. 

 – Kvinnene i våre to statusgrupper mistet ben- 
masse på veldig ulike måter gjennom livet. Høy-
statuskvinner viser et distinkt, tidlig bentap etter-
fulgt av en økning i benmineraltetthet (BMD)  
senere i livet, mens kvinner i resten av befolkning-
en viser et likt, ikke distinkt bentap både tidlig og 
sent i livet.

Osteoporose var utbredt. Kvinnene det handler 
om, ante ingenting om det, men mange hundre år 
senere skulle bentapet de opplevde, få navnene 
osteopeni og osteoporose. 

Osteopeni er en tilstand med for lite benvev – 
og er forstadiet til osteoporose. Det er en naturlig 
del av aldringen. Osteoporose er det vi lekfolk  
kaller benskjørhet. Både osteopeni og osteoporose 
er i dag mest vanlig hos kvinner etter overgangs- 
alderen. Årsakene er vanligvis hormonforandring-
er, mindre fysisk aktivitet, alkoholbruk, D-vita-
minmangel, lav kroppsvekt, røyking og medisin-
bruk.

I middelalderen forteller forekomsten av disse 
tilstandene oss noe om sosial status. Kvinner i den 
jevne befolkningen hadde en signifikant høyere 
forekomst av osteopeni og osteoporose. 

– Risikoen for sykdom – altså osteopeni eller 

osteoporose – i denne gruppa var hele 53 prosent. 
Tilsvarende var tallet for høystatusgruppa 16 pro-
sent. 

Bentetthet i ung alder avgjørende. Vi mennes- 
ker oppnår vår maksimale bentetthet ved over-
gangen til voksenlivet. 

– Denne er primært genetisk styrt, men det fin-
nes en rekke risikofaktorer forbundet med en min-
dre optimal livsstil som kan resultere i redusert 
benmineraltetthet og styrke i voksenlivet. 

I middelalderen var det langt fra gitt at alle 
oppnådde sitt potensial for maksimal bentetthet. 
De som måtte arbeide på gården fra ung alder,  
fikk barn i ung alder og generelt hadde lavere leve-
standard, kom dårlig ut. 

– Høystatuskvinner har syv prosent høyere 
maksimal bentetthet en kvinnene i lavstatus- 
befolkningen, det er en betydelig forskjell.  

De som ikke oppnådde sin maksimale bentett-
het i ung alder, ville lide for det senere i livet. 

– Det fins en studie på levende mennesker i dag, 
som indikerer at hvis du oppnår ti prosent lavere 
bentetthet under oppveksten, så får du benskjørhet 
13 år tidligere enn hvis du oppnådde din maksi-
male bentetthet.

Studier har vist at mengden du oppnår tidligere 
i livet, er viktigere enn tidspunktet for når du kom-
mer i overgangsalderen, og i hvilken hastighet du 
mister ben. 

– Studier har vist at dersom et barn vokser opp 
i fattigdom, så er risikoen for sykdom og død i vok-
sen alder større. Da hjelper det ikke at de senere i 
livet får mer gunstige vilkår. 

Lavstatus å være solbrun. Klasseforskjellene 
var store i middelalderen. Opp mot 15 prosent av 
befolkningen i Norge kan i perioder ha vært treller. 
Dødeligheten var høy, og du kunne regne deg som 
heldig hvis du oppnådde alder opp mot femti år.  

Trellene gjorde det tyngste arbeidet og spiste 
den dårligste maten. 

De tøffe forholdene for van-
lige kvinner i middelalderen 
kan ha økt klasseskillene. De 
fattige kvinnene var lavest og 
led oftere av benskjørhet.

Tekst: Morten S. Smedsrud

De rike kunne leie amme da de var unge, og  
 pleierske når de ble gamle. De fattige hadde 

ingen slike muligheter. 
– Hardt fysisk arbeid, delaktighet i alle deler av 

husholdet, mer ensidig kosthold, mange og hyppige  
barnefødsler er trolig en del av forklaringen på at  
kvinner av lavere stand var lavere og hadde dårlig-
ere bentetthet enn de av høyere stand. Det forteller 
forsker Elin T. Brødholt på Institutt for medisinske 
basalfag ved Universitetet i Oslo.  

Sammen med kolleger har hun studert skjelett-
ene fra over 300 mennesker som ble begravd på 
ulike gravplasser i Norge mellom år 750 og 1830. 

– Vi tror at vanlige kvinner oppnådde en lavere 
bentetthet i ung alder og at dette kombinert med 
negative miljøforhold akkumulert i løpet av voksen-
livet, har ført til økt bentap og tidligere utvikling 
av benskjørhet senere i livet.

De har gransket lengde og målt benmineraltett-
het på knokler, da særlig på lårbenshalsen. Forsk-
erne har hatt særlig fokus på fem gravplasser fra 
middelalder med ulik sosioøkonomisk status.

– Olavsklosteret og Mariakirken i Oslo var grav- 
plasser for mennesker med høy status. Der finner vi  
større bentetthet og kroppslengder enn i Clemens-
kirken i Oslo, Prestgardskyrkja i Innlandet og 
domkirka på Hamar, der vanlige folk ble gravlagt.

Påkjenning å være mor. Det ligger selvfølgelig 
mennesker av begge kjønn under torva. Noe av 
grunnen til at Brødholt og kollegene fokuserer på 
kvinner, er at de oppdaget at forskjellene er større 
mellom kvinner enn mellom menn.

– Kvinner varierer mer i både bentetthet og 

Kvinner høystatus

•	Høyere
• 16% risiko for 
 osteoporose
• God bentetthet som ung

Kvinner 
normal- og lavstatus

•  Lavere
• 53% risiko for 
    osteoporose
• Lav bentett som ung

Kvinner varierer mest

KROPPENS REISVERK: Grunn-
elementet i ferdig utviklet ben-
vev kalles et osteon. De utvikler 
seg fra ti til tolv-årsalderen og 
er formet som et lite rør (om-
trent 0,25 mm i tverrmål, opptil 
20 mm langt), bygd opp av flere 
benlameller utenpå hverandre. 
Mellom lamellene ligger osteo-
cyttene. Benvevet helt til høyre 
er rammet av osteoporose. 

ATTRAKTIVT Å VÆRE HØY: 
– Høye menn ble oppfattet 
som mer attraktive, da som 
nå. Dette har direkte påvirket 
kroppslengden til kvinner 
av høy status og dermed 
forsterket påvirkningen av 
utvelgelsen, sier forsker Elin 
T. Brødholt. 
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NATUR I NØD

• Naturhistorisk museum 
på	Tøyen	har	åpnet	en	
ny	utstilling	som	viser	
de fem største truslene 
mot det biologiske mang-
foldet.

• Trussel 1:  
 Ødeleggelse av leve-
 steder

• Trussel 2: 
 Overbeskatning

• Trussel 3: 
 Klimaendringer

• Trussel 4: 
 Forurensning

• Trussel 5: 
 Invadering av 
 fremmede arter

Men på ett område var det likevel en fordel å være 
fattig – de jobbet mye utendørs og fikk dermed sol 
på kroppen. Ifølge eddadiktet Rígsþula hadde fat-
tigfolk lut rygg, kroket nese og solbrente armer. 

– Blant høystatuskvinner var det mote å være 
blek i huden. Å være brun ble sett på som noe 
bondsk. Lite sol førte til lavere nivå av D-vitamin, 
som påvirket bentettheten negativt. 

Det veier likevel ikke opp for de fattiges vanske-
ligere kår. 

– Summa summarum er det de med lavere stat-
us som kommer dårligst ut. 

Høye mennesker foretrukket. Det var ikke lett 
å bevege seg fra fattig til rik, sånn som man kan 
gjøre i dag. Men høye og sterke bondesønner kun-
ne oppnå høyere status ved å gå inn i hirden. 

Forskjellen i høyde mellom fattige og rike er 
betydelig. 

– Vi finner at den er litt over fem centimeter i 
snitt, sier Brødholt, som på forskervis likevel tar 
sine forbehold. 

 – Vi kan ikke utelukke at det fantes en ukjent 
miljøpåvirkning hos dem med lavere status, men vi 
finner ingen indikatorer på det. 

  Middelaldermenneskene var ikke så forskjel-
lige fra oss. 

– Vi tror kroppslengden hos dem med høy sosial 
status er en refleksjon av genetisk og epigenetisk 
seleksjon, den reflekterer sannsynligvis en favor-
isering av høye menn i denne gruppen. 

Vi vet at det fins en klar, positiv sammenheng 
mellom kroppslengde og sosial status. 

– Høye menn ble oppfattet som mer attraktive, 
da som nå. Dette har direkte påvirket kroppslengd-
en til kvinner av høy status og dermed forsterket 
påvirkningen av seleksjonen. 

Verdifull, sosial indikator. Både kostholdet og 
livsstilen til høystatuskvinner viser at de hadde 
gunstige levevilkår. 

– Det har hjulpet dem å hente seg inn etter 
barnefødsler, de har hatt hjelp gjennom livet, en 
mer variert diett, med større innslag av kjøtt og 
fersk mat. Selv om høy sosial status ikke alltid var 
ensbetydende med god benhelse, kan våre funn 
tyde på at høy status i middelalderen resulterte i 
mindre benskjørhet. 

Det ble ikke skrevet i historiebøkene om men-
neskene på Brødholts gravplasser. Det er knoklene 
som må fortelle hva som skjedde.

– Det gjør det vanskelig å konkludere sikkert 
om mekanismene bak forskjellene vi ser. Det vi 
imidlertid kan slå fast, er at bentettheten på lårben- 
et er en verdifull indikator på sosial status.= 

Tekst og foto: Yngve Vogt

Naturen har det dessverre ikke så lett, sa gene- 
 ralsekretær Katrine Andour i WWF da hun i 

midten av januar åpnet den nye utstillingen «Na-
tur i nød» på Naturhistorisk museum på Tøyen i 
Oslo. – De fem største truslene mot det biologiske 
mangfoldet på jorda er ødeleggelse av levesteder, 
overbeskatning, klimaendringer, forurensning og 
invadering av fremmede arter. Ødeleggelsen av 
naturen og tapet av dyre- og plantearter går nå 
raskere enn noen gang.

– Vi står midt i en naturkrise. Da FNs natur-
panel la frem de fem truslene i rapporten sin i 
sommer, valgte vi å lage denne utstillingen. Utstill-
ingen viser frem eksempler på alle disse truslene, 
forteller zoolog Einar Strømnes.

– Etter Napoleonskrigene ble det bygd en rekke 
naturhistoriske museer i Europa. Geirfuglen var 
kjent for å være sjelden. Da skulle museene selv-
sagt ha hvert sitt eksemplar.

Prisen på den sjeldne fuglen ble enorm. 
– En fisker kunne tjene en årslønn på å fange et 

eksemplar, forteller Petter Bøckman.
I 1831 ble 24 individer drept på Eldey på Island. 

Ett av dem havnet etter hvert i Zoologisk museum 
i Oslo. Dette er landets eneste utstoppete geirfugl. 

Støttennene ble stjålet. Den afrikanske elefant-
en er truet av utryddelse i flere land. En årsak er 
jakten på elfenben, som det finnes masse av i støt-
tenner.

Jakten på elfenben har dessverre endret evolu-
sjonen til elefanten. Elefanter med store tenner 
hadde liten sannsynlighet for å overleve. Jakten 
har vært så voldsom, at mange asiatiske elefanter 
ikke lenger har støttenner.

Museet har sitt eget elefantskjelett. Det har 
stått på bakrommet og samlet støv i 25 år. Nå vises 
det frem. Symbolsk nok ble støttennene stjålet 
på begynnelsen av nittitallet. Det var den gangen 
da museet ikke hadde alarm. Flaks for ettertiden 
hadde museet allerede laget en avstøpning av den 
ene tannen. Preparantene fikk derfor muligheten 
til å støpe prikklike juksetenner.

Dyrenes dronning. Rett ved inngangen til utstil-
lingen troner en vakker løvinne. 

– Himmel og hav, så fin den er! stråler Einar 
Strømnes henrykt.

Før i tiden fantes det én million løver på jorda. 
Nå er antallet sunket til 20 000. 

Museet fikk løvinnen da et bemidlet ektepar 
som samlet på utstoppete dyr, flyttet fra et stort 
hus til en mindre leilighet. 

Russisk invasjon. Museet viser også frem eks-
emplar på invaderende dyr som fortrenger dagens 
fauna. Ett eksempel er mårhunden, som ligner på 
en vaskebjørn, men som verken er mår eller bjørn. 
Derimot er den en plagsom inntrenger fra Russ-
land. Mårhunden har kommet uanmeldt over 
grensen. Mange har havnet i Finland. Noen av  
dem har sneket seg inn i Norge. 

Artsdatabanken har ført opp mårhunden på 
fremmedartslisten som en art med «svært høy 
risiko». Mårhunden kan true naturmangfoldet og 
konkurrere vekk rødrev og grevling.

– Eksemplaret vårt er en fersk og fin mårhund 
fra Nord-Finland. Vi kaller den Vladimir.=

Utryddete fugler. Takket være de tyverisikre 
montrene kan de nå vise frem de mest verdifulle 
juvelene fra samlingene.

Den ene juvelen er keiserspetten. Den levde i 
Argentina og Chile og er ikke sett siden 1956. Blant 
de andre juvelene er den vakre fuglen sørpiopio fra 
New Zealand som sist ble observert for seksti år 
siden, den fargerike Hawaii-finken ʻōʻū, som ikke 
er sett på tretti år og den legendariske geirfuglen 
som ble utryddet allerede på midten av 1800-tallet. 

– Geirfuglen er dronten vår, forteller zoolog 
Petter Bøckman. Og for dem som ikke vet hva 
dronter er: Drontene var kalkunstore fugler på 
Mauritius. De kunne ikke fly og var sjanseløse da 
sjømenn fra kolonitiden begynte å jakte på dem

– «Dead as a dodo» (Død som en dronte) er 
fortsatt et stående uttrykk på engelsk.

Geirfuglen var en storvokst alkefugl på fem 
kilo. Uheldigvis kunne heller ikke geirfuglen fly. 
Det var derfor svært enkelt å fange den også.

– Verden gikk løs på geirfuglen uten biologisk 
kunnskap.

Den siste gjenlevende geirfuglen ble drept på  
Island i 1844. 

Presset mot 
naturen har 

aldri vært 
større enn nå. 
Det viser den 

nye utstill-
ingen på 

Naturhistor-
isk museum.

Viser frem truete  
og utryddete dyr

ELFENBENSTYVERI: De 
ekte tennene på denne ele-
fanten ble stjålet før museet 
fikk alarm. Nå har den fått 
prikklike juksetenner.

UTDØDD: – En fisker kunne 
tjene en årslønn på å fange 
en geirfugl, forteller Petter 
Bøckman. Den siste gjenlev-
ende geirfuglen ble drept 
i 1844.

FN-FARGENE: – Utstill-
ingen viser frem eksemp-
ler på de fem truslene i 
rapporten til FNs natur-
panel. Vi har derfor 
fargelagt hele utstillingen 
med FN-fargene blått 
og hvitt, forteller Einar 
Strømnes.
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• Steinbreer består av 
løsmasser,	som	stein,	
grus og sandkorn. Alt er 
holdt sammen av is. 

• Steinbreene er plast-
iske og glir nedover 
fjellsidene. 

•	Når	isen	smelter,	ligger	
steinbreene igjen som 
svære slagghauger.

• Forskere har kartlagt 
900 steinbreer i Norge. 
De	fleste	er	inaktive.

Tekst: Yngve Vogt

De siste årene har forskere ved UiO kartlagt  
 hundrevis av steinbreer i Norge. I motsetning 

til isbreer består steinbreer av store mengder løs-
masser av stein, grus og sandkorn. Inni all løsmas-
sen er det mange små hulrom. Der har vannet i sin 
tid trengt inn og blitt frosset til is. Og det er nett-
opp isen som binder all løsmassen sammen. Isen 
fungerer med andre ord som en form for brelim.

Selv om is kan virke hard som stein, er all is 
tøyelig. Det forklarer hvorfor både isbreer og 
steinbreer siger sakte nedover fjellsider. Når det 
blir varmere, blir isen mykere. Da vil steinbreene, 
akkurat som isbreene, bevege seg enda raskere. Og 
når all isen er tint, er det ikke lenger noe som bind- 
er løsmassene i hop. Dermed raser steinbreene 
sammen. Restene av dem blir liggende igjen som 
svære slagghauger.

Permafrost. – Steinbreer kan bare dannes i om-

ets steinbreer inaktive. Det betyr at all isen er 
smeltet og at de har sluttet å bevege seg. Men det 
finnes også aktive steinbreer i Norge. Det er de 
steinbreene som fortsatt inneholder is.

Steinbreer er ingen ny oppdagelse. Geologene 
kjenner til mange av dem. Noen av de mest kjente 
fins i fjellområdene Lyngen, Rondane og Jotun-
heimen. 

Det nye er at Lilleøren har funnet en rekke 
steinbreer helt nede på havnivå, langt unna de om-
rådene der geologene har forestilt seg at de kunne 
være.

Mange av dem er funnet langs Finnmarkskysten. 
Et par av dem er funnet i fjellsider både på og rett 
sør for Nordkinnhalvøya, et par mil sør for Me-
hamn.

– Disse er landets lettest tilgjengelige steinbre-
er. Vi har vært der flere somre på feltarbeid.

Lilleøren sporer opp steinbreer ved å lete etter  

visse geologiske formasjoner fra flyfoto. Denne in-
formasjonen kobler hun med satellittovervåking av 
sakte bevegelser i terrenget. For å finne ut av hva 
breene består av og om de fortsatt er limt sammen 
med is, drar hun på felt og bruker ulike teknikker 
som seismiske målinger, infrarødt kamera og en 
spesiell metode som måler elektrisk motstand.

– Vi er ganske sikre på at det er permafrost i 
noen av breene langs Finnmarkskysten, men vi kan 
ennå ikke bevise dette.

900 ukjente steinbreer. Masterstudenten hennes, 
Harald Wathne Hestad, har laget en statistisk  
modell som kan beregne hvor steinbreene teoretisk 
sett kan finnes.

Sammen har de kartlagt 900 ukjente steinbreer 
på fastlandet. De nyeste oppdagelsene er steinbreer  
i Brattvåg nord for Ålesund, Værøy i Lofoten og på 
de ytre øyene i Troms.

– Noen av dem ble inaktive allerede for flere  
tusen år siden. Det er et tydelig klimasignal. Inakt-
ive breer betyr at klimaet var annerledes før i tiden. 
Når vi ser steinbreer, vet vi at det har vært perma-
frost der. Ellers hadde de ikke eksistert.

Svalbard. Hvordan det har gått med de mange 
steinbreene i Norge, kan si noe om hvordan fremtid-
en blir for steinbreene på Svalbard. 

Klimafremskrivingene viser at temperaturen på 
Svalbard vil øke med seks til sju grader de neste 
hundre årene. 

– Ting skjer nå veldig fort på Svalbard. Perma-
frosten fungerer som et lim i landskapet, uansett om 
vi snakker om steinbreer eller fjell. Når permafrost-
en tiner, vil det aktive laget i steinbreene smelte. 
Da vil også de dypere områdene i fjellet tine. Faren 
vil da være til stede for at nye fjellpartier og skrån-
inger med løsmasser raser ut. Denne prosessen er 
selvforsterkende. Jeg vet ikke om jeg ville ha bodd i 
Longyearbyen. I hvert fall ikke om sommeren. Der 
kan det bli ubehagelig, poengterer Karianne Staal-
esen Lilleøren, som for noen måneder siden fikk 
undervisningsprisen som beste foreleser på  
Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet.=

råder med permafrost, forklarer førstelektor Kari-
anne Staalesen Lilleøren på Institutt for geofag. 
Hun er naturgeograf og forsker på permafrost.

Permafrost er de områdene i bakken som holder 
seg under null grader i minst to år. Store områder 
av landjorda er påvirket av permafrost. 

I Sør-Norge er det permafrost fra 1600-1700 
høydemeter og oppover. Grensen synker jo lenger 
nord vi kommer. 

– I Nord-Norge er grensen mellom 600 og 800 
meter, men det kommer selvsagt an på terreng, 
mengden sol og skygge og hva slags stein fjellet 
består av.

Ettersom brorparten av permafrosten befinner 
seg under bakken, er det ofte vanskelig å observere 
permafrost. Steinbreer er et godt synlig unntak. De 
kan sees med det blotte øye.

De fleste har smeltet. I dag er de fleste av land-

Når perma- 
frosten tiner, 

raser stein- 
breene 

sammen. 
Det som har 

skjedd i Finn-
mark, er et  

illevarslende 
tegn for  

fremtiden på  
Svalbard.

ADVARER: Når perma- 
frosten tiner, kan mye 
rase sammen på Sval-
bard. – Jeg vet ikke om 
jeg ville ha bodd i Long-
yearbyen. I hvert fall 
ikke om sommeren.  
Der kan det bli ube-
hagelig, poengterer 
Karianne Staalesen 
Lilleøren.

Har funnet hundrevis
av sammenraste  
steinbreer i Norge 
  
 

AKTIV STEINBRE: Denne steinbreen, 
rett utenfor den nedlagte russiske 
bosettingen Pyramiden på Svalbard, 
er fortsatt aktiv. Løsmassene i breen 
er bundet sammen med is. Ettersom 
is er plastisk, beveger den seg sakte 
nedover.

FOTO: YNGVE VOGT
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metan opp fra bakken. Begge klimagassene er med 
på å fyre opp atmosfæren.

Permafrosten inneholder dessuten is. 
– Det fins utrolig mye is i bakken. Under de 

store skogene med mosegrunn i Alaska og Sibir 
kan islaget være mer enn tjue meter tykt. Når isen 
smelter, synker bakken. 

I dag: En-dimensjonale målinger. Det er tung-
vint å overvåke alle breene og permafrosten fra 
landjorda. Da trengs det en ufattelig mengde med 
målestasjoner. I dag gjøres dette med satellitter. 
Satellittene kalles Sentinel og er en viktig del av 
det europeiske romfartsprogrammet.

Sentinel-satellittene overvåker endringene i alt 
fra hav, is og breer til jordskjelv og vulkaner. De 
mest presise målingene av bevegelser på bakken 
gjøres av radar-satellittene Sentinel-1. Uheldigvis 
har disse satellittene en stor svakhet: Målingene 
er én-dimensjonale. Satellittene kan bare måle 

UiO-professor er med på laget når den europeiske romfartsorganisasjonen 
ESA skal skyte opp to satellitter til to og en halv milliard kroner for å over-
våke permafrost, isbreer, havstrømmer og jordskjelv.

Flunkende nye satellitter: 

Tekst og foto: Yngve Vogt

Klimaendringene skjer raskere enn noen gang.  
  Temperaturen øker mer enn pessimistene 

har anslått. Et av de store spørsmålene er hva som 
skjer med alle isbreene når klimaet endrer seg.

– Det finnes 200 000 isbreer i verden. Vi har 
detaljmålinger bare på noen hundre av dem. Bre-
ene er en viktig klimaindikator og fungerer som et 
slags termometer på Jorda, men vi vet ikke nok om 
hvordan breene endrer seg, poengterer professor 
Andreas Kääb på Institutt for geofag ved UiO. Han 
har forsket på permafrost og isbreer i mer enn tjue 
år.

Selv om de fleste breene minker, er det likevel 
noen av dem som vokser. 

– Jo bedre målingene er, desto bedre blir klima-
modellene.

Andreas Kääb sier at det også er viktig å få mer 
informasjon om permafrosten. Mer enn en tiende-
del av landjorda består av permafrost. Når perma-
frosten tiner, siver klimagassene karbondioksid og 

Skal overvåke 
alle de 200 000 
isbreene i verden
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Harmony

• For å kunne overvåke 
alle	endringene	i	isbreer,	
permafrost,	havstrøm-
mer og spenninger i 
jordoverflaten	trengs	
det tre-dimensjonale 
målinger.

• Dagens Sentinel-
satellitter klarer bare en-
dimensjonale målinger. 

•	I	2029	blir	to	Harmony-
satellitter skutt opp. Da 
vil det bli mulig med tre-
dimensjonale målinger. 
Harmony-satellittene	skal	
sveve 400 kilometer unna 
en Sentinel-1-satellitt.

• Dette er et stort sam-
arbeidsprosjekt mellom 
tolv europeiske forskere 
og den europeiske rom-
fartsorganisasjonen ESA.

PRIMUS MOTOR: Professor 
Andreas Kääb er en av arki-
tektene bak den nye satellitt-
overvåkingen av isbreene og 
permafrosten på Jorda.

avstanden til bakken. Så lenge det skjer bevegelser 
på bakken som ikke påvirker avstanden til satellitt- 
ene, blir de ikke fanget opp. For eksempel er det 
bare mulig å måle om høyden på en bre øker eller 
minker, men ikke om breen beveger seg sidelengs. 

I 2029: Tre-dimensjonale målinger. Nå er tiden  
omsider kommet for bedre målinger. Den europe-
iske romfartsorganisasjonen ESA skal om seks år 
skyte opp ytterligere to satellitter. De skal fungere 
i samspill med én av dagens Sentinel-1-satellitter. 
De kalles Harmony og koster den nette sum av to 
og en halv milliard kroner. Ved å plassere de to nye 
satellittene et stykke unna hverandre, vil det være 
mulig med tre-dimensjonale målinger. 

Sammen med tolv europeiske forskere lanserte 
Andreas Kääb ideen for ESA. De vant i konkurranse 
med ti andre forskerteam.

– De nye satellittene vil bringe forskningen om 
jordsystemet et stort skritt videre.

Harmony-satellittene vil gi langt bedre måling-
er av hav, jordskjelv og kryosfæren, som er den 
delen av jordas overflate som består av isbreer, 
tele, permafrost, havis og islagte innsjøer. Det vil 
si den delen av jordoverflaten som består av vann i 
fast form.

– Hva er de viktigste områdene som de nye 
satellittene skal overvåke?

– Arktis! Alle isbreene skal dekkes. Og store 
områder med permafrost. Vi skal skanne spesielle 
områder i havet og de fleste områdene med jord-
skjelv. Så ja, vi snakker om store deler av jordklod-
en.  

Millimeter-presisjon. Dagens målinger skjer ved 
at mor-satellitten Sentinel-1 sender ut radiobølger. 
Radiobølgene treffer bakken og reflekteres tilbake. 
Ved å måle hvor lang tid radiobølgene bruker tur-
retur er det mulig å måle avstanden.

Når radiobølgene treffer bakken, spres de i flere 
retninger. Slikt gir muligheter. Ideen er derfor også 
å måle disse radiobølgene med de to nye satellitt-
ene. Da vil man få muligheten til å måle radarbølg-
ene fra tre retninger samtidig. Og det er nettopp 
det som skal til for å få tre-dimensjonale målinger.

Dette høres kanskje enkelt ut, men det trengs 
svært god synkronisering mellom mor-satellitten 
og de to nye satellittene for å kunne måle alt helt 
riktig. Radiobølger beveger seg med lysets hastig-
het. For å kunne beregne alle avstandene til Jorda 
med millimeterpresisjon, trengs det utrolig nok 
målinger med en nøyaktighet på en tretti milliard-
dels sekund. Da snakker vi! 

Hver tolvte dag vil satellittene passere over det 
samme punktet. Da vil de kunne måle endringene 
på bakken siden forrige passering.

De tre satellittene skal fungere i samspill på to 
måter. Den ene måten egner seg best til å overvåke 
hav og bevegelser på bakken og på fjell.

For å klare dette vil den ene satellitten befinne 
seg 400 kilometer foran mor-satellitten, mens den 
andre skal sveve 400 kilometer bak den.

Med den andre målemetoden vil begge satel-
littene være 400 kilometer foran mor-satellitten, 
men bare én kilometer fra hverandre. Du lurer sik-
kert på hvorfor.

– Denne metoden er spesielt egnet til å måle 
endringer av volum over tid, slik som hvordan vol-
umet av en isbre endrer seg.

Metoden er også velegnet til å måle hva som 
skjer i såkalte permafrost-hotspots. Hotspots er 
områder der permafrosten tiner veldig raskt. Da 
synker terrenget. 

Én satellitt for lite. For forskerne hadde det vært 
langt bedre om det ble skutt opp tre satellitter 
samtidig, slik at to av dem ble plassert i tandem 
foran mor-satellitten, mens den siste gikk i bane 
bak den. Men det har ikke ESA råd til. Uheldigvis 
er det dyrt å lage satellitter. Det er også svært kost-
bart å skyte dem opp. Og ettersom det bare er plass 
til to slike satellitter i én rakett, måtte forskerne 
velge minimumsløsningen. 

De har derfor gjort et kompromiss. 
Når de to satellittene skytes opp i 2029, skal de 

først kjøres i tandem, det vil si at de skal plasseres 
én kilometer fra hverandre, 400 kilometer foran 
mor-satellitten. Etter ett år skal den ene satellitten 
flyttes 800 kilometer bakover, slik at den svever 
400 kilometer bak mor-satellitten. Etter tre år skal 
den flyttes tilbake igjen.

Den ene satellitten må flyttes. Det er en omfatt-
ende sak å flytte en satellitt. Mange ingeniører 
kommer til å jobbe døgnet rundt i kommando-
sentralen i Darmstadt i Tyskland når satellitten 
skal flyttes.

Du lurer sikkert på hvordan i alle dager det er 
mulig å flytte en satellitt frem og tilbake. Da er du 
ikke alene!

For å flytte en satellitt fremover er trikset svært 
enkelt, men likevel intuitivt vanskelig å forstå. For 
å øke hastigheten på satellitten, må den bremses. 
Da synker den litt i høyde og vil komme nærmere 
Jorda. Omløpstiden blir raskere jo nærmere jord-
kloden den kommer. Når satellitten har kommet til 
den rette posisjonen, må den gi gass. Da stiger  
satellitten og havner i en høyere bane. Og da vil 
den bevege seg saktere igjen.

– Vi må altså bremse den for at den skal bli rask-
ere og gi gass for at den skal kjøre saktere.

Flaskehalsen er drivstoffet. Drivstoff veier en 

jordskorpen. Jorda består av en rekke kontinental-
plater. De flyter på magmaen. Der kontinentalplat-
ene møtes, kan det oppstå jordskjelv. Flere titusen 
mennesker dør i jordskjelv hvert år.

– Med de nye 3D-målingene kan vi i fremtiden 
måle hvordan spenningen bygger seg opp. Det 
store håpet til geologene er å kunne beregne faren 
for jordskjelv. 

Og så er det selvsagt havstrømmene. Uten 
Golfstrømmen hadde Norge vært et iskaldt land. 
Klimaendringer kan uheldigvis endre på hav-
strømmene. De nye målingene vil gjøre det mulig å 
overvåke havstrømmene og følge bedre med på om 
de beveger seg raskere eller saktere.

Enorme datamengder. For å kunne studere alle 
endringene på Jorda, er det nødvendig å lagre alle 
målingene over tid. Hver eneste måling tar mye 
plass. Det er derfor snakk om enorme mengder 
med data.

– Summen av alle datamengdene kan sammen-
lignes med partikkelfysikk-eksperimentene i 
CERN. Her er vi i samme liga som dem, poengterer 
Andreas Kääb, som ser frem til de nye, tre-dimen-
sjonale målingene i 2029.=

SATELLITT-OVERVÅKING-
EN: De nye satellittene skal 
kunne registrere alle mulige 
tre-dimensjonale endringer  
i både isbreer, bølger, ustab- 
ile fjell og spenninger i bak-
ken.

Harmony  
og Sentinel-1-

satellittene 
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del. Satellitter trenger bare litt drivstoff for å just-
ere kursen hver gang den ikke holder seg i en stabil 
bane, men det trengs mye drivstoff for å flytte en 
satellitt 800 kilometer.

Overvåker ustabile fjell. De tre-dimensjonale 
målingene er spesielt relevante for Norge. Nå vil 
det være mulig å overvåke ustabile fjell. Noen av 
de mest kjente truslene er fjellpartiene Åkerneset 
ved Geirangerfjorden og Nordnesfjellet i Kåfjord 
i Troms. 

Hvis de raser ut, vil de kunne utløse alvorlige 
flodbølger som kan knuse befolkete områder. De to 
fjellpartiene er allerede i dag under konstant over-
våking. Det er betryggende. 

De nye satellittmålingene vil gjøre det mulig å 
få en bedre oversikt over alle ustabile og rasutsatte 
fjell, ikke bare i Norge, men over hele jordkloden.

– Vi kan finne flere Åkernes med de nye mål-
ingene og forstå bedre hvordan de beveger seg. Vi 
kan altså oppdage nye, rasutsatte fjell. Og selv de 
ustabile fjellene som vi kjenner til i dag, kan vi 
måle enda mer nøyaktig fra satellitt.  

Jordskjelv. De nye, tre-dimensjonale målingene 
vil også gjøre det lettere å forstå bevegelsene i 
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– I 2021 var det minst 83 800 drepte i statsbasert 
krig og konflikt, ifølge Uppsala Conflict Data Pro-
gram (UCDP). I hovedsak fant disse sted i de fem 
krigene som ble registret samme år. Tallene for 
2022 blir trolig markant høyere som følge av krig-
en i Ukraina. 

I de mest alvorlige konfliktene løper enkeltper-
soner stor risiko for å bli drept – som under folke-
mordet i Rwanda i 1994, en konflikt som er helt 
uvanlig i sitt omfang. 

Strand viser til at krig er ulikt andre former for 
vold, fordi ringvirkningene er så mye større. 

– Ser vi globalt på det, er de fleste som blir drept 
ofre for kriminalitet eller ulykker – ikke krig. I 
Nord-Irland, for eksempel, var det flere som ble 
drept i trafikkulykker enn som følge av den tretti 
år lange væpna konflikten i landet. 

Folk på flukt. Konsekvenser av krig og konflikt er 
imidlertid ikke bare at folk dør eller blir skadd. 

– De indirekte og langsiktige konsekvensene 
kan være langt alvorligere. I tillegg til drepte på 
slagmarken fører væpna konflikt ofte til flyktning-
strømmer. Antallet flyktninger i verden er nå det 
høyeste siden andre verdenskrig. Mer enn hundre 
millioner mennesker er på flukt. Flere millioner 
barn er skilt fra foreldrene sine.

Bryter sammen. Krig og konflikt ødelegger sam-
funnets infrastruktur og bidrar til kapitalflukt. 
Sosiale, politiske og økonomiske institusjoner 
rammes.

– Når helsevesenet bryter sammen, når basal-
tjenester som strøm og vann rammes, kan det få 
enorme konsekvenser for befolkingen, påpeker 
forskeren. 

Nøyaktig hvor store de indirekte konsekvensene 
er sammenliknet med de direkte, mener han er 
vanskelig å beregne. 

– Vi kan ikke sette ett enkelt tall på det. Ulike 
samfunn har ulik risikoprofil. Det så vi tydelig da 
koronapandemien rammet. Norge er et relativt 
robust land, og selv om vi ville merket konsekvens-
ene for eksempel av et omfattende strømbrudd, 
har vi, i motsetning til fattige land, kapasitet til å 
håndtere det. Krigen i Ukraina er et aktuelt eks-
empel. Krigen har åpenbart gitt store ødeleggelser 
– fordi det er så mye å ødelegge. Det ukrainske 

Tekst: Trine Nickelsen

Slutten av den kalde krigen skapte håp om en  
 mer fredelig verden, men resulterte i svært 

mange nye konflikter. De fleste av dem var likevel 
relativt lite alvorlige. Den vi merket mest, var  
kanskje krigen i Bosnia-Hercegovina. Men så  
kommer det fantastiske tiåret først på 2000-tallet,  
da antallet drepte i konflikt var det laveste i men-
neskehetens historie. Trolig har verden aldri vært 
fredeligere enn da. Dette tiåret så ut til å reali- 
sere optimismen fra 1990, sier Håvard Strand. 
Han er førsteamanuensis på Institutt for stats-
vitenskap ved Universitetet i Oslo og seniorforsker 
på Institutt for fredsforskning (PRIO).  
     Strand viser til at flere ulike fagmiljøer på uni-
versitetet bidrar med kunnskap om krig og kon-
flikt. – Mitt fagfelt er statistisk analyse. Jeg samler 
kvantitative data om konflikt og analyserer dem. 
Da kan jeg se interessante mønstre som kolleger 
på andre fag, som historikerne, kanskje ikke så lett 
får øye på.

Det første 
tiåret av 

vårt årtusen 
var det  

fredeligste 
på jord. 

Hva 
skjedde?

18

– Antallet aktive konflikter i verden i dag er  
   på et historisk høyt nivå.

samfunnet har likevel greid å stå imot på en impon-
erende måte. 

Kommer på toppen. Strand peker på at mangel 
på robusthet også er en årsak til konflikt. 

– Vi må huske at konsekvensene av krig kommer 
på toppen av alt som allerede er vanskelig i mange 
land, understreker han, og viser til den andre 
Kongo-krigen i årene rundt årtusenskiftet, da åtte 
afrikanske land og over 25 væpnete grupper var 
involvert. Trolig mistet flere millioner mennesker 
livet. 

– Vi kan ikke tilskrive hele denne overdødelig-
heten krigen direkte. Krigen kom på toppen av alt 
annet. Krigen var delvis forårsaket av underutvik-
ling, sult og mangelfullt helsevesen. Og konsekven-
sene er lang på vei de samme – underutvikling, 
sult og mangelfullt helsevesen. 

Konflikt og utvikling. Tidligere har Strand, 
sammen med kolleger på PRIO, undersøkt hvilke 
konsekvenser væpnet konflikt har på utvikling. For 
å finne svar vurderte forskerne effekten av konflikt 
opp mot FNs tusenårsmål i 2015.  

– Vi fant klare effekter av krig, som motvirket å 
utrydde sult, sikre tilgang til skole, likestilling, god 
mødrehelse og redusert spedbarnsdødelighet. Men 
vi fant ingen slike effekter av mindre konflikter, 
nærmere bestemt konflikter med mindre enn tusen 
drepte, forteller han. 

Drikkevann dreper. Vann er livsviktig. Vann kan 
være kilde til konflikt. Men hva gjør krig og kon-
flikt med vannet? Strand og kollegene var de første 
til å undersøke dette. 

– Vi fant ut at drikkevann i sterk grad påvirkes 
av konflikt: Andelen av befolkningen som ikke har 
rent vann, øker. Voldelige sammenstøt kan føre til 
skader på røranlegg og brønner. Ofte blir vannet 
forurenset. 

Men de indirekte konsekvensene er større: 
Mange blir tvunget til å forlate hjemmene sine og 
bo i flyktningleirer. Epidemiske sykdommer kom-
mer gjerne av urent drikkevann og dårlige sani-
tære forhold i disse leirene. 

– Vi ser at spedbarnsdødeligheten blir betydelig 
påvirket av konflikt. Vi tror primærmekanismen er 
mangel på tilgang til reint drikkevann.=
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Trender i krig og konflikt

•	Krig	defineres	som	en	
væpnet	konflikt	mellom	to	
eller	flere	parter.	De	ulike	
partene	kan	være	stater,	
befolkningsgrupper eller 
terrorgrupper. 

• Nesten halvparten av 
konfliktene	i	årene	rett	
etter andre verdenskrig 
var mellom stater eller 
kolonikriger,	mens	de	aller	 
fleste	krigene	i	dag	er	
borgerkriger. 

• Det var en jevn oppgang 
i	antall	væpnete	konflikter	
etter 1946. I løpet av det 
første tiåret etter den 
kalde krigen falt imidlertid 
antall	konflikter	med	over	
60 prosent. 

• På 1990-tallet så verden  
ut til å bli fredeligere. Ned-
gang i både antall kriger 
og antall drepte fulgte 
tidlig på 2000-tallet. 

• Lenge så det ut til at 
verden faktisk var blitt mer 
fredelig.

• De siste årene har utvik- 
lingen snudd. Verden er 
blitt et mindre fredelig 
sted. 

Fra få til mange. Strand forteller at antallet kon-
flikter i dag er på et historisk høyt nivå. 
       – I 2021, som er siste året vi har komplette 
data for, registrerte vi fem kriger: Afghanistan, 
Etiopia, Nigeria, Somalia og Jemen. Siden har vi 
fått den sjette: krigen i Ukraina. Vi registrerte 49 
mindre konflikter i 2021, sier han og legger til at 
det er de store krigene og konfliktene som har de 
største konsekvensene, ikke de mange små. 

Drepte i krig. – Den mest alvorlige og direkte 
konsekvensen av krig, er at folk dør eller får drama- 
tisk redusert livskvaliteten sin. I tillegg er skade, 
seksuell vold, underernæring, sykdom og invalidi-
sering noen av de mest truende, fysiske konsekvens- 
ene av krig, depresjon og angst er noen av de føl-
elsesmessige. Terror og redsel som krig og konflikt 
skaper, forstyrrer liv og bryter forhold og familier.
     Statsviteren peker på at drap som konsekvens i 
mindre konflikter er relativt sjelden. 

TEMA: 
KONSEKVENSER

AV KRIG 

Nye trender i 
krigenes utvikling 

KRIG: – De langsiktige kon-
sekvensene er ofte de alvor-
ligste, sier Håvard Strand.

BARN I KRIG: Antallet barn som 
lever i krigssoner i verden, øker  

og utgjør nå mer enn 450 millioner, 
ifølge Redd Barna. 

Bildet viser en vellykket rednings-
aksjon der en baby hentes ut fra 

ruinene etter et luftangrep i  
Damaskus i Syria 2014. 
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– Krigens aktører lar millioner av mennesker lide 
for å oppnå militære og politiske mål, konstaterer 
Cecilie Hellestveit.

 
Nye erobringskriger. Hellestveit er samfunns-
viter og jurist med doktorgrad i krigens folkerett 
fra Universitetet i Oslo. Hun peker på at krigene 
har endret karakter det siste drøye tiåret. 

– Etter den arabiske våren i 2011 har vi sett en opp-
blomstring av typiske erobringskriger. To eller flere 
parter slåss mot hverandre på bakken og erobrer 
eller gjenerobrer områder eller byer, kvartal for 
kvartal. Bygninger, veier og infrastruktur blir full- 
stendig ødelagt. 

Aleppo og Raqqa i Syria, Misrata i Libya, Mosul 
i Irak, Sana i Jemen, Mariupol i Ukraina. Dette er 
eksempler på byer som de siste årene har vært utsatt 
for denne formen for erobrings- og gjenerobrings-
krig. 

Beleirer og sulter. Sammen med erobringskrigen, 
påpeker Hellestveit, er det kommet noe mer, nemlig 
beleiring. En beleiringstilstand oppstår når et land, 
et landområde eller en by er avskåret fra omverden-
en av fiendtlige tropper. 

– Av de større konfliktene i verden i dag er det 
ingen, så vidt jeg vet, som ikke bruker beleiring og 
blokade av mat som virkemiddel i krigføringen, be-
klager hun. 

Hellestveit forteller at hun har jobbet med krigs-
forbryterproblematikk siden 1990-tallet, og særlig 
det første tiåret av 2000-tallet. 

– Da var det knapt noen som diskuterte sult og 
beleiring i krig. Mange av oss trodde, helt ærlig, at vi 
ikke kom til å se mer av det. Men noe skjedde med 
krigene i kjølvannet av den arabiske våren. Vi så de 
første tegn til igjen å bruke mat som et krigsvirke-
middel da den blodige borgerkrigen i Syria brøt ut 
i 2012. Både regjeringshæren og islamistiske opp-
rørere har siden beleiret mange byer og områder og 
hindret matforsyninger i jakten på en militær seier. 

Hindrer tilgang til mat. Metoden er kynisk: for å 
få politiske eller militære ledere som har ansvar for 
en by eller et område, til å overgi seg eller til å gi  
politiske innrømmelser, sulter en ut sivilbefolkning-
en. Det gjøres ved å hindre tilgangen på mat, vann, 
medisiner og humanitær hjelp. 

– Nødhjelp blir blokkert, ofte blir strenge restrik-
sjoner innført på hjelpeorganisasjoners arbeid, de 
krigførende tar kontroll over hvem som skal få hjelp 
og hvor. 

En viktig forklaring på omfanget av den humani-
tære katastrofen i Jemen ligger altså her. Også i 
andre land i regionen har mat, vann, medisiner og 
drivstoff til sivilbefolkningen blitt en del av selve 
krigen. Humanitær adgang til mennesker i akutt nød 
er blitt forhandlingskort i konflikter flere steder. 

– Vi ser også en del andre mønstre i krigføringen 
de seinere årene. Alle har det til felles at de rammer 
de mange – de sårbare og de fattige. Hensikten er 
å presse de få – de militære og politiske lederne for 
krigen, erkjenner Hellestveit. 

Tekst: Trine Nickelsen

FN kaller det verdens største humanitære kata- 
 strofe. Sammen med krigene i Sør-Sudan og 

Syria var det Jemen-krigen som gjorde at Sikker-
hetsrådet i 2018 enstemmig fordømte sult som 
våpen i krig. Likevel opplever sivilbefolkningen i 
krigsherjete land i verden nå en grad av sult som 
de fleste vil si er forkastelig i vår tid. 

Sult som våpen i krig er tilbake med 
full styrke. Millioner av mennesker  

er fanget i vedvarende sultkriser fordi 
konflikter ikke blir løst. 

Konsekvensene for sivilbefolkningen blir 
stadig mer dramatiske og langvarige  

– Utsulting som våpen i krig – en ekstremt farlig utvikling:
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BARNA SULTER: Krigen i  
Jemen gjør at hundretusener 
av barn står i fare for å dø 
av sult eller sykdom. Aisha 
på tre år er blant de mange 
alvorlig underernærte barna 
i landet. Hun veier bare 5,3 
kilo, det samme som en tre 
måneder gammel baby. 
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Rammer millioner. Én 
ting er selve beleiringen 
under krigen, hvor hele 
sivilbefolkningen rammes 
– i et begrenset område, 
som enkelte enklaver i 
Syria eller i Jemen. Men 
en beleiring kan dramat-
isk påvirke befolkningen 
også i langt større om-
råder. 

– Store deler av befolk- 
ningen i Jemen ble ram- 
met da havnen Hodeidah, 
som står for 70 prosent 
av importen til landet, ble 
blokkert i 2017. Beleiring-
en gjorde tilgangen på 
mat, reservedeler og driv-
stoff prekær.

I mange av landene 
med krig blir matvarer 
omdirigert eller forsinket, 
importutgiftene øker og 
dermed prisen på matvar-
er. Da har store deler av 
befolkningen ikke lenger 
råd til å brødfø seg.  
     – Sult og nød kommer  
også av økonomisk krig- 

føring. Noen sanksjoner er multilaterale og har 
FNs sikkerhetsråd i ryggen. I tillegg legger gjerne 
partene i en konflikt ytterligere politiske sanksjon-
er på toppen av dette. I sum gir det svært alvorlige 
effekter for sivilbefolkningen. Beleiring i form av 
sanksjoner frarøver millioner av mennesker livs-
nødvendigheter. Sanksjonene fører til at prisene 
kanskje mangedobler seg, samtidig som arbeids-
løsheten skyter i været, som i Jemen, påpeker hun.

Fra krise til katastrofe. Det som imidlertid 
brakte Jemen fra krise til katastrofe, var verken 
bombing eller beleiring, mener Hellestveit. 

– Etter halvannet år med krig hadde økonomien 
nærmest kollapset, og folk var derfor mer avhengige  
av statlige lønninger enn noen gang. Jemens sen- 
tralbank var bindeleddet mellom inntekter, behold-
ning og lønnsutbetalinger. Men i 2016 flyttet den 
Saudi-baserte eksilregjeringen banken fra hoved-
staden Sana til Aden i sør. Der fantes verken data-
baser, informasjon eller folk med kompetanse. 
Pengeoverføringer til Jemen ble nå nesten umulig, 
forteller hun. 
     Matimporten gikk dramatisk ned. Nå var det 
isteden krigsherrer, smuglere og svartebørshaier 

som sørget for mat og kontanter. 
– Det gjorde at innfartsårene hvor det faktisk 

er lov til å importere mat, skrumpet inn. Det lille 
som siden er kommet inn i landet, er så dyrt at 
ingen har råd til å kjøpe det. Effekten på den lokale 
økonomien er voldsom, påpeker hun, og viser til 
hvordan dette rammer befolkningen. 

Ekstrem omfordeling. – Det skjer en ekstrem 
omfordeling av ressurser internt i Jemen og i and-
re krigsherjete land. De som har kontakter i de 
illegale nettverkene, til de radikale, voldelige, eks-
tremistiske miljøene, styrker seg – i Jemen, Syria 
– og Ukraina. De som opererer på lovlig vis, klarer 
seg langt dårligere. Det er en effekt av krig vi ser 
over alt, konstaterer hun. 

Hellestveit viser til hvor ødeleggende dette er. 
Den formen for erobringskriger som vi ser nå,  
bryter ned samfunnet og svekker de legitime  
aktørene i økonomien. 

– Dette ødelegger selve veven i en økonomi 
fordi grunnstrukturene blir brutt ned. Den akutte 
mangelen på mat som oppstår under krig eller  
konflikt, varer ved etter at krigshandlingene tar 
slutt. Vi ser det blant annet i Afghanistan hvor 
sultkatastrofen nå truer. 

Konflikter blir ikke løst. Hellestveit forteller 
at den typen konflikter vi har i verden i dag i stor 
grad skyldes geopolitisk rivalisering. Mens regim-
ene og væpnete grupper i Syria og Jemen begår 
nye, grove forbrytelser mot menneskeheten, bidrar 
flere andre til ytterligere opptrapping. Stormakter 
søker innflytelse og makt i land og regioner gjen-
nom å involvere seg i lokale konflikter.

– Den geopolitiske situasjonen i verden gjør at 
mange konflikter forverres eller låses, sier hun. 

– Konflikten i Libya er ikke løst, ikke i Jemen,  
ikke i Syria, Afghanistan eller Irak. Stadig flere 
konflikter i verden finner ikke sin løsning. For  
sivilbefolkningen i disse landene er det dramatisk, 
påpeker hun. 

De blir fanget i de vedvarende konfliktene.  
Arbeidet med å bygge opp samfunnet og økonomi-
en igjen kommer ikke i gang.  

– Det er en ekstremt farlig utvikling, advarer 
Hellestveit. – Langtidseffektene for befolkningene 
i krigsområder blir stadig mer alvorlige og varer 
lenger. 

Krigens folkerett. Krigens folkerett er retts- 
reglene som sier noe om hvordan partene skal  
opptre under krig og væpnet konflikt. De er atskilt 
fra reglene som forteller når militær makt kan  
benyttes. Grove brudd på krigens folkerett er 

krigsforbrytelser.
– Vi må skille mellom å sulte ut sivilbefolkning 

og å sulte ut soldater, understreker folkerettsjurist-
en. – Det første er forbudt etter folkeretten. Det 
andre er tillatt. Å hindre mat til soldater er en lov-
lig måte å drive krig på. Når soldater som beleirer, 
ikke lenger har noe å spise og drikke, kommer de 
ikke til å greie å holde fortet og må overgi seg. 

– Men befinner sivilbefolkning seg fremdeles 
inne i en by eller enklave, blir situasjonen en ann-
en. Da kan vi være over i krigsforbrytelser. En del 
opprørere holder sivilbefolkningen fanget nettopp 
av den grunn. Da kan ikke motstanderen blokkere  
tilførselen av mat og vann uten å gjøre seg til 
krigsforbryter. 

Mulig å slippe unna. I 2019 valgte verdens stater 
å styrke forbudet mot utsulting av sivilbefolkning-
en som virkemiddel i krig. Forbudet kom med i de 
internasjonale Roma-statuttene for den interna-
sjonale straffedomstolen i Haag. Tidligere var det 
bare i krig mellom stater at forbudet gjaldt. Nå ble 
virkeområdet utvidet til også å gjelde i den typen 
væpnete konflikter som foregår i Syria og Jemen 
og flere andre land. 

Men selv om FNs sikkerhetsråd året før hadde 
fordømt bruk av sult mot sivilbefolkningen i krig, 
har knapt noe skjedd for å motvirke det. 

– Lite er gjort under Syria-krigen og Jemen-
krigen som har monnet for å ta tak i dette. Det er 
vi svært bekymret for, understreker Hellestveit. 
– Mange stater har notert seg at denne formen for 
virkemiddelbruk er det mulig å slippe unna med. 

Hun peker på at «rettstekniske årsaker» i folke-
retten gjør det vanskelig å straffeforfølge stater for 
denne typen forbrytelser – selv om det internasjon-
ale rammeverket er sterkere enn før. 

Vanskelig å bevise. – Om du bomber et område 
for å ramme sivile, er det enkelt å fastslå at du 
begår en krigsforbrytelse eller en forbrytelse mot 
menneskeheten. Men sult som rammer sivile for å 
oppnå militær seier, er mye vanskeligere å fastslå 
og bevise, beklager juristen. 

Hun viser til at det i noen situasjoner finnes 
FN-sanksjoner som gir en «paraply av lovlighet» 
til handlinger som i praksis er mer brutale eller har 
vikarierende motiver. Jemen er et godt eksempel.

I tillegg, påpeker hun, er utsulting en mye mer 
komplisert forbrytelse i borgerkriger enn i kriger 
mellom stater. Det er styresmaktene som har men-
neskerettighetsansvaret for at befolkningen har 
mat.

 – Jeg er kritisk til at forbudet mot forbrytelsen 
er utvidet til å gjelde borgerkriger uten at dette 

har blitt grundigere analysert. Den underliggende 
normen er ganske ulik i de to typene konflikter. 
Det blir svært vanskelig å straffeforfølge sult som 
våpen i kriger som ikke foregår mellom stater. Der-
for risikerer vi å skape et inntrykk av at dette er 
‘papir-juss’. Det er svært uheldig i væpnete konflik-
ter. Inntrykket kan bli at virkemiddelet er militært 
effektivt og uten ‘alvorlig konsekvenser’ for polit-
iske og militære ledere som bruker det. 

Vil helst ikke fortelle. Det er altså en oppfatning 
hos krigførende parter om sult som våpen kan ha 
militær verdi. Men har sult det? 

– Det finnes ikke helt klare svar. Bør vi derfor 
forske for å finne ut om det faktisk fungerer, om 
det gir militære fordeler, for eksempel på linje med 
å bruke droner? Eller om forbudet i humanitær-
retten som forbyr sult som våpen, egentlig ikke 
går like langt som straffebudet i Roma-statuttene? 
spør juristen. 

– Uansett vil vi forskere nødig lande på en kon-
klusjon om at, ja, det fungerer, og nei, det kan ikke 
straffeforfølges.  

Hellestveit viser til folkerettens avskrekkende 
tvetydighet. Statsledere og militærledere skal tro 
at å sulte ut sivilbefolkningen er en krigsforbryt-
else de vil bli straffeforfulgt for. 

– Vi ønsker ikke å fortelle dem at det er lettere 
sagt enn gjort. Jeg har selv opplevd å få analysene 
mine klassifisert, altså unndratt offentlighet – når 
jeg har sett på muligheter for å holde militære eller 
politiske ledere i en gitt konflikt til ansvar for in-
ternasjonale forbrytelser. Den kunnskapen ønsker 
egentlig ingen at krigens aktører skal få del i mens 
krigen pågår. 

– Er det mulig å få ansvarliggjort de som står 
bak, gjennom å bruke strafferetten?

– Jeg er ganske pessimistisk om vi ser på situa-
sjonen i Jemen og Syria. Et rettsoppgjør kommer 
trolig på et eller annet tidspunkt. Men dessverre 
tviler jeg på at utsulting av sivilbefolkningen kom-
mer til å inngå i straffegrunnlaget. Det er et pro-
blem: Vi har noe som er moralsk forkastelig og for- 
budt i folkeretten, men hvor det samtidig er svært 
vanskelig å få ansvarliggjort de skyldige, sier hun. 

Negativ utvikling. Om forbrytelsene passerer 
uten noe oppgjør, uten å holde noen ansvarlig for 
en ekstremt kynisk virkemiddelbruk, advarer Hel-
lestveit, da risikerer vi at det å sulte ut sivilbefolk-
ningen blir vanligere i årene som kommer.  

– Særlig i Syria, men til dels også i Jemen, ser vi 
at parter har utnyttet dette. De har fått politiske og 
militære fordeler av å bruke sult som våpen. Det er 
en uhyre negativ utvikling.=

ALENE I ALEPPO: Mer enn 
250 000 mennesker var und- 
er beleiring i 2016, etter at 
den syriske regjeringen og 
deres allierte blokkerte den 
eneste forsyningslinjen til 
hjelp, mat, drivstoff og medi-
siner. Sivile fyller beholdere 
med vann (øverst), mens 
Amir Sendeh dyrker sin 
egen mat.  

KYNISMEN FORTSETTER: 
Om forbrytelsene passerer 
uten noe oppgjør, risikerer vi 
at det å sulte ut sivilbefolk-
ningen blir vanligere i årene 
som kommer. 
    – Særlig i Syria, men til 
dels også i Jemen, ser vi at 
parter har utnyttet dette. De 
har fått politiske og militære 
fordeler av å bruke sult som 
våpen. Det er en uhyre nega-
tiv utvikling, advarer Cecilie 
Hellestveit. 
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«Sivile i Jemen 
'sulter ikke',  

det er de krig- 
førende part-

ene som  
sulter dem.» 

Kamel Jendoubi,  
FNs ekspertgruppe for Jemen
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Krigens spilleregler

•	Det	finnes	internasjon-
ale lover og regler for 
hva partene i en væpnet 
konflikt	har	lov	til	og	ikke.	
Disse	reglene	beskytter	
sivile og er nedfelt i Den 
internasjonale humanitær-
retten som er en del av 
folkeretten: 

• Sivile personer og ob-
jekter skal ikke angripes.

• Alle har rett til medisinsk 
hjelp og behandling.

• Alle skal behandles 
humant.

•	Begrepet	‘krig’	finnes	
ikke i folkeretten. Det er 
‘væpnet	konflikt’	som	er	
den folkerettslige termen. 

•	En	vanlig	definisjon	på	
krig	er	at	flere	enn	1000	
mennesker blir drept i 
løpet av et år i en væpnet 
konflikt.	

•	En	slik	definisjon	er	helt	
irrelevant for hvorvidt noe 
er	“væpnet	konflikt”	under	
folkeretten.

• Isteden er det partenes 
organisering,	måten	
stridigheter foregår samt 
intensjon,	som	avgjør.	
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Tekst: Morten S. Smedsrud

Her i femte etasje var leiligheten min, forteller  
 professor Michael Gentile mens han peker 

på et bilde av et utbombet boligkompleks i sentrum 
av byen Mariupol.

Ubeboelig er en underdrivelse. 
– Nå er det nesten ingenting igjen av den, vis- 

er han på fotografiet som ble sendt ut på et inter-
nasjonalt nyhetsbyrå sist i mars. 

Det er anslått at mer enn ni av ti bygninger i 
den ukrainske havnebyen har fått den samme be-
handlingen. 

Gentile ble i Mariupol til slutten av januar i fjor. 
– Da lå det i lufta at det ville komme et russisk 

fremstøt. Grensen min går ved luftangrep.
Han kom seg ut. Noen uker senere rykket den 

russiske hæren inn i Ukraina. Bombingen av Mariu-
pol begynte 24. februar. 

I dag er rundt 100 000 igjen av byens den gang 
knapt halve millionen innbyggere.

– Jeg trodde russerne ville angripe datasystem-
er, energiforsyning og mobilnettet. Men så ble det 
kjent at de fraktet blod til overføringer. Da er det 
alvor. Det gjør de ikke hvis ikke de tror at de vil 
trenge det. 

Vel hjemme i Norge skrev Gentile til sine gjenvær-
ende ukrainske kolleger at de måtte si fra hvis de 
trengte hjelp. 

Hentet familie på grensa. Natt til 24. februar 
holdt han seg våken. 

– Jeg følte på meg at noe kom til å skje.
Klokka fire den natta startet russerne invasjon- 

en av nabolandet med bombing og bakketropper. 
I løpet av dagen fikk han kontakt med sin dok-

torgradsstudent ved universitetet i Kyiv.
– Han sa «snille deg, kan du hente meg og min 

familie?». 

Gentile satte seg i bilen hjemme i Strömstad klok-
ka sju på kvelden. 

– Jeg stoppet i byen Padborg ved den dansk-
tyske grensa i totida på natta for å sove.

Han kom fram til byen Kosice øst i Slovakia 
da mørket igjen hadde senket seg, etter en samlet 
kjøretur på nesten halvannet døgn. Neste morgen 
reiste han til Uzjhorod på grensa til Ukraina. 

– Det var kaotisk. Trafikkorken ved foten til 
Karpatene på den ukrainske siden var vanskelig 
å forestille seg. Jeg ante ikke hvor de jeg skulle 
hente, var i strømmen av flyktninger som krysset 
grensa.

Ingen menn mellom 18 og 60 år fikk krysse 
grensa. De måtte være igjen og forsvare landet.

– Derfor ble doktoranden og hans kone igjen 
i Ukraina, mens tre familiemedlemmer ble med 
meg. Det var ganske surrealistisk. Jeg «leverte» 
dem samme natt 90 mil lenger vest, nær grensa 
mellom Tsjekkia og Tyskland. Der sov jeg noen 
timer før jeg reiste hjem igjen. 

Doktorgradsstudenten var nesten ferdig med 
avhandlingen da krigen brøt ut. 

– Han skulle forsvart den offentlig sist høst, 
men det er utsatt. De har andre ting å tenke på. 

Tar livet av hele byer. Gentile har brukt de sen-
este årene av livet sitt på å sette sammen et stort 
forskningsprosjekt om Ukraina finansiert av Forsk-
ningsrådet. 

Prosjektet er et samarbeid mellom universitet-
ene i Kyiv, Odessa, Kharkiv og Oslo, i tillegg til 
Kyiv School of Economics og det ukrainske viten-
skapsakademiet, under navnet «Ukrainian Geo-
political Fault-line Cities».

Prosjektet skulle blant annet forske på intern-

    Kom seg ut av 
         Mariupol  
      før det smalt 

Michael Gentile skrev sin nyeste forskningsartikkel i  
Mariupol for ett år siden. Noen uker senere var leiligheten 
UiO-professoren satt i, bombet i fillebiter. 

BLODOVERFØRINGER:  
– Jeg trodde russerne ville 
angripe datasystemer,  
energiforsyning og mobil-
nettet. Men så ble det kjent 
at de fraktet blod til over-
føringer. Da er det alvor. Det 
gjør de ikke hvis ikke de tror 
at de vil trenge det, sier Mic-
hael Gentile foran et bilde av 
sin tidligere bopel i Mariupol.

INGENTING IGJEN: Ni av ti bygninger i Mariupol er ødelagt 
av russernes artilleri. Befolkningen er redusert fra nesten en 
halv million til under 100 000. 
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flyktninger, urbane identiteter og desinformasjon 
(se egen artikkel på neste side)

– Dette prosjektet får vi ikke sluttført på den 
måten vi så for oss. Det har skjedd altfor mye. 

Når vi besøker Gentile på Institutt for sosiologi 
og samfunnsgeografi på Blindern, har han nettopp 
fått besøk av Kostyantyn Mezentsev fra Universi-
tetet i Kyiv. 

Mezentsev er professor i samfunnsgeografi, og  
har jobbet med hvordan internflyktninger fra Don-
bas og Krim ble mottatt etter annekteringen av 
Krim i 2014. 

Men etter invasjonen i februar i fjor har han 
flyttet fokus til russernes massive bombing av 
ukrainske byer. 

– Hva er motivasjonen for å ødelegge – ja, fak-
tisk ta livet av – hele byer? spør Mezentsev oppgitt. 

På fagspråket kalles dette urbicide, direkte 
oversatt til nettopp bydrap. 

– De tar livet av det spesifikt urbane, de sosiale 
relasjonene, de inkluderende byrommene og fler-
kulturen. 

Afghanistan, Tsjetsjenia, Syria, Ukraina.  
Mezentsev sporer russiske bydrap tilbake til 
Sovjetunionens krig mot Afghanistan fra 1979 til 
1989. 

– Byene Herat og Kandahar ble ødelagt, nær-
mest tilintetgjort.

Han finner en tydelig modus operandi når han 
studerer russisk krigføring. 

– Vi så det samme i Tsjetsjenia. Hovedstaden 
Groznyj ble lagt i ruiner.

I nyere tid har Russland brukt samme strategi i 
Syria på invitasjon fra president Bashar al Assad.

– Aleppo ble i praksis helt ødelagt og ubeboelig.
I Ukraina nektet russerne først at de rammet 

sivile ved å bombe byer. Vladimir Putin har knapt 
tatt ordet krig i sin munn. For ham er krigen i 
Ukraina fortsatt en spesialoperasjon for de russ-
iske militære styrkene. 

– Men i neste fase innrømmet de det, og kalte 
det «fulfillment of operation» – gjennomføring av 
operasjonen. De vedgår det, sier Mezentsev. 

Et påfallende trekk er at de største ødeleggels-
ene skjer i byer der russerne hevder de forsøker å 
beskytte den antatt russiskvennlige befolkningen 
mot «nazistene» i Ukraina. 

– Beboerne blir drept uavhengig av etnisitet, 
språk eller politiske preferanser. Bombene skiller 
ikke. 

Sivile rammes hardt. 
– Rundt en tredel av byene var ødelagt eller 

hardt skadet i løpet av de første 100 dagene av krig-
en. Mariupol er i praksis helt ruinert. 

I andre byer er det stort sett symboler og kultur 
som blir ødelagt. 

– De ødelegger biblioteker og brenner bøker i et 
forsøk på å utrydde ukrainsk kultur og la den russ-
iske overta. 

I midten av desember kidnappet russerne en 
kjent ukrainsk geograf fra universitetet i Melito-
pol, som Mezentsev kjenner godt.

– Professor Volodymyr Vorovka nektet å sam-
arbeide med okkupasjonsadministrasjonen ved 
universitetet, og inntok en tydelig og sterk pro-
ukrainsk posisjon. 

Mezentsev tror det er nettopp derfor kollegaen 
ble kidnappet. 

– Han satte med dette et tydelig eksempel på 
ukuelighet for andre. Til nå er hans oppholdssted 
og tilstand ukjent. Alle appeller til okkupasjons-
administrasjonen i byen Melitopol var resultat-
løse. De hevder at de ikke vet noe om ham, sier 
Mezentsev.

McDonalds-freden som aldri kom. Artikkelen 
Gentile skrev fra den nå utbombete leiligheten i 
Mariupol, handlet om «Pax Mcdonaldica» – om 
hvordan en McDonalds-restaurant eller to kan 
virke som en garanti for fred.

– Da jeg var der, hadde Mariupol nylig inngått 
avtale om å åpne en McDonalds igjen etter stridig-
hetene i 2014.

Tilstedeværelsen av den internasjonale ham-
burgerkjempen kunne gjøre det vanskeligere å 
angripe byen, mente både teoretikerne og befolk-
ningen. 

– Hvis man har en McDonalds, da er man en by 
som fins. 

Det ble ingen McDonalds, eller noen McDon-
alds-fred, for befolkningen i Mariupol. Mariupol 
fins knapt nok lenger.

Men instagramkontoen til McDonalds i Mariu-
pol eksisterer. Den har 3814 følgere, men ingen 
innlegg.

Hentet flere flyktninger. Tre uker etter at han 
hentet flyktningene på grensa mellom Ukraina og 
Slovakia, satte Michael Gentile seg i bilen igjen. 
Målet var nå den polske grensebyen Przemyśl i 
nærheten av den ukrainske byen Lviv. 

– Der var det allerede mer organisert enn sist 
gang. Polakkene hadde forberedt en ankomsthall i 
et stort kjøpesenter. 

Der møtte han et par og de to barna deres som 

hadde flyktet fra Mariupol. 
– De jeg hentet rett etter krigsutbruddet, slapp 

unna de verste krigstraumene. Men dem jeg hentet 
i mars, hadde sett utenkelige hendelser, forteller 
Gentile, som forsøker å underspille sitt eget bi-
drag.   

– Jeg hadde vært mentalt forberedt på det her. 
Så det var ingen stor sak. Jeg satte meg i bilen – og 
«åkte». Faktisk foretrekker jeg å kjøre bil på kveld-
en og natten. Det er mange som gjør mye, mye mer 
for ukrainerne enn jeg. 

– Men du kjørte midt på natten gjennom halve 
Europa to ganger for å hjelpe mennesker i nød?

– Ja, og jeg var langt fra alene om det. Ved an-
komst til den slovakisk-ukrainske grensa så jeg 
menneskeheten fra sin aller beste side. 

Situasjonen ved grenseovergangen var nok  
kaotisk. 

– Men det slovakiske sivilsamfunnet – de 
frivillige – var til stede på en måte som jeg aldri 
kommer til å glemme. Scenene som utspilte seg 
ved grensa, var aldeles forferdelige, men fylte meg 
samtidig med håp.

Den lille familien fra Mariupol bor nå i Årnes 
ved bredden av Glomma. 

– Moren er tatt opp til forskerutdanningen i 
samfunnsgeografi ved UiO. 

Holdt foredrag i kjeller. Sist høst var Gentile til-
bake i Ukraina. Men ikke i byen der han opprinne-
lig hadde sitt forskningsopphold. 

 – Nå går det ikke an å reise til Mariupol, det 
ville vært selvmord.

 I stedet gikk turen til den vestlige byen Lviv, 
ved den polske grensa.

Der møtte han blant andre Kostyantyn Mezent-
sev, som hadde kommet fra Kyiv for å delta på en 
såkalt «doctoral school» i regi av forskningspro-
sjektet som er ledet av Michael Gentile. 

– De hadde ikke bombet Lviv siden april, så vi 
følte oss trygge. 

Men under oppholdet ble Kertsjbrua fra Russ-
land til Krim sprengt. Russerne var raskt ute med 
å ta hevn for det de mente måtte være en ukrainsk 
sabotasjeaksjon mot brua som binder Krim 
sammen med det russiske fastlandet. 

– Flyalarmen gikk midt i en tale under middag-
en kvelden før, men hun som holdt talen, avbrøt 
den ikke. Neste dag bombet de faktisk. 

Folk var sjokkert. 
– Vi trakk oss ned i en kjeller, og jeg holdt det 

planlagte foredraget mitt der. Det var en interes-
sant måte å oppleve krigen på, for å si det slik. 

Mens Gentile og Mezentsev gjemte seg i kjellere i 
Lviv, ble Mezentsevs arbeidsplass i Kyiv truffet av 
russiske bomber. 

– Hvorfor bombe universitetet? Det er ikke  
essensiell infrastruktur.

«Russland har allerede tapt». Michael Gentile 
vil ikke spå om den videre utviklingen av krigen. 

 – Det er det umulig å si noe om. Militært kan 
det gå fram og tilbake en stund til, men til syvende 
og sist har Russland allerede tapt alt: landet er 
blitt en global paria, Europaparlamentet har er-
klært det som en statssponsor av terrorisme, øko-
nomien faller, sier Gentile. 

Han mener det politiske autokratiet i Russland 
er på vei mot et uunngåelig sammenbrudd. 

– Dette var i gang allerede før 24. februar, men 
med krigen har prosessen sannsynligvis blitt irrev- 
ersibel. Fiendtlighetene vil trolig ta slutt når Pu-
tin-regimet kollapser. 

Han tror riktignok vi kan få se roligere perioder 
innimellom. 

– Kanskje det til og med blir en eller annen 
våpenhvile, selv om det ikke er sannsynlig for øye-
blikket. 

Han ser ingen vei ut av det for Putin og hans 
krets. 

– Putin-regimet har ikke annet igjen i seg enn 
denne krigen. Det eksisterer i fullstendig symbiose 
med den.=

DRAP PÅ BYER: Kostyantyn 
Mezentsev (t.h.) fra Universi-
tetet i Kyiv besøkte Oslo og 
Michael Gentile i desember. 
Han sammenligner russer-
nes bombing av Ukraina 
med ødeleggelsene i 
Afghanistan, Tsjetsjenia og 
Syria. 
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A Mariupol

•	By	i	Donetsk	oblast	
(fylke),	der	elva	Kalmius	
renner ut i Azovhavet.  

• Før den russiske inva-
sjonen den tiende største 
byen	i	landet	og	den	nest	
største	byen	i	Donetsk	
oblast.

• Fra 1948 til 1989 var 
byen	kjent	som	Zhdanov.
Spilte en nøkkelrolle i 
Sovjet-tidens industri-
alisering av Ukraina som 
sentrum	for	kornhandel,	
metallurgi og teknologi. 

– Hvorfor 
bombe  

universitetet? 
Det er ikke 

essensiell  
infrastruktur.

FO
TO

: O
LA

 G
A

M
S

T 
S

Æ
TH

E
R

 

– De forsøker 
å endre de 
ukrainske  
byene tilbake 
til slik det var 
i sovjettida.



TEMA • Krigens konsekvenser TEMA • Krigens konsekvenser

29

1/2023

28

F
A

K
T

A

Desinformasjon

• Spredning av bevisst 
feilaktig,	villedende	
informasjon. 

• Hensikten kan være å 
utbre	visse	holdninger,	
og få mottakerne til å 
reagere på bestemte 
måter.

Propaganda

• Bevisst manipulering  
av folks følelser og 
tanker ved hjelp av sterke 
virkemidler for å fremme 
bestemte oppfatninger 
og handlingsmønstre.

Kilde: snl.no

Tekst: Morten S. Smedsrud

Russland hadde på plass et velfungerende  
 propagandaapparat lenge før invasjonen 24. 

februar i fjor, sier professor Michael Gentile på 
Institutt for sosiologi og samfunnsgeografi ved 
Universitetet i Oslo.    

Etter invasjonen ble alt bare verre. Fra i beste 
fall svært tvilsomme påstander om at «Krym alltid 
har vært russisk» eskalerte det til påstander om at 
invasjonen av Ukraina var en kamp mot nazistene 
i Kyiv. 

– Russiske medier og internettroll hevdet også 
at det fins hemmelige «biolaboratorier» i Ukraina 
som styres av det amerikanske forsvarsdeparte-
mentet. Det har ingen rot i virkeligheten.

Koblet til fundamentalisme. Udemokratiske 
stater bruker ofte desinformasjon og konspirasjons- 
teorier for å nå sine politiske og strategiske mål. 
Hva som faktisk er sant, er i deres sammenheng 
uvesentlig. 

«Studier fra Midtøsten har vist en sammenheng 
mellom troen på konspirasjonsteorier, religiøs 
fundamentalisme, antisemittisme og mistro til 
Vesten», heter det i forskningsartikkelen «The 
2020 Belarusian presidential election and con-
spiracy theories in the Russo-Ukrainian conflict» 

som Gentile har skrevet sammen med visedirektør 
Martin Kragh ved Stockholms senter for studier av 
Øst-Europa. 

– Desinformasjon i form av en konspirasjons-
teori, hevder som regel at et komplott mellom 
mektige personer og grupper kan forklare viktige 
sosiale og politiske hendelser.

Her hjemme har vi på nært hold sett den døde-
lige konsekvensen av en konspirasjonsteori om at 
det fins hemmelige, muslimske planer om å overta 
Europa. 

– Selv om sanne konspirasjoner forekommer, 
forblir en konspirasjonsteori ubevist eller som har 
blitt bevist usann – det vil si påstander basert på 
feilaktig eller oppdiktet informasjon.

Oppstår uavhengig av stater. Ikke bare stater, 
men også enkeltpersoner er viktige spredere av 
desinformasjon og propaganda.

– Vi tenker ofte at desinformasjonskampanjer 
foregår på stormaktsnivå, for eksempel ved at 
Russland forsøker å påvirke valget i USA. I virke-
ligheten er det mye som skjer helt lokalt, sier  
Michael Gentile. 

 Gjennom forskningsprosjektet «Ukrainian 
Geopolitical Fault-line Cities: urban identities, 
geopolitics and urban policy» har han studert  
desinformasjon og propaganda siden krigen i Don-
bas begynte i 2014. 

  – Mariupol ble skutt mot mange ganger, særlig 
alvorlig var angrepet mot området Schidnyj fra 24. 
januar 2015. Allerede en halvtime etter angrepet 
ble det ropt i Mariupol at det var ukrainerne som 

hadde gjort det. Det var unaturlig, det er liksom 
ikke det første man gjør etter at man er blitt bom-
bet. 

De fleste i Mariupol trodde dette helt fram til 
invasjonen i fjor. 

– Det er en fortelling som startet lokalt. Like 
etter fikk den mye drahjelp fra kremlvennlige, 
ukrainske medier, og statskontrollerte, russiske 
medier. 

Liste med falske påstander. Det er etter hvert 
veldokumentert at Russland systematisk retter seg 
mot både den russiske og den ukrainske offentlig-
heten med desinformasjon og konspirasjonsteo-
rier.

– Russiske propagandister bruker sosiale me-
dier som verktøy for å spre sine propagandabud-
skap i en tid der konvensjonelle medier er på til-
baketog også i Russland. 

Blant påstandene som er spredt av Russland 
etter invasjonen, finner vi: 

• At massakren i Butsja var iscenesatt av  
 ukrainske myndigheter. 
• At USA utvikler biovåpen i Ukraina for å ut- 
 rydde etniske russere i Ukraina. 
• At amerikanske soldater i det skjulte deltar i  
 krigen i Ukraina. 
• At Ukraina bruker barn som soldater. 
• At NATO har en militærbase i Odessa. 
• At Ukraina bombet en barnehage i Lugans en 
 uke før invasjonen. 
• At det ukrainske samfunnet er nazifisert.
• At den ukrainske regjeringen har begått folke- 
 mord i deler av Donetsk og Luhansk.
• At Ukraina ikke har noe historisk krav på uav- 
 hengighet og ble opprettet av Russland. 
• At Ukraina planlegger å bruke såkalte «dirty  
 bombs».

De viktigste mottakerne av informasjonen er be-
folkningen i de russiskspråklige områdene sør i 
Ukraina, Donbas-regionen og Krym. 

Propagandaen går imidlertid langt ut over regi-
onene Russland forsøker å annektere. 

– Gjennom desinformasjonskampanjer har 
Russland også forsøkt å skape splittelse mellom 
Ukraina og landets allierte.  

Gentile viser til eksempler fra land som ikke 
står i en tilsvarende eksistensiell trussel som 
Ukraina, men som likevel lever gjennom kriser. 

– Konspirasjonsteorier kan raskt polarisere en 
befolkning på begge sider av en politisk konflikt, 

slik vi har sett dette i Venezuela og Kirgisistan.

Setter Lenin på sokkel igjen. Mange husker 
kanskje Putins historiske essay, «Om den historiske 
enheten mellom russere og ukrainere» fra juli 
2021. Allerede den gang ble de historiske unøyak-
tighetene, for ikke å si forfalskningene, grundig 
påpekt.

En del av det som skjedde før invasjonen, fram-
står nå i et annerledes lys. 

– Det var ikke mange som tolket essayet som 
en krigserklæring den gangen, selv om den kunne 
leses slik. Og de få som gjorde det, trodde ikke at 
det skulle følges av krigshandlinger i den skalaen 
vi ser i dag. 

Et hovedpoeng for Putin er at Vesten er én 
blokk, som har som ett av sine viktigste prosjekter 
å ødelegge Russland. 

– Siden sommeren 2021 har det meste Putin 
foretar seg, dreid seg om konspirasjonsteorier. I 
dette verdenssynet er Ukraina et redskap for Nato-
landene, der president Zelenskyj er en marionett 
for USA. 

I den russiske fortellingen var Russland «tvung-
et» til å angripe Ukraina. Hvis ikke ville de blitt 
angrepet først.  

– Virkeligheten er naturligvis helt annerledes. 
Alt handler om fortida. De forsøker å endre de 
ukrainske byene tilbake til slik det var i sovjettida. 
Minnesmerker rives ned, og Vladimir Lenin settes 
igjen på sokkel.

Ikke alle minner er imidlertid mulig å slette. 
– Noe av det første de gjorde i Mariupol, var å 

ødelegge minnesmerket for Holodomor. 
Holodomor er det ukrainske navnet på den på-

førte sultkatastrofen i landet på 1930-tallet. 
– Stalin ville sulte ihjel ukrainerne. Stadig flere 

land definerer Holodomor som et folkemord. Siden 
midten av desember også Europaparlamentet, der 
et stort flertall stemte for å kalle det som skjedde, 
for folkemord. 

I dette tilfellet har imidlertid russerne forregnet 
seg, mener Gentile. 

– Det kan ha vært den største feilen russerne 
gjorde, at de trodde på sin egen propaganda. De 
forvekslet ønsket til mange ukrainere om å være 
med Russland, gjennom samarbeid og vennskap, 
med at de ønsket å være i Russland eller under 
Russland. 

De feilberegnet støtten til den russiske staten 
blant innbyggerne. 

– Sannheten er at ukrainerne vil leve i sitt eget 
land. I alle fall de aller, aller fleste. =

Det heter at sannheten er krigens første offer.  
Sjelden har det stemt bedre med virkelig- 
heten enn i krigen i Ukraina. 

Krigens sannhet 
og løgner

– Det kan  
ha vært  
den største  
feilen russ-
erne gjorde,  
at de trodde 
på sin egen  
propaganda.
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BELØNNES FOR PROPAGANDA: Vladimir Putin hedret  
sjefredaktør Margarita Simonjan i tv-kanalen RT med 
en æresorden i Moskva 20. desember i fjor. 

– Hvis man 
har en  

McDonalds, 
da er man  
en by som 

fins.
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knadd av to andre FN-organ. 
– Det handler om retten til internasjonal soli-

daritet – en helt sentral forutsetning for en rekke 
andre rettigheter. Den er bare aldri blitt nedfelt 
før, forteller professor Cecilia Bailliet, som leder 
en faggruppe som gir råd til FNs uavhengige  
ekspert på solidaritetsretten.

Solidaritet er ikke lett å definere kort. Men i 
utkastet til vedtak i FNs Menneskerettighetsråd og 
deretter i generalforsamlingen heter det blant an-
net at «internasjonal solidaritet er uttrykk for en 
enhet mellom individer, folk, stater og internasjon-
ale organisasjoner, som omfatter foreningen av 
interesser, formål og handlinger og anerkjennelse 
av ulike behov og rett til å nå felles mål.»

Det kan høres svevende ut. Men er det noe 
menneskeheten trenger i en tid med klimaendring-
er, migrasjon, konflikt, pandemi, terrorisme og 
økonomisk ulikhet, er det nettopp samhold, eller 
solidaritet. 

Slutten på en æra. Vi har tenkt at globaliseringen 
og internasjonaliseringen spredte vestlige verdier 
til resten av kloden uten brems eller revers.

– Denne liberale ordenen var preget av individu- 
elle menneskeretter, demokratiske institusjoner og 
markedsøkonomi, forteller Bailliet, som er profes-
sor på Institutt for offentlig rett ved Universitetet 
i Oslo.

Men de økonomiske strukturene fra kolonitiden 
finnes fortsatt. 

– Disse er basert på utvinning av naturressurs-
er og utbytting av minoriteter og sårbare grupper 
i fattige deler av verden. Resultatet er at de øko-
nomiske forskjellene i verden fortsatt øker, stikk i 
strid med en modell der både velstand og liberale 
verdier skulle spres fra Vesten til jordas utviklings-
land.

Forskere mener å se det de på fagspråket kaller  
´decoupling´ av kloden – en verden der delene 
kobles fra hverandre. 

– Det akselererer nå på grunn av krigen i 
Ukraina, sier Bailliet – og trekker pusten: 

– Men også på grunn av pandemi, klimakrise, 
flyktningstrøm, korrupsjon, økt økonomisk ulik-
het, fremmedfiendtlig nasjonalisme, manglende 
matsikkerhet, og religiøs og politisk ekstremisme 
nørt opp under av digital misinformasjon.

– Du sier at den liberale ordenen «var» preget 
– er den liberale tidsalderen over? 

– Vi er i en postvestlig – ettervestlig – tid der 
vi ser at forbindelsene mellom stater og samfunn 
løses opp. Dette skjer samtidig med en økning i 
autoritær politikk og økt politisk og økonomisk 
ustabilitet.

Historien om menneskerettene. Den første 
som skrev om menneskets rettigheter, var antake-
lig filosofen Jean-Jacques Rousseau i boka «Sam-
funnskontrakten» fra 1762. 

 Opplysningsfilosofene hevdet at menneskehet-
en har noen iboende, naturlige rettigheter, en idé 
som kan spores tilbake til antikken.

 Nedtegningen av rettighetene skjøt fart fra 
starten av forrige århundre. Da samlet tsar Nikolai 
en gruppe ledere i Haag i Nederland, primært for å 
hindre krig i Europa. 

– Haagkonvensjonene kom med et lite nikk i 
retning solidaritet i formuleringen «anerkjenner 
solidariteten som forener medlemmene av sam-
funnet av siviliserte nasjoner». Merk siviliserte 
nasjoner. Haagkonvensjonene praktiserer en eks-
kluderende solidaritet, sier Bailliet.

Stormaktene var ikke siviliserte nok til å opp-
føre seg sivilisert utenfor en engere krets. 

– Vold ble fortsatt brukt som en forlengelse av 
imperienes makt i andre deler av verden. Noen 
universell solidaritet fantes ennå ikke. 

Ett steg videre ble tatt da de universelle men-
neskerettene ble erklært i 1948.

– Disse første- og andregenerasjonsrettighetene 
var stort sett individuelle og sosiale rettigheter. 

Et alternativ til FN? Et resultat av frakoblingen 
vi ser i verden i dag, er etablering av nye samar-
beid. 

– Det danner seg regionale blokker. Ett eksem-
pel er Shanghai Cooperation Organization. Der 
sitter blant andre Kina, India og Pakistan rundt 
samme bord. 

Gruppa har 40 prosent av befolkningen og 30 
prosent av brutto nasjonalprodukt i verden til 
sammen. 

– Det begynte som en sikkerhetsorganisasjon, 
men har utviklet seg videre til å ta opp handel og 
investering. Jeg tror de kommer til å fremme et 
alternativ til, men også være en partner til FN. 
Organisasjonen vil forsøke å fremme verdier med-
lemslandene selv mener er viktige. 

Der vil de gå i rette med den liberale verdens-
ordenens betoning av individuelle rettigheter, tror 
Bailliet.

– Det fins ikke enkeltstående individer i Afrika, 
Latin-Amerika eller Asia – hver person er en del av 
et felleskap. De ønsker mer kollektive rettigheter 
til fred, solidaritet og til miljø.

Vi kan også se splittelsen i FN. Som da general- 
forsamlingen stemte over Russlands krigføring i 
Ukraina. 

– De fleste landene fordømte krigen. Men ganske  
mange, 35 land, avsto fra å stemme. Disse er hoved- 

Tekst: Morten S. Smedsrud

Det er ikke ofte verden får en ny menneskerett, 
men i løpet av året kan det skje. Da legges 

etter planen erklæringen om retten til solidaritet 
fram for FNs generalforsamling i New York – vel å 
merke først etter at teksten er blitt kontrollert og 

Krigen i Ukraina og ulikheten i verden 
tvinger fram en ny måte å se på  

menneskets rettigheter.

En ny generasjon 
menneskeretter 

RETTIGHET FOR EN NY TID: 
– De økonomiske forskjell-
ene i verden fortsetter å øke, 
stikk i strid med en modell 
der både velstand og liber-
ale verdier skulle spres fra 
Vesten til jordas utviklings-
land, sier Cecilia Bailliet. 

– Dette er 
tidspunktet 
for igjen  
å omfavne 
global  
solidaritet.
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sakelig i Afrika, men også i Asia og Latin-Amerika. 
– Det minner litt om Haagkonvensjonen – soli-

daritet for noen. Hvordan kan vi hindre at solida-
ritet blir en solidaritet med betingelser?

– Utfordringen er å støtte den typen inter- 
nasjonal solidaritet som filosofiprofessor Carol 
Gould kaller nettverkssolidaritet. 

Nettverkssolidaritet ønsker anerkjennelse for 
«overlappende, grenseoverskridende lokale og 
globale solidaritetsinitiativer som viser en felles 
sosial empati.» 

– En ytterligere utfordring er når nasjonal  
solidaritet ekskluderer eller skader andre grupper  
i solidaritetens navn.

– Dette gjelder for eksempel EUs grense- og 
kystvaktbyrå Frontex som angivelig forsvarer 
europeisk solidaritet gjennom opprettholdelse av 
grensene. Dessverre bryter de menneskerettighet-
ene til asylsøkerne i prosessen.

Kollektive og individuelle rettigheter. Mange 
leste Philippe Sands’ bok «Tilbake til Lemberg», 
om folkemordet på jødene under andre verdens-
krig, da den kom i 2018. Der møtte vi juristene 
Hersch Lauterpacht og Raphael Lemkin, som 
begge var involvert i Nürnbergprosessen. Den ene 
hevdet innbitt at hvert enkelt individ var krenket 
i Holocaust, mens den andre la vekt på at det var i 
kraft av at de tilhørte en gruppe, at de var blitt ofre 
for nazistenes barbariske politikk. 

Vi hører et ekko av dette i dagens debatt om 
grupperettigheter satt opp mot individrettigheter. 
I mediedekningen blir det ofte satt likhetstegn 
mellom grupperettigheter og det tidvis utskjelte 
begrepet identitetspolitikk.

– Det er ikke noen motsetning mellom individu- 
elle og kollektive rettigheter. De må finnes samtid-
ig, i gjensidig harmoni, insisterer Bailliet. 

Kollektive rettigheter innebærer anerkjenn-
else av grupperettigheter, for eksempel krav på 
territorium fra en urfolksstamme eller krav om å 
bli utdannet på et bestemt språk av en minoritets-
gruppe. 

Bailliet bruker den siste tids demonstrasjoner i 
Iran som eksempel. 

– Når vi ser på kvinnene i Iran, skjønner vi at 
det må være et minimum av individuelle rettighet-
er for å virkeliggjøre de kollektive. Fred uten frihet 
blir undertrykkelse. Vi må ha med oss både Lauter-
pacht og Lemkin videre – vi trenger dem begge.

Sivilsamfunn og internasjonale organisa-
sjoner. Vi lever i en verden der stater får stadig 
mindre makt. Det holder derfor ikke lenger at kun 

nasjoner aksepterer folkets rettigheter.
    – Internasjonale selskaper har enorm innflytelse.  
Sammen med sivilsamfunnet, internasjonale org-
anisasjoner og NGO-er (ikke-statlige organisa-
sjoner) må de forplikte seg til ideen om solidaritet.

Første- og andregenerasjonsrettigheter stiller 
hovedsakelig krav til stater overfor borgerne.  
Tredje generasjon henvender seg til langt flere. 

– Internasjonal solidaritet fremmer nettverk 
mellom alle mennesker. Den nører opp under en 
følelse av felles forpliktelse og empati. Bare slik 
kan vi møte dagens globale utfordringer, inkludert 
klimaendringer, global ulikhet, krig og pandemi.

Ekspertgruppa som Cecilia Bailliet leder, svarer 
på en direkte utfordring fra FNs generalsekretær 
António Guterres. I FN-rapporten «Our common 
agenda» fra 2020 heter det at mennesker i økende 
grad vender ryggen til verdiene tillit og solidaritet 
– akkurat de verdiene vi trenger for å gjenopp-
bygge vår verden, og sikre en bedre, mer bærekraf-
tig framtid for menneskene og for planeten vår.

– Dette er tidspunktet for igjen å omfavne glob-
al solidaritet, og finne nye måter å jobbe sammen 
for felles beste. 

I 2016 vedtok FN erklæringen om retten til fred, 
forløperen til erklæringen om retten til internasj-
onal solidaritet. I første artikkel heter det at «Alle 
har rett til å nyte fred slik at alle menneskerettig-
heter fremmes og beskyttes og utvikling blir fullt 
ut realisert.»

Det kan høres noe svevende ut – endatil naivt. 
Vi husker den latterliggjorte Kellogg-Briand- 
pakten fra mellomkrigstiden da Frankrike og 
USAs utenriksministre gjorde krig ulovlig. 

– Hva er forskjellen på å gjøre fred til en ret-
tighet og å gjøre krig ulovlig?

– FN-erklæringen om retten til fred gjør ikke 
all krig ulovlig. Den må leses i sammenheng med 
FN-pakten som godtar både selvforsvar og militære 
aksjoner støttet av FNs sikkerhetsråd. Erklæring-
en fokuserer mest på positiv fred, likhet, ikke-
diskriminering, sosial rettferdighet og eliminering 
av strukturell vold gjennom samarbeid.

– Hvis noe av premisset er at den liberale verd- 
ensordenen, der FN-institusjonene er en sentral 
del, rakner – hvor meningsfullt er det da å vedta 
nye rettigheter i regi av nettopp denne verdens- 
organisasjonen?

– Verden utvikler seg til å inkludere pluralist-
iske institusjoner. For eksempel har FN møter med 
Shanghai Cooperation Organization. Vi vil se langt 
flere møter i formelle og uformelle institusjoner 
rundt om i verden, utenfor Genève og New York i 
framtiden.=

– Haag-
konvensjon-
ene prakti-

serte en 
ekskluder- 

ende 
solidaritet.
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Menneskeretter

• De rettigheter og 
friheter ethvert men-
neske har i kraft av å 
være menneske. Disse 
er uavhengige av for 
eksempel	kjønn,	klasse	
eller etnisitet. 

• Gjennom menneske-
rettene løftes grunn-
leggende verdier som 
likhet,	frihet	og	verdighet	
fram. De anses også som 
sentrale for å sikre fred.

• Menneskerettene 
handler for eksempel om 
retten til liv og sikker- 
het,	frihet	fra	tortur,	rett	
til	privatliv,	vern	mot	
diskriminering,	tanke-	og	
religionsfrihet,	ytrings- 
frihet,	rett	til	arbeid,	
helse og velferd.

Kilde: snl.no

Tekst: Morten S. Smedsrud

Vi har ingen andre venner enn fjellene, sier 
kurderne. 

 Med rette. Flere ganger har de hjulpet vestlige 
stormakter i konflikter i Midtøsten, uten å få noe 
igjen for det. 

Senest i krigen i Syria, da den såkalte Islamske 
staten (IS) truet med å utvide kalifatet sitt vestover 
mot Libanon og Tyrkia. 

– Da USA og Vesten i 2014 bestemte seg for å 
ta IS-hovedstaden Raqqa, viste det seg raskt at 
det ikke holdt å bare slippe bomber, sier professor 
Hilde Henriksen Waage på Institutt for arkeologi, 
konservering og historie ved Universitetet i Oslo. 

De trengte en alliert inne i Syria.  
– I 2015 «oppdaget» de at det bodde syriske 

kurdere der, og at de var flinke til å slåss. 

Ble et lett bytte. De kurdiske YPG-styrkene ble 
avgjørende i å slå tilbake IS. I krigens kaos klarte 
kurderne også å få kontroll over et sammenheng-
ende område i Syria, Vestkurdistan. 

– De syriske kurderne kjempet en egen frihets-
kamp – en kamp de har kjempet lenge.

 Kurdernes rolle i å bekjempe IS gjorde at man-
ge mente folkegruppen nå fortjente å beholde sine 
landområder. 

 – Men hva skjedde med de syriske kurderne 
etter at IS var fordrevet? Fikk de lønn for strevet, 
gode avtaler og samarbeid med Vesten? Svaret er 
selvfølgelig nei, sier Waage.

 Timingen var dårlig. I USA sto det «Make Ame-
rica Great Again» på røde capser. President Trump 
trakk amerikanske styrker ut av Syria. 

– Det gjorde kurderne til et lett bytte for de 
andre aktørene i området – president Assad, Iran 

og Russland. Ikke minst Tyrkia fryktet et fritt  
Kurdistan minst like mye som de fryktet IS. 

– Det gikk ikke mange dagene fra USA trakk 
seg ut, til Tyrkia invaderte de kurdiske områdene 
nord i Syria for å opprette det de kalte en sikker-
hetssone mot kurdiske terrorister. 

Skulle få egen stat. Det er for enkelt å si at kurd- 
ernes prekære situasjon i dag kommer av krigen 
som begynte i 2011. Det var en langt større krig, 
hundre år tidligere, som la rammene for livsvilkår-
ene til kurderne i dag.  

 – Det er ikke mulig å skjønne Midtøsten uten å 
forstå krigsoppgjøret etter første verdenskrig. 

 Det enorme Osmanske riket var på «feil» side 
under krigen, og var under oppløsning. Kurderne 
sendte representanter til Paris-konferansen i håp 
om å sikre et eget land til verdens største, statsløse 
folkegruppe. 

– Det fantes faktisk en plan om å lage et Kurdi-
stan for kurderne som i dag bor i Tyrkia, Syria, 
Irak og Iran, i den opprinnelige Paris-avtalen. 

Men stormaktene trakk seg i siste liten.
– Det var i Storbritannias og Frankrikes inter-

esse å heller opprette mandatområder, et penere 
ord for kolonier, i Midtøsten.

Stormaktene satte seg ned med passer og linjal, 
og skapte grensene vi i dag fortsatt ser i Midtøsten. 
Det ødela det politiske og sosiale fellesskapet som 
fantes under det Osmanske riket, mener Waage.

– Både menneskene i regionen, stormaktene og 
hele verden betaler fortsatt prisen for dette feil-
grepet. Det har vært kontinuerlig krig og konflikt i 
området siden.= 

De hjalp Vesten 
med å knuse  

IS i Syria. Men 
da det ikke leng-

er var bruk for 
dem, overlot 

USA kurderne til 
deres fiender. 

Kurderne ble sveket igjen 

FØLGENE AV VERDENS-
KRIGEN: – Det er ikke mulig 
å skjønne Midtøsten uten å 
forstå krigsoppgjøret etter  
første verdenskrig, sier 
bokaktuelle Hilde Henriksen 
Waage. 
    – Det fantes faktisk en 
plan om å lage et Kurdistan 
for kurderne som i dag bor 
i Tyrkia, Syria, Irak og Iran, 
i den opprinnelige Paris-
avtalen. Men Storbritannia 
og Frankrike trakk seg i siste 
liten. 

I FLYKTNINGLEIREN: Tusener av kurdere 
flyktet til leiren Bardarash på grensa til Irak da 
Tyrkia i 2019 invaderte landområdene deres 
nord i Syria. Denne lille familien fikk ris, tomat-
suppe og vann etter flukten.
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Tekst: Trine Nickelsen

For å skape hungersnød er det ikke nødvendig  
 med en fullskala-krig. Væpna konflikter, sær-

lig de som varer over tid, gjør at flere millioner 
mennesker i verden er sultne og underernærte, sier 
professor Per Ole Iversen på Avdeling for ernær-
ingsvitenskap ved Universitetet i Oslo. I mange år 

Afghanistan, Etiopia, Sør-Sudan, Somalia, Nigeria 
og Jemen. Vi tror at sultkatastrofe også rammer 
mer lukkete samfunn, som Myanmar og Nord-
Korea, sier Iversen.

I flere av disse landene er det krig og konflikt, 
som kraftig reduserer produksjon og distribusjon 
av mat og ofte hindrer hjelp til sivile som trenger 
livsviktig mat og medisiner.

Men sult skyldes også klimaendringer. Tørke 
ødelegger folks avlinger og dreper husdyrene de  
trenger for å overleve. Svikt i hveteeksporten fra  
Ukraina, økte matvarepriser og økonomisk sam-
menbrudd i mange fattige land bidrar til det sam-

me. – De som lider mest, er som alltid de svakeste 
– småbarnsmødrene, barna og de eldre, og folk 
med kroniske sykdommer. 

Sult som våpen. Iversen trekker linjene tilbake 
til andre verdenskrig. Den siste krigsvinteren 
1944–1945 blokkerte nazistene matforsyninger til 
Nederland og kastet store deler av befolkningen ut 
i sult. 

– Det er gjort mange studier på konsekvensene 
av sultkatastrofen som oppstod, «The Dutch fam-
ine». Fordi den startet og sluttet så brått, har den 
fungert som et ‘ikke-planlagt eksperiment’ i men-
neskers helse. Gravide kvinner, viste det seg, var 
spesielt sårbare, og barna de fødte, har gjennom 
hele livet måttet bære konsekvensene av mors 
sult. Blant annet har de vært mer utsatt for fedme, 
diabetes og mentale lidelser enn andre. En rekke 
studier i afrikanske land bekrefter det samme: 
Ernæringen i fosterlivet kan på varig måte prege  
et individs egenskaper og delvis forklare forekomst-
en også av hjerte- og karsykdommer og kreft. 

Forstyrrer veksten. De første tusen dagene i 
livet, fra unnfangelse, gjennom svangerskap til 
toårs alder, blir av mange betegnet som den mest 
kritiske perioden i et menneskes utvikling. 

– Mye kan gå galt. Men dette er også en periode 
der mye av det gale kan rettes opp, gitt de riktige 
ressursene. Vi snakker om et «window of oppor-
tunity», sier Iversen.  

Hovedproblemet med underernæring, påpeker 
han, er at barnets vekst blir forstyrret. 

– Når gravide kvinner ikke får nok mat, blir det 
overført lite energi og næringsstoffer til fosteret. 
Da vokser det ikke som det skal.  

I løpet av svangerskapets tre første måneder 
blir de fleste organsystemene hos fosteret dannet. 
Resten av svangerskapet går hovedsakelig med til 
vekst av kroppens enkelte organer. 

– Når mor ikke får nok mat, fører det til at inn-
vollsorganer, hjerte og muskler vokser dårligere. 
Mangel på energi og næringsstoffer påvirker også 
mange av stoffskifteprosessene i de ulike organene 
hos barnet. Det vi er særlig engstelig for, er at 
barna får mangelfull hjerneutvikling, understreker 
Iversen. 

Sårbar hjerne. Hjernen begynner å utvikle seg 
fra omkring uke fire i svangerskapet. Nerveceller 
blir formet og koblinger mellom dem utvikler seg i 
et rasende tempo. Den raske utviklingen og vekst-
en fortsetter etter at barnet er født. Studier viser at 

har han forsket på ernæring i ulike deler av Afrika 
– først og fremst blant gravide, småbarnsmødre og 
barna deres. 

– I flere av områdene der jeg deltar i prosjekter, 
pågår væpna konflikter mellom myndigheter og 
forskjellige grupper innad i landene. Selv om leve-
kårene var dårlige fra før, er det ingen tvil om at 
konflikt gjør situasjonen verre. 

Matkrise i verden. FN og Verdens matvarepro-
gram advarer nå om det som kan bli den største 
matkrisen i moderne historie. 

– Vi vet at sultkatastrofe truer mange land, som 

Ingen slipper unna. Også barn i mors liv  
blir påvirket av krig og konflikt. For de aller 

minste er konsekvensene aller størst. 

SULT: Underernært barn i Sierra 
Leone. Landet er helt avhengig av 
givere fra mange land, men krigen 
i Ukraina og energikrisen i verden 
reduserer viljen til å gi. 

‘DE HONGERWINTER’: Under 
andre verdenskrig brøt det ut 
hungersnød i Nederland. Studier 
av barn født av mødre som sultet, 
viser at kroppen husker miljøet 
den ble utsatt for i livmoren  
– også mange tiår senere. 
   ‘De hongerwinter’ er det neder-
lenderne kaller denne ‘berømte’ 
sultkatastrofen, kjent på engelsk 
som The Dutch famine.

MOTVIRKER UNDER-
ERNÆRING: Forskerne 
prøver ut ulike tiltak, som 
opplæring av mødre.  
    – Resultatene våre viser at 
barna har hatt en positiv ut-
vikling kognitivt, språklig og 
motorisk – som trolig skyld-
es en kombinasjon av mer 
stimulering og bedre mat, 
forteller Per Ole Iversen.
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Krig og konflikt rammer 
barna for resten av livet 
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Sult og politikk

• Sultproblemet er i stor 
grad politisk.

•	Å	stanse	konflikter	og	
kriger er viktig for å sikre 
folk mat. 

•	Konflikt	gir	mindre	
tilgang	på	mat,	og	mat-
jord blir ofte ødelagt.

•	Krig	og	konflikt	
påvirker den økonomiske 
situasjonen i et land og 
muligheten til å importere 
mat til priser folk kan 
betale. 

• I tillegg fører  
menneskeskapte klima-
endringer til dårligere 
avlinger. Fattige bønder 
mangler teknologi som 
kan gjøre landbruket mer 
robust mot virkningene 
av klimaendringene. 

Kilde: FN
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i tiden rett etter fødselen øker deler av hjernen, for 
eksempel hjernebarken, med omtrent én prosent 
per dag. I løpet av første leveår har hjernen doblet 
sin størrelse. 

– Barn som ikke får tilstrekkelig ernæring  
under svangerskapet og i de kritiske månedene 
etter fødselen, blir derfor hengende etter, ikke bare 
kroppslig, men også kognitivt, motorisk og ment-
alt, advarer Iversen. 

Veksthemming er en risikofaktor for mange 
problemer senere i livet: redusert læringsevne, lav 
produktivitet, liten tilknytning til arbeidslivet – 
som igjen fører til fattigdom, lite variert kosthold, 
sykdom og skjev fordeling av goder i voksenlivet, 
påpeker medisineren. 

Underernæring øker også risikoen for tidlig 
fødsel og lav fødselsvekt, som i neste omgang øker 
risikoen for sykdom og tidlig død. 

Lærer opp mødrene. Iversen og kollegene har 
gjennomført forskningsprosjekter hovedsakelig 
i Afrika sør for Sahara. Blant prosjektene er The 
Child Nutrition and Development Study i Uganda. 
I åtte år har han og kollegene fulgt småbarnsfami-
lier bosatt i det sørvestlige hjørnet av landet.

 – Området er urolig, preget av krig, konflikt og 
av stadige epidemier med blant annet malaria og 
ebola. Landet har også vedvarende høy forekomst 
av hiv/aids og tuberkulose, forteller han. 

Forskerne undersøker om et bestemt tiltak før- 
er til mindre underernæring og veksthemming 
hos barna; nemlig systematisk opplæring av små-
barnsmødrene. Ofte mangler mødrene kunnskap 
om hvilken mat som er best for barna. Dårlige 
sanitærforhold fører gjerne til kronisk infisert 
tarm som i mindre grad er i stand til å suge opp 
næringsstoffene. 

– Det er gjort flere undersøkelser der barna er 
blitt behandlet med antibiotika. Det viser dessverre  
ingen positiv effekt på barnas vekst, beklager han. 

Bedre språk og motorikk. I forskningsprosjekt-
et fikk mødrene veiledning i god hygiene og råd 
om å bruke mat som er lokalt tilgjengelig, og å in-
kludere animalske proteiner i maten. De fikk også 
opplæring i hvordan de best kan stimulere barna 
gjennom lek og andre aktiviteter. Opplæringen 
skjedde da barna var et halvt år gamle, og barna 
ble undersøkt da de var tre år og igjen da de var 
åtte. 

– Det vi ønsker for barna, er selvsagt å finne ut 
hvordan vi best kan sørge for at de vokser som de 
skal. Resultatene så langt tyder imidlertid på at 

vi ikke har fått bukt med veksthemmingen gjen-
nom våre tiltak. Derimot har barna hatt en positiv 
utvikling kognitivt, språklig og motorisk – som 
trolig skyldes en kombinasjon av mer stimulering 
og bedre mat. 

Bedre tannhelse. Mødrene fikk også utdelt tann-
børster og fikk opplæring i daglig stell av munn og 
tenner. 

– Det viser seg at barna som var født av mødre 
som fikk opplæring, har mindre hull i tennene 
selv åtte år etter, sammenliknet med andre barn. 
Hull i tennene er problematisk, for det finnes ikke 
regelmessig tilsyn av tannlege for disse barna. Og 
mange har et kosthold med sukkerroer som lett 
fører til hull, smerter og dermed spiseproblemer, 
forteller han. 

Tilskudd av næring. Per Ole Iversen og kollegene 
undersøker også effekten av kombinerte ernærings-
tilskudd til marginaliserte småbarn og gravide i 
Sierra Leone, et land preget først av en langvarig 
borgerkrig, så av hiv/aids og deretter av ebola. 
Landet er helt avhengig av donorer fra mange land, 
men nå med krigen i Ukraina og påfølgende energi-
krise reduseres viljen til å gi. 

Professoren veileder en doktorgradsstudent i 
Sierra Leone – som koordinerer flere større inter-
vensjonsundersøkelser hos gravide og barn. 

– Vi forsøker å avhjelpe underernæring hos dis-
se mest sårbare gruppene. Blant annet har vi testet 
ut ulike kombinasjoner av ernæringstilskudd. Ved 
akutt underernæring brukes ofte «ready to use-
food», altså matvarer med høyt energiinnhold, 
som for eksempel en type peanøttsmør. Selv om 
barnet i utgangspunktet spiser lite, får det likevel  
i seg viktige næringsstoffer med slike tilskudd. 

Optimist. Per Ole Iversen har drevet forskning, 
undervisning og legevirksomhet i Afrika i femten 
år og har også bodd i Sør-Afrika og Tanzania, der 
han fremdeles er gjesteprofessor. 

– Utfordringene er mange, ikke minst på grunn 
av manglende ressurser – ofte som følge av dårlig 
styresett og svake demokratiske institusjoner, på-
peker han. 

– Likevel er jeg optimist. Gradvis overtar afri-
kanere selv forsknings- og undervisningsprosjekt-
ene vi driver – afrikanere som medarbeiderne 
mine og jeg har veiledet fram til mastergrad og 
doktorgrad. =

Antibiotika følger uformelle 
ruter fra det krigsherjete  
Syria til flyktningleiren  
Shatila i Beirut. 

Tekst: Trine Nickelsen

Mange av oss husker den grufulle hendelsen  
 ennå, massakren i 1982. Libanesiske falang-

istsoldater kom seg inn og skjøt og drepte hundre-
vis av flyktninger inne i flyktningleiren Shatila og 
naboleiren Sabra – begge bevoktet av soldater fra 
det israelske forsvaret. 

Da hadde palestinerne bodd der lenge allerede. 
Shatila ble etablert i 1949 av internasjonale Røde 
Kors for å ta imot flyktninger fra Palestina da Israel 
ble opprettet og ved krigsutbruddet som fulgte. 

Mange fra Syria. Shatila er fremdeles hjem for 
palestinske flyktninger. Opprinnelig var de hundre-
vis, i dag er de tusenvis. Ingen vet helt nøyaktig 
hvor mange, men ifølge hjelpeorganisasjoner bor 
det nå om lag 40 000 på det samme lille området, 
knapt én kvadratkilometer. Libanesisk politi er 
nesten aldri inne i leieren, der er det selvjustis, ja, 
nærmest lovløshet. 

– Leiren har vokst enormt mye i de siste ti årene. 
Nå er det minst like mange syriske flyktninger der. 
De har kommet gradvis siden borgerkrigen i Syria 
startet. Også mange fattige libanesere har flyttet 
inn på grunn av den alvorlige økonomiske krisen i 
landet, forteller Amanda Hylland Spjeldnæs.  

Forsker i felt. Spjeldnæs er medisinstudent på 
Universitetet i Oslo. Men hun studerer ikke bare, 

Uregistrerte medisiner 
strømmer fra  

Syria til Libanon 

 Ekstremt overforbruk av antibiotika:

SHATILA: Apotektettheten er ekstrem på det lille området. Bildet er  
fra en de større gatene i flyktningleiren, tatt av Amanda Hylland  
Spjeldnæs mens hun gjorde et feltarbeidet der.    
   Over de smale gatene henger Fatah-flagg og et virrvarr av strøm-
ledninger, kanskje bare noen centimeter over hodehøyde. 
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hun forsker også. Spjeldnæs går på det som heter 
Forskerlinjen. 

– Etter tredje året på studiet i 2021 tok jeg en 
pause for å forske på fulltid, forteller hun. 

– Nærmere bestemt forsker jeg på bruken av 
antibiotika blant flyktningene i Shatila. 

Legemiddelregulering blir i liten grad håndhev-
et i leiren og apotektettheten er ekstrem på det lille 
området. 

– Forbruket av antibiotika er generelt høyt i 
Libanon. I Shatila er det skyhøyt. Der omsettes 
enorme mengder medisiner fra Syria. Dette er 
uformelle medisiner, de er ikke godkjent av liban-
esiske myndigheter. 

Verdensproblem. Resistens mot antibiotika er 
erklært som en av vår tids store trusler mot global  
helse, matsikkerhet og utvikling. Stadig flere 
bakterier utvikler motstandsdyktighet og kan 
leve videre og formere seg selv om de utsettes for 
antibiotika. Resistens skyldes feil bruk og overfor-
bruk. I mange land i verden kan antibiotika kjøpes 
reseptfritt over disk. Tiltak og forskning for å få 
bukt med problemet, dreier seg som oftest om å 
kontrollere bruken i offentlig helsevesen.

– Derimot er det gjort lite forskning på den 
uformelle sektoren, som mange steder er den stør-
ste, og det finnes få kvalitative studier av antibio-
tikabruk blant flyktninger, påpeker Spjeldnæs. 

Nettopp dette er det den unge forskeren ønsker 
å bidra med mer kunnskap om. Hun er del av et 
større tverrfaglig prosjekt ved UiO som følger anti-
biotika fra Asia til Afrika. (Se neste side)

Feltarbeid blant flyktningene. Spjeldneæs har 
gjennomført et seks måneder langt feltarbeid i 
Beirut. Hun gjorde mye deltakende observasjon. 
Forskningsmetoden er kjent fra antropologien, 
og brukes for å få innsikt i og forståelse av sosiale 
aktiviteter og samhandlingsmønstre.

– Jeg tilbrakte svært mye tid i leieren. Målet 
var å lære mest mulig om folks levekår og tilgang 
til nødvendige helsetjenester og medisiner. Ikke 
minst var jeg mye på apotek. 

Helsetjenester. I tillegg til å observere, gjorde 
Spjeldnæs også atten kvalitative intervjuer og tre 
gruppeintervjuer med flyktninger og helsearbeid-
ere og ulike ledere i leiren. 

– Levekårene er svært vanskelige. Tilgangen 
flyktningene har til helsetjenester, konsultasjoner  
og oppfølging er dårlig. Derimot er det altså svært 
god tilgang på billige medisiner fra Syria. Og anti-
biotika er en av de billigste. Det fører til omfatt-
ende bruk – ja, det brukes mot nesten alt mulig. 

Økonomisk krise. Libanon er i en spesiell situa-
sjon. Den dype, økonomiske krisen landet er ram-
met av, merket Spjeldnæs godt, forteller hun. 

– Jeg bodde i en rik del av Beirut, likevel kjente 
også jeg på mangelen på grunnleggende ting som 
strøm og bensin. Inne i flyktningleiren er knapp-
heten enda mye mer ekstrem. De som hadde det 
trangt fra før, har fått det enda trangere.

Hun viser til at den økonomiske krisen har ført 
til stor mangel også på medisiner. 

– Medisinene fra Syria fyller et behov. Folk fra 
hele Libanon kommer til Shatila for å kjøpe de 
uregistrerte medisinene, som er fraktet langs ufor-
melle ruter fra Syria. 

Viktig inntekt. Spjeldnæs forteller at det økonom-
iske aspektet ved antibiotika er svært viktig. 

– Det overrasket meg hvor stor rolle økonomien 
spiller. Antibiotika er en viktig inntektskilde for 
folk. Mange åpner apotek og er avhengig av å selge 
antibiotika og andre medisiner. Jeg snakket med 
mange, blant annet en mann med lærerutdanning, 
men uten mulighet til å bruke utdanningen sin i 
Libanon. Isteden jobbet han med å frakte medi-
siner hit og dit for å skaffe penger. 

En ‘joke’. – Etter hvert som jeg ble bedre kjent 
med folk i leiren, turte de å si hva de mente om 
prosjektet mitt. Flere sa til meg at de synes det var 
en ‘joke’, en vits. Det er så mye annet som haster 
mer å løse enn at overforbruket av antibiotika gjør 
at medisinen mister sin virkning, sa de. Det skjøn-
ner jeg godt. Mange må slite hver dag for å dekke 
de grunnleggende behovene sine. 

Forlatt av verden. Amanda Hylland Spjeldnæs 
forteller at hun var i flyktningleiren da krigen i 
Ukraina brøt ut. Forskjellsbehandlingen av flykt-
ninger fra krig i Europa sammenliknet med fra 
Midtøsten opptok folk. 

– De uttrykte at det er fint at europeiske land 
gir mye støtte til Ukraina og tar imot mange flykt-
ninger derfra. Men de syntes samtidig det var 
vanskelig å godta at de selv fortsatt satt fast i leiren 
over 70 år etter at den ble grunnlagt. – Jeg fikk 
mange spørsmål, som: Du som er fra Norge, hvor-
for hjelper dere ukrainerne, mens dere aldri har 
hjulpet oss? Gang på gang ble jeg spurt: Hvorfor 
tar dere ikke imot oss? 

– Fjerde generasjon palestinere blir nå født i 
leiren. Følelsen av å være forlatt av verdenssam-
funnet er kanskje enda sterkere for de palestinske 
flyktningene enn for flyktningene fra Syria. =
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BILLIGE MEDISINER: Det er 
svært god tilgang på billige 
medisiner fra Syria. Og anti-
biotika er en av de billigste. 
Det fører til omfattende bruk 
– ja, det brukes mot nesten 
alt mulig, sier Amanda 
Hylland Spjeldnæs, her 
fra hovedgata i Shatila.

Shatila

• Shatila er en palestinsk 
flyktningleir	som	ligger	
sør i Libanons hovedstad 
Beirut. 

• Leiren er drevet av 
FNs særorganisasjon for 
palestinske	flyktninger,	
UNRWA. 

• Ifølge UNRWA huser 
Shatila nesten 10 000 
registrerte palestinske 
flyktninger.

• Shatila har i senere 
år endret karakter til et 
slumområde som også 
er hjem for mange ikke-
palestinere.

•	Etter	at	krigen	i	Syria	
brøt	ut,	har	innbygger-
tallet i leiren økt til 
anslagsvis 40 000. 

Forskerlinjen i medisin

• Forskerlinjen er integ-
rert i profesjonsutdann-
ingen	i	medisin,	og	
består av ett års fulltids-
forskning etterfulgt av to 
års deltidsforskning. 

• Studentene får mulig-
heten	til	å	fordype	seg	i	
et fagfelt og legge grunn-
laget for en doktorgrad. 
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Tekst: Trine Nickelsen

En åpenbar konsekvens av krig og konflikt er at  
 ting, objekter og varer ofte kommer på avveie. 

Det gjelder også legemidler, inkludert antibiotika. 
Medisinene reiser med folk, sammen med andre 
varer, i nye og gamle nettverk, langs nye handels-
ruter. Da er det vanskelig å vite hvor de til slutt 
ender opp, sier professor i medisinsk antropologi, 
Heidi Fjeld, ved Universitetet i Oslo.

Medisinene sirkulerer. Fjeld leder det tverr-
faglig forskningsprosjektet Fra Asia til Afrika: 
Antibiotikaens veier over det indiske hav. Med 
utgangspunkt i farmasøytisk produksjon i Kina  
og India følger hun og kollegene antibiotikaen, 
hvordan den sirkulerer til ulike markeder og hvor-
dan den blir regulert og brukt i forskjellige lokal-
samfunn. Amanda Hylland Spjeldnæs er blant 
deltakerne i prosjektet. 

– Vi har ganske god oversikt over bruken av 
antibiotika innenfor den formelle helsesektoren 
i land med overvåkingssystemer, som i Norge. 
Men vi vet lite om hva som skjer utenfor sykehus, 
klinikk og legekontor. Mye av konsumet av antibio-
tika skjer jo nettopp der. Mangel på kunnskap og 
oversikt er spesielt tydelig der det er krig og kon-
flikt, sier hun.  

Antibiotika på avveie. I en krigssituasjon er til-
gang til god helsehjelp en stor utfordring, inklud-
ert tilgang til legemidler. Slik også i Syria-krigen. 

– Det har vært store problemer med å få inn 
medisiner til Syria som del av humanitær hjelp. 
Tilgangen til medisiner har i det hele tatt vært  
vanskelig. Likevel er det sannsynlig at medisiner, 
gitt til Syria til bruk på sykehus, også er blitt frakt-
et videre. En del sirkulerer nå i andre land, blant 
annet i Libanon, forteller hun. 

Ettertraktet handelsvare. For, påpeker Fjeld, 
medisiner lever også ofte sine egne liv. De blir en 
viktig og ettertraktet handelsvare. De inngår i sosi-
ale nettverk i og utenfor landet, og ender ofte opp i 
uformelle sektorer mange steder. 

– Vi finner ganske sikkert legemidler ment for 
bruk i Syria, ikke bare i Libanon, men i store deler 

av regionen. En slik sirkulering av legemidler kan 
være bra for mange ting. Det kan gi folk på flukt 
tilgang til medisiner de ellers ikke ville fått, som 
antibiotika. Samtidig er en slik sirkulering trolig 
uheldig med tanke på antibiotikaresistens, påpek-
er hun. 

– I tillegg vet vi at det i områder med langvarig 
krig og konflikt er mange infeksjoner som det er  
vanskelig å behandle. Det kan skyldes dårlig hygi-
ene, forflytning av pasienter mellom sykehus, 
mangel på laboratorieutstyr og tilgang til riktige 
medisiner. 

Krig endrer bruken. Fjeld peker på en tydelig 
sammenheng: Når helsesystemene fungerer dårlig-
ere eller kollapser som følge av krig, skjer det ikke 
bare noe med tilgangen til antibiotika, men også 
bruken. 

– Krig og konflikt er unntak fra normalen. 
Mange retningslinjer for legemiddelbruk fungerer 
ikke lenger i praksis, og mange medisiner er ikke 
lenger tilgjengelige. Helsepersonell blir derfor 
nødt til å ty til de legemidlene og den behandling-
en som faktisk finnes, minner Fjeld om.

Antibiotika er ikke én ting. Den framstilles i 
flere ulike former med ulik virkning. Legen skal 
velge riktig type, slik at den har effekt på akkurat 
den bakterien som forårsaker sykdommen pasient-
en har. 

– I en unntakstilstand vil ofte medisinen som 
velges, bare delvis være riktig, eller den kan rett og 
slett være feil. Antibiotika, som før ville være siste 
utvei, blir ofte brukt først. Det driver resistens-
utviklingen.

Yter omsorg. Heidi Fjeld forteller at antibiotika 
også fungerer som en måte å yte omsorg på. Når 
helsesystemer kollapser skjer helseomsorgen i 
større grad i hushold og i sosiale nettverk der folk 
prøver å gjøre så godt de kan på egen hånd. De 
kjøper medisiner over disk og medisinerer seg selv.  

– Med det vokser det også fram en stor uformell, 
farmasøytisk sektor. Medisiner selges både på mar-
keder og i mer eller mindre regulerte lokale apotek, 
og medisinene sirkulerer i private nettverk. =

Antibiotika 
blir en viktig 

og ettertraktet 
handelsvare.

Krig og konflikt fører  
medisiner på avveie  

 

PÅ REISE: Antibiotika reiser 
med folk, sammen med 
andre varer, i nye og gamle 
nettverk, langs nye handels-
ruter. – Da er det vanskelig 
å vite hvor de til slutt ender 
opp, sier Heidi Fjeld.
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for åndelig abnorme børn». Før krigen var det van-
lig å kalle barna i området for idioter. I dag er nav-
net Idioten et minne om en forgangen tid.

Begge foreldrene hennes er språkmektige. Far-
en, som har oversatt nobelprisvinneren Svetlana 
Aleksijevitsjs bøker til norsk, var russisklektor. 
Skolen hans var en del av «russisk-triangelet» i 
Oslo under den kalde krigen: universitetet, for-
svaret og Katta.

Ingrid Glad ble født på foreldrenes første bryl-
lupsdag. Det var en ren og skjær tilfeldighet. Hun 
ble født én måned før tiden.

– Ingen fikk tak i far. Han var i Russland og vis-
ste ikke at han hadde blitt far før han ankom den 
gamle Østbanestasjonen. Der stod foreldrene hans 
og gratulerte ham.

Jenta fra Idioten var av det skoleflinke slaget. 
– Da jeg begynte på skolen, kunne jeg det meste 

fra før. Mens de andre måtte øve seg på å lese og 
skrive, ble jeg plassert, for ikke å kjede meg, i den 
kreative kroken i klasserommet. Der klipte og 
limte jeg og lagde ting. Det var fantastisk gøy. Jeg 
har alltid vært opptatt av kreativitet og kunst og 
farger og sånn. 

På naturfaglinjen på videregående tok den 
kunstneriske delen helt av. Hun vraket fysikk til 
fordel for keramikk. Seks timer i uken. Og hun var 
så glad i å sy at hun ble dekoratørsjef på Fagerborg-
revyen. Året etter steg hun i gradene og tok over 
som sjef for skolerevyen «Norge i grått, grått og 
grått». Aftenposten var euforisk i anmeldelsen sin.

Som matematiker har Glad fortsatt stor glede av 
kreativiteten.

– Mange tror at matematikk og statistikk er 
kjedelig og firkantet, med lover og regler, men mate-
matikk er også kreativt. Vi må ha magefølelse, 
ideer og evne til å se mange ting på én gang. Og vi 
må tenke annerledes enn det andre har gjort før. 
Ellers kommer vi ikke videre.

– Hvor får du alle ideene dine fra?
– Det gjelder å komme inn i en tilstand slik at 

Statistikkprofessoren som lever opp til navnet sitt.  
 
 

Tekst: Yngve Vogt

Foto: Ola Gamst Sæther

Hun blir kalt for trygg, omsorgsfull og hardt- 
 arbeidende. Hun er et forbilde for andre 

kvinnelige matematikere. Og som en av hennes 
tidligere stipendiater spontant utbasunerte da 
Apollon prøvde å fiske etter litt mer: «Hun er 
positiv. Jeg kunne stikke innom kontoret hennes 
når som helst. Hun har knallgod oversikt, har 
mange ideer og er samtidig realistisk på hva som 
kan gjennomføres.» 

Kvinnen vi snakker om, er Ingrid Glad,  
professor i statistikk og en av universitetets 
fremste eksperter på å finne mønstre i enorme 
datamengder. De siste ti årene har hun vært en av 
lederne i BigInsight, et statistikksenter for forsk-
ningsdrevet innovasjon. I fjor vår var hun leder 
for dScience, universitetets nye senter for data- 
og beregningsvitenskap. Nå skal hun, sammen 
med mannen sin, lede et nytt senter for fremrag-
ende forskning, «Norsk senter for kunnskaps-
drevet maskinlæring». Forskningsrådet har gitt 
dem 155 millioner kroner i støtte over ti år. Det 
er nok til å lose igjennom åtti stipendiater, bygge 
opp et team på mer enn tretti forskere fra univer-
sitetene i Oslo og Tromsø og knytte til seg et stort 
antall utenlandske gjesteforskere.

De fleste ville ha blitt matte av mindre. Statist-
ikeren er tilsynelatende like rolig. Hun tar imot 
Apollon på morgenbesøk hjemme i leiligheten i 
Ullevålsveien, med 3,7 meter under taket. I den 
ene stuen er det et bibliotek med bøker fra gulv til 
tak. I arbeidsværelset, med original takdekor  
fra 1800-tallet, står et velbrukt klaver og to  
skrivebord klint inntil hverandre. Det er ikke 
mulig å plassere dem nærmere. Det er nettopp 
der Ingrid Glad og makkeren hennes, ektefellen  
Arnoldo Frigessi, hennes nærmeste kollega og 
store kjærlighet gjennom mer enn tjuefem år, 
diskuterer og jobber.

Ingrid Glad vokste opp i Anton Schjøths gate, 
rett ved Idioten i Oslo. Det litt spesielle område-
navnet stammer fra mellomkrigstidens «anstalt 

Professor Glad 

INGRID GLAD
 
Født 27. juni 1965

Gift, to barn

Professor i statistikk på 
Matematisk institutt

Aktuell: 
– Påtroppende leder 
for det nye senteret for 
fremragende forskning 
«Norsk senter for kunn-
skapsdrevet maskinlær-
ing»

Har siden 2015 vært  
en av lederne for Big-
Insight, et statistikk- 
senter for forsknings-
drevet innovasjon

Nestleder for dScience, 
universitetets nye senter 
for data- og beregnings-
vitenskap 

Verv:
Styreleder for Abelpris-
en, en internasjonal pris 
for fremragende mate-
matisk arbeid

Styremedlem i NORA 
– Norsk forsknings-
konsortium for kunstig 
intelligens 

Styremedlem i den 
verdensomspennende 
Bernoulli Society for 
Mathematical Statistics 
and Probability

Innvalgt i Det Norske 
Videnskaps-Akademi 
og International Statist-
ical Institute   – Det er en ganske stor forskjell på sjømenn og  

mennene på Matematisk institutt.

PORTRETTET •  Ingrid Glad
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jeg får flyt i tankegangen uten å bli forstyrret av 
mye annet.

Det ene trikset er pianospilling. Akkurat nå 
trakterer hun en Mozart-sonate med det treffende 
navnet Fantasia. Som ung var hun solist på sopran- 
ino (en bitteliten blokkfløyte) med Ungdomssym-
fonikerne på Ringve Museum i Trondheim. Fløyt-
en står fortsatt parat.

– Jeg har ikke store nok fingre til de store 
blokkfløytene. Det er viktig at lillefingeren kan 
dekke det nederste hullet. Dessuten klarer jeg så 
vidt å ta en oktav på klaveret, forteller hun med sin 
klingende latter.

Det andre trikset hennes er å spasere.
– Jeg går frem og tilbake til jobb uten å høre på 

verken musikk eller podkast. Da har jeg god kon-
takt med tankene mine. 

Om sommeren henter hun energien sin på Lyngør, 
det paradisiske øysamfunnet mellom Risør og 
Tvedestrand. Her vokste oldefaren hennes opp, 
skipsredersønnen som ble elektroingeniør, reiste 
til Argentina og elektrifiserte Buenos Aires. Han 
giftet seg med søsteren til Norges første professor 
i psykologi, Harald Schjelderup. Hun døde i barsel 
i Berlin.
    – Jeg er oppkalt etter henne, forteller Ingrid 
Glad og viser frem bilde av oldemoren.

– Er hun ikke vakker?
Ettersom bestemoren hennes vokste opp uten 

moren sin, kjøpte oldefaren et feriehus til henne på 
Lyngør. Feriehuset er fortsatt i familiens eie.

– Lyngør er det fineste stedet i verden. Der har 
jeg vært hver eneste sommer siden jeg var liten. 
Havet inspirerer. Jeg har alltid vært fascinert av 
bølgemønstre og hvordan små og store bølger på-
virker hverandre. 

Ikke rart Ingrid Glad drømte om å bli bølge-
forsker. Selv om hun elsket språk og litteratur av 
hele sitt hjerte, dro hun til Trondheim for å studere 
fysikk.

– Jeg skrev faktisk en forskningsartikkel om 
bølger, men så ble det ikke noe mer av det.

I dag er hun en av landets fremste statistikere. 
Hun har vært et forbilde for mange kvinner. Selv 
har hun ikke hatt så mange rollemodeller.

– Da jeg var student, fantes det tre-fire kvinner 
på instituttet. Jeg hadde ingen av dem som fore-
lesere, men det hjalp å vite at de fantes.

Mens hun holdt på med diplomen, som det så 
fint het den gangen, ble Ingrid Glad tildelt stipend-
et «Jenter i matematikk» fra Forskningsrådet. 

– Stipendet var viktig for at jeg vågde å gå vid-
ere med doktorgraden min. 

Etter doktorgraden var hun fremdeles bare om-
gitt av menn. 

– Men det var fine menn.
Først da Ingrid Glad ble ansatt i statistikkgrup-

pen på Matematisk institutt noen år senere, fikk 
hun sin første kvinnelige kollega.

– Det var bare oss to. Resten var menn.
25 år senere er kvinneandelen fortsatt lav. Ikke 

alle hennes kvinnelige studenter har latt seg be-
geistre for et liv i akademia.

– En av dem sa: «Jeg skal ikke bli som deg. Jeg 
ser hvor mye du jobber. Du løper rundt og sender 
emailer døgnet rundt. Sånn vil jeg ikke ha det. Jeg 
vil ha en jobb som slutter klokka fire.» Det var en 

øyeåpner for meg. Ikke alle vil bli professor. Noen 
synes kanskje det høres mer skremmende enn in-
spirerende ut. Det er viktig å huske på.

Rett etter examen philosophicum veltet eventyr-
lysten over henne. Sammen med en venninne dro 
hun med et lasteskip fra Göteborg til Singapore. 

– Vi reiste gratis mot å være potetskrellere.
Reisen tok seks uker. De var innom alle de kjente 

havnekneipene på veien. Unntaket var Jeddah i 
Saudi-Arabia, bare noen steinkast fra Mekka. Som 
kvinner fikk de ikke lov til å gå i land. De snek seg 
likevel ut på dekk, i lånte kjeledresser, for å bivåne 
lastingen av levende sauer i stekende hete. Det 
skapte et enormt oppstyr. 

– Ombord var vi to unge piker blant tjue sjø-
menn. Det krevde stor balanse. Vi kunne ikke 
snakke for lenge med noen av dem. Det gjaldt å spre 
oppmerksomheten og gjøre alt veldig rettferdig.

– En grei erfaring å ha med til Blindern?
– Det er ganske stor forskjell på sjømenn og 

mennene på Matematisk institutt. Kollegene våre 
heier på oss. Men det kan likevel være røft å være 
kvinne der ute i den store matematikkverdenen. 

Hun anbefaler alle en tur til sjøs. 
– Da lærer du å håndtere de fleste situasjoner. 

Det kan garve deg for livet, ler hun.
I dag er Ingrid Glad medlem av det ærverdige 

vitenskapsakademiet. Bare fire av de atten mate-

matikermedlemmene er kvinner.
– Det speiler virkeligheten. Vi er ikke dramatisk 

underrepresentert, men vi trenger flere kvinnelige 
matematikere.

– Er det sjømannstilstander i vitenskapsaka-
demiet?

–Det har jeg ikke opplevd, men jeg vanker ikke 
der så mye. Det har jeg ikke tid til. 

Timeplanen er tett. Hun ble i sommer styreleder 
for Abelprisen, den internasjonale «nobelprisen» 
for matematikere, oppkalt etter Niels Henrik Abel 
som vokste opp bare noen mil fra familieparadiset 
hennes på Lyngør. Som prisleder gjør hun alt hun 
kan for å spre matematikkglede, slik som å støtte 
matte-OL, Abel-konkurransen og andre tilstelning-
er for matematikkbegeistrete frender.

Men det viktigste av alt: Ingrid Glad er en av 
universitetets fremste eksperter på å dykke ned i 
og finne mønstre i stadig større og mer komplekse 
datamengder.

– Statistikk er et verktøy for å forstå verden. Vi 
trenger stadig nye verktøy.

Ett av dem er kunstig intelligens. Her er maskin-
læring en viktig pilar. Det nye senteret deres skal 
utvikle teorier og metoder og algoritmer som skal 
gjøre maskinlæringen både forståelig og pålitelig. 

– Dette skal bli neste generasjons maskinlær-
ing. Da kan beslutningene bli bedre. 

Noen utvalgte nyere 
publikasjoner:

Shapley values for 
cluster importance: 
How clusters of the 
training data affect a 
prediction.  
Data mining and 
knowledge discovery, 
2022 – med Andreas 
Brandsæter

Using Shapley Values 
and Variational Auto-
encoders to Explain 
Predictive Models 
with Dependent Mix-
ed Features. 
Journal of machine 
learning research, 
2022 – med Lars H.B. 
Olsen, Kjersti Aas, 
Martin Jullum

Partially linear mono-
tone methods with 
automatic variable 
selection and mono-
tonicity direction dis-
covery.  
Statistics in Medicine,  
2020 – med Solveig 
Engebretsen

   – Vi må ha magefølelse, ideer og evne til å se 
mange ting på én gang.

LESEHEST: – Jeg er glad i å leke med ord og titler og har av og til  
   drømt om å skrive en roman, men jeg har dessverre ikke tid, forteller        
            Ingrid Glad. Hun leser mye om natten. Gjerne mange bøker parallelt.

BEGEISTRET: «Fantastisk 
hyggelig sted med nydelig 
mat! Og verdens hyggeligste 
betjening. Takk for oss!», er 
bare noen av de mange fine 
anmeldelsene som Ingrid 
Glad har delt på facebook.
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Dagens maskinlæring er lite robust, den kvanti-
fiserer usikkerheten dårlig, den kan være forutinn-
tatt og er dessuten avhengig av enorme mengder 
med data. 

– Vi ønsker å få mer kontroll på skjevhetene. Da 
må vi koble fagfeltene logikk, statistikk og maskin-
læring.

Målet hennes er at Norge skal bli et av verdens 
ledende land innenfor maskinlæring. 

– Mange tror at vi har uendelig med regnekraft 
og uendelig med lagringsplass. Vi ønsker å lage nye 
metoder i maskinlæring som bruker mindre data, 
mindre lagring og algoritmer som benytter færre 
beregninger. 

Statistikere har brukt maskinlæring og statist-
ikk til å avdekke slike ting som forsikringssvindel, 
hvitvasking og skattejuks. Selv har hun brukt me-
todene til å finne sammenhengen mellom gener og 
kreft.

Nå håper hun at de nye metodene også kan 
brukes på en rekke andre forskningsfelt, slik som 
språkteknologi og klimaforskning.

– Hvordan rekker du alt?
– Jeg vet ikke helt. Jeg ser aldri på TV, jeg har 

vaskehjelp, og jeg kjører med vinterdekk året 
rundt for å slippe å bruke tid på hjulskift, forteller 
Ingrid Glad og ler igjen. Masse.

– Det er helt sant. Jeg har på et vis alltid klart 
å balansere det hele med å ha familie. Men nå er 
barna så store at jeg har tid til å gjøre enda mer. 

Hun møtte mannen sin på en internasjonal 
matematikk-konferanse. Noen år senere giftet de 
seg i Oslo Tinghus.  

– Italienerne har uttrykket «Vi er laget av sam-
me deig». Det følte vi begge da vi møtte hverandre. 
Arnoldo er søylen i mitt liv. Han flyttet til Norge 
for min skyld, han omfavner alt og elsker til og 
med å være på Lyngør. Vi er kreative sammen. Det 
ene ordet tar det andre. Så finner vi på noe lurt. 
Arnoldo er veldig visjonær. Jeg er mer konkret og 
drar ham litt ned på jorden. Men vi finner alltid et 
balansepunkt.

Ingrid Glad forsket et par år i Roma før hun ga 
opp. 

– Det var umulig å få jobb i Italia. Det italienske 
systemet var korrupt. Du måtte bære en professors  
koffert i mange år for å få innpass. Da var det lett- 
ere å få Arnoldo til Norge. Dessuten ønsket vi å  
adoptere barn. Dette var også lettere å få til i Norge 
enn i Italia.

Tre år senere var de blitt foreldre. Begge barna 
er fra Etiopia.

– Jeg føler meg som verdens heldigste mamma.
Livet har likevel ikke bare vært en dans på 

roser. Ingrid Glad måtte gjennom fem store opera-

sjoner fra hun var tretti til førti. 
– Jeg fikk dessuten blodpropp i hodet. Det er et 

mirakel at jeg klarte meg så bra. Arnoldo gikk inn 
med hud og hår. Han passet på meg og trøstet meg 
og ble så god på det medisinske at mange trodde 
han var lege.

Ingrid Glad var litt usikker på om hun skulle 
snakke om sykdommen i Apollon.

– Det ble mange huller i CV-en min. Historien 
min kan kanskje være en trøst for andre. Den viser 
at man kan gå igjennom mye vanskelig og likevel 
klare seg fint til slutt. 

Ingrid Glad er kjent for å være positiviteten 
selv. På de få postene hun har kommentert på face-
book, ødsler hun med lovord, skryt og utropstegn, 
slik som «For et fantastisk sted», «Stemnings-
fullt», «De blideste damene serverte deilig hjemme-
bakst», «Verdens hyggeligste betjening!», «Tusen 
takk!», «Flinke folk!», «Nyyydelig mat!».

– Er du alltid så positiv?
– Jeg tror selv at jeg er sånn som du sier, at jeg 

er blid og positiv og enkel å være sammen med, 
men ifølge mine nærmeste er jeg streng og krev- 
ende og har dårlig selvinnsikt. Og skarp i kommen-
tarene. Men det er selvsagt viktig ikke å surne til 
på facebook, forteller matematikeren og ler igjen.

Om natten har hun mye tid. Hun har problemer 
med å sove. Da leser hun bøker. Gjerne mange  
parallelt. 

Akkurat nå er hun i gang med boken «Om ut-
redning av romfang» av den danske forfatteren 
Solvej Balle, som fikk Nordisk råds litteraturpris i 
2022. Boken handler om den dagen da tiden gikk i 
stykker. En dame ble sittende igjen i 18/11.

– Planen min var selvsagt å lese boken den 
18/11. 

Uheldigvis gikk ikke alt som planlagt. Akkurat 
da fikk hun boken til Håvard Friis Nilsen, «Du må 
ikke sove», som handler om Sigmunds Freuds elev, 
Wilhelm Reich og psykoanalysen i Norge. Hennes 
grandgrandonkel Harald Schjelderup hjalp ham i 
sin tid til Norge. Ikke rart at boken om november-
dagen måtte vike.

Valgets kval om hva hun skal lese akkurat nå, 
er ikke blitt mindre av at hun også har bøkene «Gå 
aldri fra meg» av den japanske nobelprisforfatter-
en Kazuo Ishiguro og «Ninas barn» av Nina 
Grünfeld på nattbordet.

– Jeg er glad i å leke med ord og titler og har 
av og til drømt om å skrive en roman, men jeg har 
dessverre ikke tid. Det nye forskningssenteret tar 
all tiden min. Det er litt skummelt. Nå vet jeg hva 
jeg skal gjøre de ti siste årene mine i arbeidslivet. 
Så får jeg se hva jeg rekker å gjøre som pensjonist. 
=

MATROSKLEDD: Da Ingrid 
Glad var 19 år, reiste hun 
gratis som potetskreller på 
et lasteskip fra Göteborg 
til Singapore. Ikledd lånt 
matros-kjeledress, på vei til 
den egyptiske havnebyen 
Port Said og Suez-kanalen, 
studerte hun bølgene på 
havet.

TEMA • Innhold

Tekst: Morten S. Smedsrud

En IQ-test kunne avgjøre en persons skjebne,  
  forteller historiker Per Haave. 

Han forsker på forholdet mellom rasehygiene og 
IQ-tester i Norge fra starten av det forrige århund-
ret til etter andre verdenskrig. 

? ?

? ?

Det som skulle være et mål 
på menneskets egenskaper for 

en ny tid, ble et argument for  
rasehygiene og sterilisering.

TILPASSET TESTING: Oslo-prøvene, 
utviklet av skolepsykiater Johan Lofthus, 
ble de mest brukte individuelle intelligenstestene 
i Norge i mellomkrigstiden. Her fra Møllergata skole. 
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IQ-testene fikk raskt en viktig posisjon  
i samfunnet for 100 år siden:

Både ødela og  
reddet liv 

VITENSKAPSHISTORIE • IQ
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A «I intelligensens tids- 
alder: Tester og 
målinger i historisk 
perspektiv»

• Studerer den historiske 
utviklingen av intelligens-
tester,	IQ-skalaen	og	de	
ideer om intelligens som 
slike	tester	bygger	på	og	
er med på å skape. 

• Prosjektet tar for seg 
hvordan det vitenskape-
lige forskningsobjektet 
intelligens har oppstått 
og	utviklet	seg,	og	
hvordan det har fått de 
ulike rollene og funk-
sjonene det har i dag.

• Består av en utstilling 
og vil fram til 2024 
produsere en rekke 
forskningsartikler,	en	
antologi og en populær-
vitenskapelig framstilling. 

– Dersom et menneske hadde IQ under et visst 
nivå, hadde hun ikke samtykkekompetanse. Men 
hvis et skolehjem ønsket å sterilisere ei jente med 
IQ over det nivået, krevde steriliseringsloven at 
hun selv måtte skrive under på det, forteller Haa-
ve, som er forsker ved Avdeling for samfunnsmedi-
sin og global helse ved UiO. 

Intellingsmålingene var et redskap for sosial 
kontroll.

– Men de kunne også beskytte den enkelte mot 
overgrep, sier Haave, og viser til at helsemyndig-
hetene kunne avslå en søknad om tvangssteriliser- 
ing dersom vedkommende ble antatt å være «under-
måls», men likevel hadde en IQ over et visst nivå.

– Hvor grensen gikk var likevel ofte et skjønns-
spørsmål, og andre forhold enn intelligens kunne 
ha betydning. Ikke minst ble det lagt vekt på at-
ferd.

Blant dem som skulle kontrolleres, var individ-
er fra utradisjonelle familier med uklare bånd til 
samfunnet, slik som omstreifere. 

Nå ser Haave nærmere på rasehygienen – eugen-
ikkens – betydning i intelligenstestingens historie 
i prosjektet «I intelligensens tidsalder: Tester og 
målinger i historisk perspektiv», som har utgangs-
punkt på Museum for universitets- og vitenskaps-
historie ved Universitetet i Oslo.

– I denne perioden finner vi en sterk idémessige 
kobling mellom rasehygiene og IQ-testing. Men vi 
mangler kunnskap om den større praktiske betyd-
ningen av denne koblingen.

Forholdet intelligens og moral. En viktig, 
moderne tanke var at alt kunne telles. Samfunns-
vitenskapene skulle også kvantifisere etter inspira-
sjon fra realfagene, der særlig fysikken hadde vært 
gjennom en periode med store oppdagelser innen 
elektromagnetisme, relativitetsteori og kvante-
mekanikk ved overgangen mellom 1800- og 
1900-tallet.

– IQ-testen er et av de tydeligste eksemplene 
på denne tankegangen som etter hvert fikk navnet 
positivisme, sier forsker Ageliki Lefkaditou på 
Avdeling for samfunnsmedisin og global helse ved 
UiO.

Hun ser på intelligenstestingens historie i Nor-
ge i første halvdel av 1900-tallet med hovedvekt 
på psykiatrien. Lefkaditou har også ansvaret for 
en museumsutstilling som er en del av forsknings-
prosjektet «I intelligensens tidsalder».

Til utstillingen fant forskerne kasse på kasse 
med testutstyr med betegnelsene «Simon-Binet», 
«Terman-Merill», «Wechsler», «Columbia Mental 

Maturity Scale» –  og en rekke andre – i kjelleren 
på Det utdanningsvitenskapelige fakultet på Blind- 
ern.

– De første testene ble introdusert av pedagoger, 
psykologer og medisinere. I psykiatrien skulle test-
ene bidra til å gi et mer objektivt bilde av et indi-
vids kognitive evner, forteller Lefkaditou. 

Legene og psykiaterne Sigurd Dahlstrøm og Jo-

om det, men jeg tror at hans tilnærming var prag-
matisk. Han ville finne en måte å måle kognitive 
evner hos veldig forskjellige mennesker, og intel-
ligenstestene ga ham denne muligheten. Men han 
var klar over at både øvelser og de sosiale omgiv- 
elser kunne påvirke resultatet.

Rasehygienens fødsel. Forestillingen om svek-
ket kvalitet på befolkningen var inspirert av en 
idé om at sykdommer, forgiftninger, umoral, slett 
hygiene og dårlig arv kunne framkalle en rekke 
«degenerative tilstander». 

– Degenerasjonslæren var viktig for den tidlige 
rasehygienen. Ikke minst fordi den skulle ha funnet 
en forklaring på forholdet mellom biologi og sosi-
ale fenomener, framholder Per Haave.

Rasehygienen knyttes til den britiske natur- 
forskeren Francis Galton. Inspirert av sin mer 
kjente fetter, Charles Darwin, utviklet Galton i 
siste halvdel av 1800-tallet et biologisk syn på 
samfunnsutviklingen, som minner om det vi på 

han Lofthus tok for hundre år siden utgangspunkt 
i amerikanske tester og tilpasset dem det norske 
samfunnet. 

– Dahlstrøm var interessert i unge forbrytere  
– særlig forholdet mellom moral og intelligens.  
Til undersøkelsene brukte han den såkalte Simon- 
Binet-testen, som han hadde standardisert for 
Norge, forteller Lefkaditou.

Hun viser til professor emerita  Eva Simonsen, 
som tidligere har forsket på spesialpedagogisk his-
torie og handikaphistorie. Ifølge Simonsen mente 
Dahlstrøm at testene bekreftet sammenhengen 
mellom lav moral og lav, arvelig intelligens.

– Johan Lofthus tok det ett steg videre og 
standardiserte den neste generasjonen av tester, 
Stanford-Binet-testen, påpeker Lefkaditou. 

Etter at Lofthus var ferdig med den, fikk den 
navnet Oslo-prøvene. 

– Lofthus så ikke på intelligens bare som en 
kvantitativ, fysisk og medfødt egenskap. Det er for 
tidlig i forskningsprosjektet til å kunne si mye mer 

– Befolkningen kan deles inn i mennesker med ulik verdi, og så vel  
fysiske som intellektuelle egenskaper er arvelige. (Galton)

'OBJEKTIVE': – Testene ble 
introdusert av pedagoger, 
psykologer og medisinere. 
I psykiatrien skulle testene 
bidra til å gi et mer objektivt 
bilde av et individs kognitive 
evner, forteller Ageliki Lefka-
ditou. 

MØRKE KOBLINGER:  
I mellomkrigstiden var det 
en sterk idémessige kobling 
mellom rasehygiene og 
IQ-testing. Her testes en 
migrant på Ellis Island i New 
York.

INNFELT: Del av IQ-test fra 
første halvdel av 1900-tallet. 
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Kilder

• Per Haave: «Sterilisering 
av tatere 1934–1977 – En 
historisk undersøkelse av 
lov og praksis».

• NOU 2015: 7: «Assimil-
ering og motstand 
– Norsk politikk overfor 
taterne/romanifolket fra 
1850 til i dag».

• Håkon Havik: «Mål og 
mening – Idéhistoriske 
blikk på Johan Lofthus’ 
intelligensmålinger i Norge 
1918–1939».

• Eva Simonsen og Birgit 
Kirkebæk	(red.):	«Etikk,	
genetikk og spesial-
pedagogikk». 

•	Jon	Røyne	Kyllingstad:	
«Kortskaller og lang-
skaller».

skolen lærte om som sosialdarwinisme.
– Galton mente at befolkningen kunne deles 

inn i mennesker med ulik verdi, og at så vel fysiske 
som intellektuelle egenskaper var arvelige. 

Dessverre var, ifølge Galton, det naturlige ut-
valget i menneskets forplantning satt ut av spill i 
det moderne samfunnet.

– Mindreverdige individer gikk ikke lenger til 
grunne i kampen for tilværelsen. 

Og ikke bare dét: 
– De fødte til og med flere barn enn de mer  

‘verdifulle’ samfunnsmedlemmene. Dette betød 
ifølge Galton en tilbakegang i befolkningskvalitet-
en og en trussel mot den moderne sivilisasjonen. 
Det fantes derfor bare en løsning: å regulere re- 
produksjonen.

– Galton lagde begrepet eugenikk, etter det 
greske «som er av god fødsel». Eugenikerne eller 
rasehygienikerne tok til orde for å forbedre befolk-
ningens biologiske kvalitet. Dette skulle gjøres ved 
å sørge for at mennesker med verdifulle egenskap-
er skulle få flere barn enn mennesker som ble sett 
på som mindreverdige. Etter hvert kom tanken om 
at de påstått mindreverdige ikke burde få barn. Et 
av midlene var sterilisering.

Steriliseringstanken vant utbredelse først i USA. 
De første steriliseringslovene i Europa ble innført 
først mot slutten av 1920-tallet. Den 1. juni 1934 
fikk Norge en «Lov om adgang til sterilisering». 

– Johan Lofthus var medlem av Det sakkyndige 
råd i saker om seksualinngrep (sterilisering og 
kastrering, journ. anm.). 

Rådet fikk stor innflytelse over lovteksten der 
det heter at «på sinnssyke og personer med særlig 
mangelfullt utviklede sjelsevner kan seksualinn-
grep tillates (...) når det ikke er håp om helbredelse 
eller vesentlig bedring, og det er grunn til å anta 
at vedkommende ikke vil bli i stand til ved eget 
arbeide å sørge for sig og avkom (...)»

– Loven åpnet for frivillig sterilisering og sterili-
sering uten eget samtykke av nærmere angitte 
grupper, som sinnssyke og åndssvake. Men grens-
en mellom tvang og frivillighet kunne i mange 
tilfeller være uklar, forteller Haave.

«Misjonens» makt over omstreiferne. På 
1900-tallet ble romanifolket, som i dag er en av 
Norges fem nasjonale minoriteter, utsatt for en 
hardhendt assimileringspolitikk. 

– Politikken, som vesentlig besto av omsorgs-
overtakelse av barn og tvungen bosetting, ble drev-
et av en kristen-filantropisk organisasjon, Norsk 
misjon blant hjemløse, med vide fullmakter fra 

staten, sier Haave.
«Fra 1907 til 1986 ble Misjonen i praksis ene-

rådende på dette feltet, og offentlige instanser fikk 
instruks om å samarbeide med den», heter det i 
den offentlige utredningen «Assimilering og mot-
stand», der utvalget var ledet av tidligere utenriks-
minister for Kristelig folkeparti, Knut Vollebæk. 

I 1926 klagde styreren av et skolehjem sin nød 
til Kirke- og undervisningsdepartementet om at 
barn av omstreifere var «et meget forstyrrende 
element», og i henvendelsen til departementet ba 
han om at det måtte opprettes egne skolehjem for 
det han kalte omstreiferbarn. Styreren mente at 
barna hadde et svært «ulikevektig temperament», 
og de var lite mottakelige for "etisk påvirkning”.  
[...] Det dreier sig m.a.ord om en rasebestemt ut-
viklingsbane».

Med slike karakteristikker er det kort vei til 
ideen om at disse barna, og samfunnet, ville ha det 
bedre hvis de ikke ble født. Tidens måleredskaper 
ble raskt anvendt. 

– En ung lege, Mikael Kobro, fikk i 1927 i opp-
gave av Norsk misjon blant hjemløse å foreta en 
intelligensundersøkelse av barn ved Misjonens 
egne barnehjem. Undersøkelsen omfattet 71 barn 
ved fire barnehjem. Kobro konkluderte med at 61 
av barna var «mer eller mindre undermålere».

Han fant omtrent det man kunne vente i samti-
den, der forbildet var amerikanske undersøkelser 
utført av Lewis Terman.

– På bakgrunn av sine funn tegnet Kobro et 
bilde av «et undermåls folkeferd», og med referanse 
til Terman hevdet han at «Intellektuelt sett står de 
norske omstreifere i klasse med negre, indianere 
og meksikanere».

Nic Waal – en motstemme? IQ-testen ble lagd 
i en tid da mange trodde på vitenskapen som et 
redskap for samfunnsreform og framskritt i tett 

PRIVATISERT: – Omsorgs-
overtakelsen av barn og 
tvungen bosetting ble drev-
et av en kristen-filantropisk 
organisasjon, Norsk misjon 
blant hjemløse, med vide 
fullmakter fra staten, forteller 
Per Haave. 
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samarbeid med staten.
Men ikke alle hadde den positivistiske troen på 

IQ-testene som vi har sett hos legene Sigurd Dahl-
strøm og Johan Lofthus. Nic Waal (1905–1960) er 
kjent som barnepsykiatriens mor i Norge. 

– Hun drev et frigjøringsprosjekt for barn. Hun 
ville hjelpe dem slik at de kunne få det best mulig, 
forteller Ageliki Lefkaditou, som nylig har begynt 
å grave i arkivene etter Waal til et framtidig forsk-
ningsprosjekt.

– Men det vi kan si helt sikkert, er at Waal var 
mer kritisk til disse testene som diagnostisk verk-
tøy enn mange andre. 

I artikkelen «Pseudodebilitet» fra 1938 skriver 
Waal for eksempel: 

Det slo mig da gjentagne ganger at resultatet 
IQ uttalte noe om individets praktiske ydelse i 
øieblikket, men derimot ikke sa noe om årsaken 
til den eventuelle nedsatte ydelse. Jeg må under-
streke at testen blev utført først efter at jeg selv 
hadde skaffet mig et inntrykk av tilfellet gjennem 
samtale (…).

Waal mente testene kunne gi et øyeblikksbilde 
av barna, men ikke hele historien. Årsakssammen-
henger sa testene lite om, ifølge Waal. 

– Hun ville gå bak testresultatet og finne årsak-
en til at et barn ikke vil gjøre lekser. Er det noe ved 
barnet selv, er det familien eller miljøet? Hennes 
tilnærming var mer holistisk, mener Lefkaditou.

Hun minner om at IQ-testene oppsto i en tid 
med store brytninger i samfunnet, ikke minst for 
barn. 

– Barn ble plutselig langt mer synlige og viktige  
etter innføringen av folkeskolen på slutten av 
1800-tallet.

IQ-testen er et tvetydig verktøy, både for Waal 
og Lefkaditou.

– Alle individene var subjekter for omsorg, men 
også kontroll. Lofthus begynner med å si at når du 
får et barn på kontoret, må du være snill og prøve 
å forstå dem, berolige dem. Etter hvert begynner 
selvfølgelig testingen. 

Formålet var i mange tilfeller å hjelpe. Men 
resultatet ble ofte det motsatte, mer institusjonali-
sering og ekskludering. Testene kunne vise at noen 
hadde et uutnyttet potensial eller de kunne stemple 
noen for livet.

– Det ble etter hvert utviklet tester som ikke var 
så kulturavhengige som språktestene kunne være. 
Dette gjorde det for eksempel lettere for barn av 
innvandrere å prestere godt. 

Ikke bare et mellomkrigsfenomen. Ideen om 

sortering av mennesker på bakgrunn av intelligens 
strekker seg fram mot vår tid. 

I rapporten «Sterilisering av tatere 1934–1977  
– En historisk undersøkelse av lov og praksis» 
viser Per Haave at koblingen mellom IQ-testen og 
arvelige egenskaper langt fra forsvant etter krigen. 

– I en søknad om sterilisering fra slutten av 
1950-tallet ble det lagt vekt på at kvinnen var 
«oligofren», eller åndssvak. Hun var i anledning 
eget ønske om abort blitt intelligenstestet og karak-
terisert som «sinke». 

Legen kunne ikke se at det forelå noen «psyki-
atrisk-medisinsk indikasjon» for abort, men 
derimot «en viss eugenisk indikasjon» heter det 
i legens rapport. Legen mente familiens «sosiale 
prognose» var dårlig, og antok at barnet – om det 
ble båret fram – ville bli bortsatt, men noe godt 
«bortadopteringsobjekt» kunne det neppe bli. 

– Av den grunn talte samfunnsmessige hensyn 
for at svangerskapet ble avbrutt. Legen fant også 
andre grunner til at barnet ikke burde bæres fram.

IQ-testen i dag. Intelligensmåling har en bred 
anvendelse den dag i dag, i pedagogikk, psykologi, 
psykiatri, rettspleie.  
     – Begrepet om intelligens og intelligenstestene 
har en lang historie preget av konflikter og ulike 
forståelser og interesser, erkjenner Lefkaditou og 
Haave.

Denne historien har vært viktig for utformingen 
av testene slik vi kjenner dem i dag, men historien 
er lite kjent. 

– Forskningsprosjektet vårt skal løfte denne 
historien fram i lyset og bringe ny kunnskap om 
teknologiene, praksisene og begrepene i «intelli-
gensens tidsalder».= 

BARNEHJEMSBARN: Bildet 
er fra Jacob Walnums barne-
hjem i Kopervik i 1920-årene. 

– Intellings-
målingene 
var et  
redskap  
for sosial 
kontroll.
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Skal avsløre farlige solstormer 
med tusenvis av nye antenner
 
 

Når nordlyset herjer som verst:

10 000 nye antenner til  
680 millioner kroner skal overvåke 

hva som skjer når solstormene  
treffer atmosfæren og skaper kaos. 

Målet er bedre romværvarsler.

VAKKERT SKADEVERK: Eksplosjoner på sola sender 
enorme skyer med ladde partikler mot jorda. Når par-
tikkelskyene kolliderer med jordatmosfæren, får vi det 
vakre nordlyset. Samtidig kan solstormene skade både 
navigasjon og satellitter.

FOTO: YNGVE VOGT
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I DAG: Forskerne har ennå ikke forstått alle mekanism-
ene i nordlyset. I dag observeres nordlyset fra den 40 
år gamle vitenskapelige radarstasjonen Eiscat på Sval-
bard, her fotografert i mørketiden. Og ikke la deg lure av 
lyset på himmelen. Det er fullmånen..

FYSIKK • Solstormer
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Tekst: Yngve Vogt

Voldsomme solstormer kan i ytterste konse-   
 kvens slå ut radiokommunikasjon, naviga-

sjonssystemer og elektronisk utstyr i rommet.  
I verste fall kan kraftforsyningen vår bryte sam-
men. Jo mer følsom teknologien vår blir, desto mer 
sårbare blir vi.  

I begynnelsen av september 1859 skjedde den 
verste solstormen i moderne tid. Telegraflinjene i 
USA glødet i mørket og brant opp. 

For elleve år siden, i juli 2012, kunne katastrof-
en ha blitt langt større. En voldsom eksplosjon på 
sola sendte milliarder av tonn med ladete partikler 
ut i solsystemet. Vi hadde flaks. Jorda ble ikke 
truffet. Akkurat som jorda, snurrer sola rundt sin 
egen akse. Hadde solstormen kommet ni dager tid- 
ligere, den dagen eksplosjonen på sola hadde pekt 
mot jorda, kunne vår moderne verden ha blitt lam-
met. 

Heldigvis er kraftige solstormer sjelden kost. I 
snitt dukker de opp bare en gang hvert hundrede 
år. Men uheldigvis er det slik at selv høyst ordinære 
solstormer, og dem er det mange av, kan lage kaos 
for oss jordboere. Satellitter kan skades og GPS-
navigasjonen – og det gjelder særlig i nordområd-
ene – kan slås ut i flere timer. Det har skjedd at 
flyene over polarområdene har mistet radioforbind-
elsen i flere timer. Og tankskip kan slite med navi-
geringen. Det er uheldig. For å unngå ulykker og 
oljesøl er det viktig med finnavigering. 

For å være føre var prøver forskerne å forstå 
fysikken når solstormer treffer jorda. Målet er pre-
sise romværvarsler. 

Romværvarslingen er viktig for å kunne forutsi 
når navigasjonssystemene og kommunikasjonen 

med satellittene ikke fungerer som de skal. 
– Hvis satellitter blir truffet av kraftige solstorm-

er med høyenergipartikler, kan de bli ødelagt. Det 
er derfor viktig å kunne varsle romværet, slik at 
satellittene kan settes i hvilemodus, poengterer 
professor emeritus Jann Holtet på Fysisk institutt. 

Solstormer kan også skade astronauter. Med 
romværvarsler vil astronautene kunne få beskjed 
om at de må være ekstra forsiktige. 

Og for alle dem som navigerer i polarområdene, 
uansett om vi snakker om båt eller fly, er det greit å 
vite når navigasjonen ikke fungerer som den skal.

Fysikken bak. Hva er det som egentlig skjer på 
jorda når det skjer eksplosjoner på sola? Sola sleng- 
er ut plasmaskyer i en voldsom hastighet. Her 
snakker vi om hastigheter på flere hundre til et  
par tusen kilometer i sekundet. Plasmaskyene er 
gasser med ladde partikler, slik som elektroner, 
protoner og ladde heliumatomer. 

Takket være magnetfeltet på jorda blir plasma-
skyene dratt inn mot polarområdene. Her kollider-
er de med ionosfæren, som er den øverste delen av 
jordatmosfæren, 80 til 500 kilometer over bakken. 
Når de ladde partiklene i plasmaskyene kolliderer 
med de ladde partiklene i ionosfæren, får vi det 
vakre, sagnomsuste nordlyset. 

Romforskerne bruker nordlyset som et verktøy 
til å studere hva som skjer når gassene fra sola 
dundrer inn i jordatmosfæren.

Ionosfæren er viktig i radiokommunikasjonen 
fordi den reflekterer radiobølgene tilbake til jorda. 
Når solstormene herjer med ionosfæren, går radio-
kommunikasjonen bananas.

Før i tiden var ionosfæren svært viktig for radio-
kommunikasjonen. Radiobølgene ble sendt til 

ionosfæren og reflektert tilbake. På denne måten 
var det mulig å sende radiosignaler, fra punkt til 
punkt, rundt jorda. 

– Den gangen forsket vi på ionosfæriske forstyr-
relser for å kunne forutsi hvilke radiofrekvenser 
man skulle bruke, forteller Jann Holtet.

I dag har satellittene overtatt mesteparten av 
kommunikasjonen. 

– Bølgelengden på radiosignalene måtte redu-
seres svære mye for at de skulle kunne trenge 
igjennom ionosfæren, forklarer professor emeritus 
Alv Egeland på Fysisk institutt.  

Det nære verdensrommet og spesielt ionosfæren 
er viktig for alt som har med det elektromagnetiske 
feltet å gjøre. – Noen ganger blir magnetfeltet så 
forstyrret av solstormer at kompassretningen i 
nordlysområder må justeres med opptil femten 
grader. Det er mye. I nordområdene ligger GPS-
satellittene lavt på himmelen. Da må signalene 

gjennom mye ionosfære. Det forsterker naviga-
sjonsproblemene.

For å kunne varsle bedre når radiosamband og 
navigasjon står i fare for å bryte sammen, trenger 
forskerne mer informasjon om hva som skjer når 
solstormene treffer jorda. – I dag er ikke model-
lene gode nok, poengterer Alv Egeland. 

Turbulens. Nå kommer vi til et viktig poeng. Når 
solstormen treffer ionosfæren, dannes det turbu-
lens.  For å kunne lage gode romværvarsler må 
forskerne forstå fysikken bak turbulens. Det gjør 
de ikke i dag. I dag er turbulens et av de siste store, 
uløste problemene i klassisk fysikk. 

– Vår hellige gral er å forstå hvordan turbulens-
en påvirker energitransporten fra solstormen til 
atmosfæren. Vi må forstå de grunnleggende pro-
sessene i plasmafysikk. Ionosfæren er det største 
plasmalaboratoriet som finnes. Disse studiene kan 

JANN HOLTET: – Det er viktig  
å kunne varsle romvær slik at  
satellittene kan settes i hvile-
modus.

KJELLMAR OKSAVIK: – Vi bruker 
det siste nye av alt. Det finnes ikke 
noe lignende i verden. 

ALV EGELAND: – Solstormene 
kan endre kompassretningen i 
nord med opptil femten grader. 

WOJCIECH MILOCH: – Vår hellige 
gral er å forstå turbulensen når 
energien overføres fra solstormen 
til atmosfæren.

SOL-EKSPLOSJONER: 
Voldsomme soleksplosjoner 
kan i verste fall lamme kraft-
forsyningen på jorda.

MONTERES: Nå skal alle  
mekanismene i nordlyset 
finstuderes med ti tusen 
antenner, fordelt på Skibotn 
i Norge, Kiruna i Sverige 
og Kaaresuvanto i Nord-
Finland. Monteringen er 
godt i gang. Her er de første 
hundre antennene montert i 
Skibotn.

– Hadde 
solstormen 
i 2012 kom-

met ni dager 
tidligere, 

kunne vår 
moderne 

verden ha 
blitt lammet.
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Eiscat

• For å observere hva 
som skjer i og rundt 
nordlyset,	har	forskerne	
de siste førti årene brukt 
Eiscat. Den ene radaren 
er på Svalbard. Dette 
er radarstasjoner med 
tretti til førti meter brede 
parabolantenner. Det 
er svært tungt å skifte 
retning på antennene.  
Det	er	veldig	uheldig,	
ettersom	nordlyset	
stadig skifter posisjon. 
Med dagens Eiscat er det 
dessuten bare mulig å 
måle hva som skjer i ett 
punkt.

•	I	det	nye	anlegget,	
Eiscat	3D,	med	ti	tusen	
antenner,	vil	det	være	
mulig å endre retningen 
på antennene opptil  
hundre ganger i sekund-
et. Da kan forskerne få 
langt mer presise mål- 
inger. Målingene blir 
dessuten tredimensjon-
ale. Da kan forskerne få 
tredimensjonale kart av 
elektrontettheten og  
temperaturen i iono-
sfæren.

Solstorm

• Eksplosjoner på sola 
sender	ut	plasmaskyer	i	
en hastighet på mellom 
flere	hundre	og	et	par	
tusen kilometer i sek-
undet.

• Når de ladde partiklene 
i	plaskaskyene	kolliderer	
med de ladde partiklene 
i	ionosfæren,	som	er	den	
øverste delen av atmo-
sfæren	vår,	får	vi	nordlys.

• Solstormer kan skade 
satellitter og skape 
navigeringskaos. Det 
er derfor viktig med 
romværvarsler for å vite 
når dette skjer. 

• Voldsomme solstormer 
kan ødelegge kraftfor-
syningen	på	jorda.

• For å kunne lage gode 
romværvarsler,	må	forsk-
erne løse fundamentale 
fysiske	problemer.

også brukes til å forstå plasmaet i verdensrommet, 
fremhever professor Wojciech Miloch på Fysisk 
institutt. Han er leder for forskningsgruppen  
Plasma- og romfysikk ved Universitetet i Oslo.

Når det er nordlys, dannes det en spesiell, elek-
trisk strøm som blant annet bidrar til irregulari-
teter i plasmaet. Denne elektriske strømmen ble i 
1967 døpt Birkelandstrømmen, oppkalt etter den 
kjente nordlysforskeren professor Kristian Birke-
land (1867–1917).

– Problemet er at Birkelandstrømmen befinner 
seg et annet sted enn der vi forventer. Det å kunne 
lokalisere disse irregularitetene vil være banebryt-
ende. 

Wojciech Miloch ønsker med andre ord å lage en 
fysisk beskrivelse av turbulens. – Fysiske modeller 
er langt mer presise enn statistiske modeller. 

Du kan sammenligne dette med oppdagelsen av 
Newtons andre lov. Da Isaac Newton observerte det 
berømte eplet som falt fra treet, kunne han i første 
runde ha formulert en statistisk modell for gravita-
sjonskraften. Newton klarte i stedet å definere en 
helt presis lov som beskrev hva som skjedde. 

– Statistiske modeller inneholder usikkerhet. 
Med en presis beskrivelse kan vi fjerne denne 
usikkerheten, forklarer Miloch.

For å forstå hva som skjer når solstormen treffer 
jorda, skal forskerne også studere elektrontetthet-
en i ionosfæren, hvordan plasmaet beveger seg og 
hvor mye temperaturen stiger.

I dag har forskerne muligheten til å gjøre dette 
på tre måter. Ingen av metodene er gode nok. Den 
ene metoden, som er en svært så kostbar fornøy-
else, er å måle det hele fra raketter. Det har fysik-
erne allerede gjort i en årrekke. Hver rakettopp-
skyting koster rundt ti millioner kroner. Pytt-pytt! 

Den andre metoden er å gjøre målinger fra  
satellitter 300 kilometer lenger vekk fra jorda, men 
satellittene svever langt over de områdene som 
forskerne ønsker å undersøke.

Den tredje metoden er å bruke den vitenskape-
lige radarstasjonen Eiscat, som består av svære  
parabolantenner med en bredde på opptil førti  
meter. Eiscat, som har vært i bruk i 40 år, har 
dessverre en stor svakhet. Kollisjonsområdene 
mellom solstormen og ionosfæren endres hele 
tiden. Uheldigvis er det svært krevende å endre 
retningen på de store parabolantennene. 

– Problemet med så store antenner er at de er 
svært tunge å vri på. De kan ikke dreies like fort 
som nordlyset forflytter seg. Dessuten er det bare 
mulig å måle hva som skjer i ett enkelt punkt. Det 
er ikke nok, poengterer professor Kjellmar Oksa-
vik på Birkelandsenteret for romforskning ved 
Universitetet i Bergen.

Eiscat 3D. Nå bygges det et supermoderne anlegg, 
Eiscat 3D, med ti tusen antenner, både i Skibotn i 
Troms, ved Kiruna i Sverige og nær Kaaresuvanto 
i Nord-Finland, til den nette sum av 680 millioner 
kroner. Forskningsrådet har bidratt med 218 milli-
oner. De svenske, finske og britiske forskningsråd-
ene har spyttet inn resten. 

– Dette er det største bakkebaserte forsknings-
prosjektet på nordlys i verden og den største forsk-
ningsinfrastrukturen på norsk jord noen gang. Det 
er dessuten tidenes største bevilgning fra Forsk-
ningsrådet, forteller Kjellmar Oksavik.

Antennene er bevisst plassert i tynt befolkete 
områder. Forklaringen er at mobilsendere, som vi 
moderne mennesker er blitt så avhengige av, kan 
forstyrre målingene. 

Ved å måle hva som skjer fra tre retninger sam-
tidig er det mulig å få tredimensjonale kart av 
elektrontettheten og temperaturen i ionosfæren. 
Dessuten vil målingene få en langt bedre tidsopp-
løsning enn hva som er mulig i dag. Og som om 
dette ikke er nok: Det er også mulig å endre ret-
ningene på de ny antennene svært fort.

– Det gir langt flere muligheter enn vi har i dag. 
Med de nye målingene kan vi se på de små skala-
ene, temperaturendringene og hvordan energien 
blir avsatt. Det er kjempespennende. Vi kan dess-
uten, for første gang, få kontinuerlige målinger, 
forteller Wojciech Miloch.

Kjellmar Oksavik kaller teknologien for bane-
brytende. 

– Vi kan bytte retning på antennene hundrevis 
av ganger i sekundet. Da kan vi dekke hele himmel-
en og få et tredimensjonalt kart over bevegelsene 
og dynamikken i ionosfæren. Slike kart har vi aldri 
hatt før. Det er nettopp denne tredimensjonale for-
ståelsen vi mangler når vi skal lage de modellene 
som kan beskrive romværet i atmosfæren, altså 
hvordan solstormer avsetter energi i atmosfæren, 
sier Oksavik.

Det forskerne blant annet lurer på, er hvor hur-
tig ting endrer seg i atmosfæren, hvordan de elek-
triske strømmene er inne i og rundt nordlysbuene 
og hvordan de varierer over tid. 

Frem til nå har forskerne bare antatt at det er et 
tynt strømsjikt der nordlyset er.

– Det skjer også ekstremt spennende fysikk 
både noen titalls kilometer over og under nord-
lyset. Ioner og elektroner får ulike bevegelser i 
forskjellige høyder. Ulike typer gasser dominerer 
i ulike høyder. Med den nye radaren vil vi få langt 
større muligheter til å studere romværet.

Radarene vil gi så gode målinger at forskerne 
også kan studere hva som skjer i plasmaet når me-
teoritter kolliderer med atmosfæren. 

Det fascinerende er at målingene også kan bety 
noe for de meteorologiske værvarslingene. 

– Når det blåser kraftige vinder over fjelltopp-
er, dannes det bølger som kan sendes 100 kilo-
meter til værs. Med de nye målingene vil vi kunne 
se hvordan disse forstyrrelsene forplanter seg, 
forteller Oksavik.

Høyenergiske partikler fra solstormen kan 
dessuten trenge ned i atmosfæren og avsette 
energi i samme høyde som ozonlaget og danne nye 
molekyler.

– Da kan ozonlaget bli skadet, påpeker Wojci-
ech Miloch.

De nye målingene vil også gjøre det mulig å for-
stå hvordan solstormens oppvarming av den øvre 
atmosfæren kan påvirke resten av atmosfæren 
over hele jorda. Det kan forbedre klimamodellene. 

Romsøppel. Det er kjent at radarer kan brukes 
til å oppdage andre båter i tåkehavet. Alle har 
vel fått med seg hva som skjedde da Forsvarets 
prestisjeskip «Helge Ingstad» slo av radaren og 
kolliderte med et tankskip en kald novembernatt 
i 2018. Tabben kostet fjorten milliarder kroner. 
Selv Forsvaret er smertelig klar over hvor enkel 
radarteknologien er. Skrog reflekterer radarbølger. 
Det gjør det mulig å se skip i både mørke og tåke. 
Såfremt radaren er på. 

Det samme prinsippet skal nå brukes til å spore 
opp romsøppel. 

– Eksempler på søppel kan være skruer, muttere 
og fragmenter fra satellitter, forteller Kjellmar 
Oksavik.

Beklageligvis er det mye søppel i rommet. Det 
kommer stadig mer. Noe skyldes restene etter  
satellittoppskytninger. Romsøppel kan også kom-
me fra kollisjoner eller eksplosjoner. 

Det finnes hundretusenvis av fragmenter som 
er større enn noen centimeter. De er godt kjent.

– Derimot er de mindre fragmentene ikke like 
kjent, beklager Oksavik.

Romsøppel er ikke noe spøke med. Hastigheten 
kan være opptil sju kilometer i sekundet. Ja, du 
leste riktig. Det betyr at hastigheten på søppelet 
kan være opptil 25 000 kilometer i timen. Det er 
ni ganger raskere enn en geværkule. Ikke rart at 
romsøppel kan forårsake store skader.

– Hvis det er en risiko for at en satellitt eller 
annet romfartøy kan kollidere med søppel, må 
banen endres, forteller Wojciech Miloch.

Den nye radaren vil kunne måle banene til 
romsøppelet. Det er nyttig, ikke minst for den 
europeiske romfartsorganisasjonen ESA når de 
skal styre satellittene sine. Eller for Andøya Space 
ved Andenes i Nordland, som er blitt det norske, 

nasjonale oppskytingsfeltet for både satellitter og 
raketter. 

Når solstormene treffer atmosfæren, varmes at-
mosfæren opp. Da endres banene til romsøppelet. 

– For å unngå kollisjoner gjelder det å ha gode 
kart over banene til alt romsøppelet. Alle disse  
banene er ferskvare. Det er derfor fint at vi kan 
bruke den nye radaren til å følge med på dette.

Teknisk krevende. De siste tiårene har det vært 
en enorm utvikling i elektronikk og antennetekno-
logi. 

– Vi bruker det siste nye av alt. Det finnes ikke 
noe lignende i verden, sier Kjellmar Oksavik.

Ettersom antennene kan peke i hundrevis av 
ulike retninger samtidig og ettersom de skal kunne 
skifte retninger flere hundre ganger i sekundet, må 
forskerne ty til svært avansert matematikk. Beregn-
ingene skjer på tungregnemaskiner som er ti tusen 
ganger raskere enn pc-en din. 

Når ti tusen antenner skal måle hva som skjer, 
må de dessuten kommunisere sammen i svært høy 
hastighet.  
     – Hvert sekund blir det generert flere hundre 
gigabyte med data. Her snakker vi om mange pe-
tabyte per år. Det tilsvarer lagringsplassen på en 
million vanlige PC-er.

Alle dataene blir sendt til to helt nye datasentre, 
det ene i Sverige, det andre i Norge. 

– Det er ikke mulig å lagre alle rådataene med 
dagens teknologi, forteller Oksavik.

– Vi må derfor beregne der og da hvilke data 
som skal lagres for ettertiden.=

– Hastigheten 
på romsøppel 
kan være opp 

til ni ganger  
farten til en 
geværkule!

MAGNETFELT: En kraftig 
solstorm på jorda kan øde-
legge satellitter og skape 
en rekke problemer for oss 
jordboere. Fordelen for oss 
er at jorda gudskjelov har 
et magnetfelt som tar unna 
mesteparten av bombard-
eringen.

ILLUSTRASJON: NASA
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Tekst: Trine Nickelsen

Mary, Mother of Jesus Mosque. Å gi en moské  
 et kristent navn? I hovedstaden i De forente 

arabiske emirater, Abu Dhabi er det nå mulig. 
Moskeen ble bygd i 1989 som Mohammed Bin  
Zayed Mosque, men skiftet navn for noen år siden. 

Side om side. – For virkelig å underbygge på-
standen sin om Emiratene som en «toleransens  
Utopia», har kongefamilien også satt i gang byggin-
gen av Abrahams familiehus i Abu Dhabi, forteller 
Berit Thorbjørnsrud. 

– Abrahams familiehus er et parkanlegg der 
en kirke, en synagoge og en moské for første gang 

i historien blir oppført som likeverdige gudshus. 
Arkitekturen er vakker og elegant, og understreker 
fellesskapet.  

En forvandling. Thorbjørnsrud er professor eme-
rita i midtøstenstudier på Universitetet i Oslo. Hun 
og kollega Jon Nordenson er redaktører for en ny 
bok: Globale veikryss. Golfmonarkiene i endring. 
Landene har endret seg uhyre raskt, fra små, fattige 
samfunn med nesten ingen infrastruktur, høy barne-
dødelighet, lav levealder og utbredt analfabetisme 
– til å bli blant verdens sterkeste velferdsstater for 
egne statsborgere. 

Femti kirker. Selv har Thorbjørnsrud sett spesielt 
på forholdet for de kristne i denne delen av verden. 
Mange muslimske lærde mener at det bare er is-
lamsk tro som kan praktiseres på Den arabiske 
halvøy. Likevel har flere ikke-muslimske grupper 
fått lov til å bygge egne gudshus – spesielt i Emirat-
ene: Både hindutempler og sikenes religiøse sam-
lingssted, gurdwara, er oppført i klassisk stil. Men 

kirkene er flest. Fra den første ble innviet i 1965 
har det blitt stadig flere kristne arbeidsmigranter 
– og dermed stadig flere kirker. Nå finnes det om 
lag femti kirker i landet.  

Det er flere grunner til at myndighetene tillater 
at også andre religioner enn islam blir mer synlige 
i samfunnet. 

– I Emiratene lever mennesker fra 200 nasjoner. 
De utgjør 88 prosent av befolkningen og 92 pro-
sent av arbeidsstokken. Emiratene er et land som 
ikke skiller mellom mennesker, hevder kongefam- 
ilien. Vel, bare 10-12 prosent av landets innbygg-
ere har statsborgerskap og dermed del i velferds-
godene.

– Like fullt er kongefamilien særdeles opptatt 
av hvordan dette nasjonale, etniske og religiøse 
mangfoldet best kan håndteres, mener forskeren. 

Et nasjonalt toleranseprogram. Målet er at folk 
skal leve fredelig sammen og respektere hverandres 
tro. Men ikke alle de muslimske statsborgerne liker 
å se flere kirker og hindutempler i bybildet. For 

myndighetene er det viktig å gå varsomt fram og 
trene egen befolkning i å godta det de ser. 

– Derfor investerer de stort i treningsprogram-
mer for å øke toleransen. Der kan folk få øvd opp 
egen vilje og evne til å håndtere andre trosformer 
og levemåter. 

Men toleranse er likevel ikke nytt i landet. Thor-
bjørnsrud minner om at kystbyene i Emiratene har 
lange tradisjoner for å handle med og omgås per-
soner fra andre nasjoner – men uten at det er blitt 
kalt ‘toleranse’. 

– Nå er imidlertid myndighetene opptatt av 
toleranse som begrep – noe som befolkningen må 
lære. 

Trenes i toleranse. De siste årene har det vært 
holdt kurs for statsborgere slik at de skal bli i stand 
til å forstå og praktisere toleranse, og kan oppnå 
tittelen “certified international expert in toleran-
ce”. Det internasjonale toleranseinstituttet i Dubai 
står for utviklingen av nye treningsprogrammer 
i toleranse og setter i gang ny forskning på toler-

De er autoritære, men har likevel gjort toler-
anse til en fanesak. Selv Saudi-Arabia snak-
ker om religionstoleranse og dialog, men det 
er Emiratene som leder an.

TOLERANSETRENING:  
– Blant gulfmonarkiene er 
det Emiratene som har det 
mest intense toleranse-
arbeidet, forteller Berit 
Thorbjørnsrud. – Istedenfor 
å invitere til åpne debatter, 
inviterer de kongelige til 
velorganiserte trenings-
programmer i toleranse. 

Konkurrerer om å  
være mest tolerant  

Monarkiene i Gulfen:  

ABRAHAMS FAMLIEHUS: 
En moské, en kirke og en 
synagoge reises nå side om 
side i Abu Dhabi, og skal 
være "et fyrtårn for gjensidig 
forståelse, harmonisk sam-
eksistens og fred blant men-
nesker med tro og god vilje" 
heter det fra offisielt hold. 
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Emiratene

• De forente arabiske 
emirater ble til i 1971. 

• Føderasjonen består 
av 7 sjeikdømmer: Abu 
Dhabi,	Ajman,	Dubai,	
Fujairah,	Ras	al-Khaim-
ah,	Sharjah	og	Umm	
al-Qaiwain.

•	De	styres	av	emirer	
med	utstrakt	makt,	
forankret i tradisjonelle 
familie- og klanstruk-
turer. 

• Abu Dhabi er det 
største og mest vel-
stående	emiratet,	og	har	
statssjefen.

• Emiratene er blitt et av 
verdens rikeste land.

Kilde: SNL

Om boka

Berit Thorbjørnsrud og 
Jon	Nordenson	(red.):	
GLOBALE VEIKRYSS. 
Golfmonarkiene i endring

Cappelen Damm  
Akademisk,	2022

• Boka er den første 
samlingen på norsk om 
gulfmonarkiene.

• Kapitlene tar for seg 
viktige og ofte oversette 
aspekter ved landene.  

•	Boka	belyser	endring-
ene	som	gulflandene	
gjennomgår,	historien	
bak og hva vi kan vente 
oss i årene som kommer. 

anse. Myndighetene har bestemt at toleranse skal 
fremmes blant alle elever, på alle nivåer. 

Ikke nok med det: Emiratene har også opprett-
et et eget toleransedepartement og har en egen 
toleranseminister. Myndighetene erklærte 2019 
som toleransens år, og ønsker å fremme Emiratene 
som en global toleransestat. 

Endre for å bevare. – Hvorfor all denne opp-
merksomheten om toleranse?  

– Kongefamilien vil at landet skal holde seg 
stabilt og velfungerende – og samtidig beholde 
makten selv, påpeker Thorbjørnsrud. Da er toler-
anse viktig. Men demokrati er likevel ikke en del 
av toleransefortellingen deres. 

– Når myndighetene ønsker at folk skal leve 
harmonisk sammen, så er det uten at minoritetene 
får lov å stille krav om formaliserte religiøse rettig-
heter og uten at statsborgerne får lov til å stille 
krav om politiske rettigheter, understreker hun. 

Livet etter oljen. Myndighetene ønsker mer: De 
vil forberede befolkningen på livet etter oljen. 

– Da må borgerne endre sin ‘rentenist-mentali-
tet’ – forventninger om at staten skal ivareta dem 
økonomisk. Myndighetene ønsker seg isteden 
statsborgere som er aktive og tolerante entrepren-
ører på nye arenaer, som bank og finans, handel, 
utdanning og forskning, turisme og sport. 

Religionstoleransen som kongefamilien snakker 
så høyt om, kan sees på som en form for trosvask-
ing, mener Thorbjørnsrud, på samme måte som 
sportsvasking og grønnvasking. 

– Og ja, det er helt klart at det dreier seg om 
å markedsføre seg selv internasjonalt som et to-
lerant land. Det er jeg enig med andre forskere i. 
Men vi bør likevel ikke avvise alt som tom retor-
ikk, mener hun. 

Det har betydning. Thorbjørnsrud viser til at 
toleransearbeidet har viktige konsekvenser på 
bakken. 

– Det gjør en forskjell for arbeidsmigranter i  
Emiratene at de faktisk får et gudshus hvor de kan  
dyrke sin religion på sin måte. Og det gjør en for-
skjell at de faktisk får besøk av toleranseminist-
eren på åpningen av hver eneste kirke og også på 
andre store arrangementer i kirkelig regi. På den 
måten bygges relasjoner mellom regime og konge-
familie – og lokale prester. Kirkeledere jeg har 
intervjuet, omtaler toleranseministeren som åpen, 
vennlig og interessert, forteller hun.

Kirkeklokker forbudt. Myndighetene legger altså 
til rette for kristen tilbedelse, framholder forskeren, 
men er likevel forsiktige med å utfordre egne stats-
borgeres mulige motstand. 

– Kristne er pålagt klare restriksjoner. Kirke-
spir med kors eller kirkeklokker er forbudt. Kirk-
ene skal ikke være gjenkjennelige som kirker og 
blir som regel etablert i utkantstrøk eller på indu-
striområder. Religiøse minoriteter kan ikke kjøpe 
tomter selv, men er avhengig av å få dem i gave fra 
myndighetene. 

– Flere prester har sagt til meg at kongefamili-
en liker at folk organiserer seg i kirker for de vet at 
kirkene overholder lover og regler. Vi gir dere tomt-
er, dere får ha kirker, det er en gave. Det blir tomt 
mot lojalitet, tomt mot å ikke utfordre systemet. 

Koblet til makt. Thorbjørnsrud viser til at toler-
anse alltid har sine grenser. 

– Hva som er akseptabelt og kan tolereres, er 
bestandig gjenstand for diskusjoner. I de disku-
sjonene har ikke alle like stor makt. 

I Emiratene trekkes grensene for toleranse som 
nasjonalt prosjekt på toppen. Hvis statsborgerne i 
landet ikke ønsker kirkene eller hindutemplene, så 
blir ikke det tolerert. 

– En kjent TV-imam, som protesterte offentlig  
mot byggingen av et hindutempel i Abu Dhabi, 
mistet jobben i samme sekund. Samtidig vil ikke 
myndighetene utfordre egen befolkning for sterkt, 
for de ønsker fred og ro og selv framstå som gode 
og generøse patriarker. 

Radikalt. For fire år siden besøkte pave Frans land-
et, det aller første besøket av en katolsk pave på Den 
arabiske halvøy. Da undertegnet paven og storsjeik-
en av al-Azhar et dokument som slår fast at islam og 
kristendom er likeverdige uttrykk for Guds vilje og 
at religionspluralisme er villet av Gud. 

– Det er et svært radikalt standpunkt som utford-
rer mange troende – ikke bare i Emiratene, poeng-
terer forskeren. 

Det samme gjør vedtaket om å etablere Abra-
hams familiehus på Den arabiske halvøy, islams 
hjemland – og i Emiratene, der islam har en helt 
sentral rolle i å konstruere nasjonal identitet.  

– Alt dette ser regimet i Emiratene bort fra, og 
sier bare at nei, her skal vi ha et Abrahams hus. Det 
endrer likevel ikke på at landet kommer til å fort-
sette å ha et klart islamsk preg, med mange store, 
offentlige moskeer. =

Et imponerende historisk overblik 

Det er en imponerende og ambitiøs bog sam- 
 tidshistorikeren ved Universitetet i Oslo har 

skrevet. Sigtet er dobbelt, dels at kortlægge 
fremgangen for de højreradikale og populistiske 
bevægelser på det yderste højre i Europa de sid-
ste tyve år, dels historisk at undersøge hvorledes 
dette nye populistiske højre hænger sammen 
med det 20. århundredes totalitære fascistiske og 
nazistiske partier og regimer i mellemkrigstidens 
Vest-, Syd- og Østeuropa. Begge dele gøres kort, 
præcist og velorienteret med inddragelse af den 
nyeste forskningslitteratur.  
     Særligt imponerende er overblikket over den 
aktuelle situation for de nye højrebevægelser i 
Europa, der er bragt helt frem til 2020. En frem-
stilling af helt aktuelle forhold risikerer naturligvis 
hurtigt at blive overhalet af begivenhederne. Men 
selv om Wolff af gode grunde ikke har beskrevet 
den italienske regering under ledelse af Fratelli 
d’Italia der kom til i september 2022, er behand-
lingen af den italienske situation mellem nyfas-
cisme og postfascisme i kraft af forfatterens grun-
dige kendskab til italiensk sprog og historie god. 
Resultatet overrasker ikke, selv om det er Matteo 
Salvini og Lega der behandles og ikke den egent-
lige sejrherre, Giorgia Meloni, der som leder af 
partiet Fratelli d’Italia (de Italienske Brødre) har 
dannet regering med Matteo Salvini og Silvio 
Berlusconi.

Vigtig er distinktionen mellem radikalisme og  
 ekstremisme, der analyseres både historisk 

og aktuelt. Ekstrem betyder at et parti eller en 
bevægelse er villig til at anvende vold for at opnå 
sine politiske mål, mens radikalisme henviser til 
det politiske mål hos partier og bevægelser der 
følger de demokratiske, politiske spilleregler, men 
ønsker et helt andet samfund (s. 224 og 238). 
    Helt vellykket som historisk analyse er behand- 
lingen af mellemkrigstiden i kapitel 3 om fascism-
en i Italien og nazismen i Tyskland baseret på 
den relevante forskningslitteratur, samt det korte 
kapitel 4 om udviklingen i det øvrige Europa. 
Wolff skelner omhyggeligt mellem konservative, 
højrekræfter og fascisme. Man kunne måske have 
ønsket sig en understregning af hvorledes hele 
det politiske spektrum i Belgien stod sammen om 
at besejre Leon Dégrelle ved valget i 1936, hvor 
hans parti måtte nøjes med 11 %. Men hans be-

 
Forfatteren er sjældent godt hjemme i en udvikling som præger  
nutidens Europa.  

”Wolff skelner omhyggeligt mellem konservative, højrekræfter og  
fascisme.”

Elisabetta Cassina 
Wolff: 
NASJONALISME OG 
HØYRERADIKALISME  
I EUROPA
1789–2019

Cappelen Damm 
Akademisk 2022

ELISABETTA CASSINA 
WOLFF er førsteamanu-
ensis i historie ved 
Universitetet i Oslo 
og	tilknyttet	C-REX,	
Senter for forskning på 
ekstremisme.

UFFE ØSTERGÅRD er 
professor i europeisk 
historie ved Depart-
ment	for	Management,	
Politics	and	Philosophy,	
Copenhagen Business 
School.

 

vægelse ’Christus Rex’ er nævnt sammen med en 
lang række andre mislykkede fascistbevægelser 
der under indtryk af Hitlers sejre bevægede sig 
i retning af den tyske nazisme. Ligeledes kunne 
der have været gjort mere ud af Spanien, men det 
der står, er rigtigt. 
     Helt rigtigt analyseres væksten af radikale og 
autoritære voldsparate, nationalistiske ideologier 
og bevægelser som resultat af første verdens-
krig. Det gælder både ’prototyperne’ i Italien og 
Tyskland såvel som i de mange nye lande der 
blev oprettet med Versaillestraktaten (s. 82). De 
ideologiske rødder finder hun i tiden før 1914 som 
er skildret i de to indledende kapitler. Overbevis-
ende tager hun afstand fra den tyske historiker 
Ernst Noltes tolkning af fascismen som resultat 
af middelklassens opgør med oplysningstidens 
rationalisme, sekularisering, individualisme,  
materialisme, pluralisme og demokratisering i  
Der Faschismus in seiner Epoche fra 1963. I sted-
et for at se den som en reaktionær modrevolution 
fremhæver hun med den tysk-amerikanske histor-
iker George L. Mosse fascismens karakter af kul-
turrevolution (s. 96–97). 

Grundlaget for analysen af radikale højre- 
  kræfter lægges i to lange kapitler om idé-

udviklingen i 1800-tallet. Her behandles den 
kulturelle og politiske modstand mod den liberali-
sering og modernisering der prægede Europa 
mellem 1789 og 1914. Det er velbegrundet som 
historisk analyse, men risikerer at hægte læsere 
af som især er interesserede i de aktuelle højre-
bevægelser. Det er et generelt problem for histor-
ikeres forklaringer af samtidige fænomener, at vi 
bliver for grundige og omfattende i beskrivelsen 
af de historiske årsager, inden vi når frem til det 
emne der skal forklares. De to kapitler er velskrev-
ne og bygger på den relevante sekundærlitteratur. 
Men de er mindre nybrydende end resten af 
bogen, så man risikerer at tabe de læsere der 
primært er interesserede i den nutidige udvikling. 
Det er synd, for Wolff er sjældent godt hjemme i 
en udvikling som præger nutidens Europa, med 
sit grundige kendskab til den relevante litteratur 
på italiensk, tysk og fransk foruden engelsk.

                                                                                                                                Uffe Østergård
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